
 

اقتصاد ي، سياسي و اجتماعي 

 سياستگذار اقتصاد در تله ارزی
احمدرضا مسعودی 

سرمقاله

  بازاره��ای دارای��ی در 
ای��ران ماه هاس��ت ب��ا 
ثب��ات نس��بی همراه با 
کاهش قیمت مواجه ش��ده است؛پیشران 
بازارها،نرخ ارز است که با میخکوب شدن 
دستوری روی نرخ 49 هزارتومان،رکود را 
حاکم بر بازارهای طلا،مس��کن،خودرو و 
زمین کرده است.از طرف دیگر،پمپاژ اخبار 
سیاسی مثبت نظیر آزادسازی دارایی های 
بلوکه شده،دست کم این نوید را می دهد 

که تا پایان 1402 روند ...
ادامه در صفحه 3

پیشنهاد سردبیر
گزارش »تجارت« از معضلات ارزی واردات خودرو؛

 تأمین ارز؛ لنگرگاه 
واردات خودرو 

»تجارت« گزارش می دهد؛
 فرصت سوخته صادرات 

گاز برای ایران
در گزارش تحلیلی »تجارت«  بررسی شد؛

»نه« بزرگ غرب به 
جاه طلبی های علی اف 

گروه سیاسی: طی بیش از یک هفته گذشته و متعاقب دور جدید حمله ارتش جمهوری 
آذربایجان به منطقه قره باغ کوهس��تانی بار دیگر موضوع احتمال گس��ترش حملات 
باکو به ارمنس��تان به موضوعی گرم در میان سیاس��یون و رس��انه ها تبدیل ش��ده است. 
در نتیجه دور جدید حمله باکو، گزارش ها از آواره شدن قریب به 10 هزار نفر از ارامنه 
ساکن قره باغ و در معرض کوچ اجباری بودن 120 هزار نفر حکایت دارند. به گزارش 

»تجارت«، همزمان با برجسته شدن وخامت اوضاع ...         صفحه ۲
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»تجارت«ازقانونگذاریدولتومجلسدرراستایشفافیتبانکیگزارشمیدهد؛

مسیرسختساماندهیبانکها
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 رئیس کل سازمان امور مالیاتی کشور اعلام کرد: در شش 
ماه اول س��ال جاری درآمدهای مالیاتی به بیش از دو برابر 
درآمدهای نفتی رسیده است. سید محمدهادی سبحانیان 
در صفحه ش��خصی خود در فضای مجازی نوش��ت: این 
دستاورد بزرگ دولت سیزدهم در راستای کاهش وابستگی 
به نفت و تأمین مالی پایدار و غیرتورمی با تمرکز بر مالیات 
ستانی از دانه درشت ها و مبارزه جدی با فراریان مالیاتی رقم 

خورده است. گفتنی است ...

رئیس جمهور با اشاره به نرخ رشد اقتصادی قابل ملاحظه 
س��ه ماهه ابتدایی امس��ال از همه دس��تگاه های اجرایی و 
مس��ئول خواس��ت همه توان خود را برای اثرگذاری بهبود 
نرخ رش��د اقتصادی بر وضعیت عمومی اقتصاد کش��ور و 
بهبود معیشت اقشار مختلف، به ویژه دهک های پایین بکار 
گیرند. سید ابراهیم رئیسی صبح دیروز چهارشنبه در جلسه 
هیئت دولت با اشاره به گزارش های مرکز آمار ایران و بانک 

مرکزی از نرخ رشد اقتصادی قابل ...

 افزایش چشمگیر 
درآمدهای مالیاتی  

 تمرکز دستگاه های اجرایی 
بر روی بهبود معیشت مردم 

 صفحه۲  صفحه 3

واکنشواشنگتنبهاحتمالمیانجیگریتوکیو
میلر: از طرح ژاپن برای احیای برجام اطلاعی نداریم

آرزوی تورم 30 درصدی
مرتضی افقه

اقتصاددان

یادداشت

آمارهای مرکز آمار اما 
نش��ان از آن دارد ک��ه 
نرخ تورم در ش��هریور 
ماه برابر با 4۶.۵ درصد بوده و تورم نقطه 
به نقطه نیز ۳9.۵ درصد اعلام شده است.
معاون بانک مرکزی حالا از بازگشت نرخ 
تورم به کانال س��ی درصد س��خن گفته 
اس��ت. بر اس��اس واقعیت اقتصاد کشور، 
چشم اندازی برای کاهش نرخ تورم دیده 
نمی ش��ود. ضربه به بنیان های ساختاری 

کشور چنان سهمگین است ...
ادامه در صفحه 3

نسخه الکترونيك روزنامه را هر روز در س�ایتwww.tejaratonline.ir   و همچنين ما را در شبکه های اجتماعی  با آدرس tejaaratdaily@  دنبال كنيد

گ�روه جامع�ه: مع��اون امور زن��ان و خانواده رئیس 
جمهور توضیحاتی درباره چرایی اجرا نشدن قانون 
جوانی جمعیت به صورت 100 درصدی، مرخصی 
زایمان، س��قط جنین و ماج��رای تجردگرایی دهه 
شصتی ها ارائه داد. به گزارش تجارت از مهر، انسیه 
خزعل��ی معاون امور زنان و خانواده رئیس جمهور، 
درباره چرایی اجرا نش��دن قانون جوانی جمعیت به 
ص��ورت 100 درصدی و کامل اظهار داش��ت: این 
امر علل مختلفی دارد. شاید یکی از این دلایل عدم 
همکاری مدیران میانی باشد، از دیگر دلایل شاید 

کارگزارانی باشند که آنگونه که باید قانون را اجرا نمی کنند و این قانون را قبول ندارند 
و دیگر علت نبود پش��توانه بودجه ای اس��ت. اغلب هم بیش��تر به نبود بودجه نسبت داده 
می ش��ود.وی افزود: بعضاً یا پش��توانه بودجه ای مناس��ب برای انجام امور قانون جوانی 
جمعیت دیده نش��ده اس��ت و یا به صورت خطا دیده ش��ده اس��ت. مثلًا ما از دادن خانه به 
خانواده های چهارقلو ش��روع کردیم چراکه تعداد این خانواده ها زیاد نیس��ت و هر س��ال 
بین 20 تا 2۵ خانواده چهارقلو دارند. در لایحه بودجه 1402 این پیشنهادات را دادیم 
که به خانواده های دارای چهارقلو مس��کن رایگان دهند اما نمایندگان در مجلس این 
امر را به چهار فرزندی تبدیل کردند.وی بیان داشت: ما بالای ۶00 هزار خانواده دارای 
چهار فرزند داریم و وقتی موضوع این لایحه به چهار فرزندی تبدیل شد، عملًا تحقق 
آن ممکن نیست. البته دولت برای اصلاح این امر به مجلس اصلاحیه فرستاده است. 
می خواهم بگویم شاید گاهی اوقات دلمان بخواهد کارهای بزرگ کنیم اما وقتی این 
تصمیمات با بودجه هماهنگ نیس��ت؛ اگر انجامش ندهیم بهتر اس��ت چراکه باعث 
بدبینی مردم می ش��ود.خزعلی در پاس��خ به اینکه برخی خانواده های دارای چهارقلو 
هنوز نتوانستند مسکن خود را بگیرند؟، گفت: تمام خانواده های دارای چهارقلو جز یک 
خانواده، مس��کن دریافت کردند. آن یک خانواده کرمانی هم به این دلیل که مس��کن 
مناس��ب در آن ش��هر وجود نداش��ت و دولت زمینی را در جایی که ممکن بود برای این 
خانواده در نظر گرفت اما این خانواده این زمین را مطلوب ندانس��ته و آن را نپذیرفتند. 
ما هنوز پیگیر این امر هستیم.وی در پاسخ به سوال دیگری درباره ستاد ملی جمعیت، 
با اش��اره به تغییر دبیر این س��تاد، توضیح داد: امیدوارم خیلی بهتر از س��ابق و با حرکت 
خوب جهشی شاهد تغییرات در این ستاد باشیم و این امر حرکت خوبی در مسیر اجرایی 
ش��دن قانون جوانی جمعیت و اصلاح برخی قوانین باش��د.معاون امور زنان و خانواده 
رئی��س جمه��وری در ی��ک برنامه تلویزیونی درباره م��اده ۷1 قانون جوانی جمعیت که 
معطوف به مجازات مدیرانی اس��ت که از اجرای این قانون اس��تنکاف می کنند، خاطر 
نش��ان کرد: اجرای این ماده قانونی بس��تگی به قاطعیت و ش��جاعت مدیران دارد. البته 
مدیران در پاس��خ به عدم اجرایی ش��دن بس��یاری از مواد این قانون می گویند بودجه و 
ی��ا م��کان لازم را نداری��م ب��رای مثال ما برای تحقق مهدهای کودک در ادارت با خیلی 
از ادارات مکاتبات��ی داش��تیم ام��ا ادارات مط��رح می کنند که برای تحقق این امر مکان 
نداریم، یا بودجه کافی برای تهیه یک مکان نداریم. امیدواریم بخش��ی از یک درصد 
بودجه ای که قرار دستگاه ها به مساله زن و خانواده اختصاص دهند، به ایجاد مهدهای 
کودک اختصاص داده ش��ود.خزعلی درباره عدم تحقق بحث دورکاری مادران ش��اغل 
در برخی ادارات نیز توضیح داد: برخی دس��تگاه ها برای عدم تحقق دورکاری مادران 
ش��اغل نیز دلیل می آورند که کار ما دورکاری بردار نیس��ت. قانون دورکاری نیز باید 
مورد اصلاح قرار گیرد تا خانم هایی که شرایط دورکاری برایشان وجود دارد از این امر 
اس��تفاده کنند.وی درباره اجرا نش��دن مرخصی زایمان در برخی ادارت نیز تاکید کرد: 
مرخصی شش ماهه که قرار بود 9 ماهه شود، در برخی از ادارت به 9 ماه نرسیده است 
و در برخی دیگر همان ش��ش ماه نیز اجرا نمی ش��ود. در برخی ادارات وقتی زنان به 
مرخصی می روند، پست ها را از دست می دهند. ما پیگیری این موارد هستیم و امیدوارم 
با سیس��تم مدیریتی جدید س��تاد ملی جمعیت این مس��ائل حل شود.معاون امور زنان و 
خانواده رئیس جمهوری پرداختن کمرنگ قانون جوانی جمعیت به مسائل زنان خانه 

دار را از جمله اشکالات این قانون برشمرد و یادآور 
شد: اکثریت جامعه بانوان ما زنان خانه دار هستند 
که شرایط فرزندآوری آنها بهتر است اما کمتر از آنها 
حمایت شده است. البته بخشی از موارد مربوط به 
زنان خانه دار در حال اجراست همانند بیمه بانوان 
خانه دار روس��تایی دارای س��ه فرزند. البته ما دنبال 
این هستیم که بیمه زنان شهری دارای چهار فرزند 
را هم محقق کنیم.خزعلی در بخش دیگر سخنان 
خود درباره مشکلات جوانان دهه شصتی بیان کرد: 
برخلاف اینکه بعضاً گفته می ش��ود دهه شصتی ها 
چالش ما هس��تند، دهه ش��صتی ها یک فرصت برای جامعه هس��تند. بالاترین جمعیت 
جوان مربوط به دهه شصتی هاس��ت. 21 درصد جمعیت ما دهه ش��صتی، 1۵ درصد 
جمعیت ما دهه هش��تادی، 1۵ درصد از جمعیت دهه هفتادی و 9 درصد از جمعیت ما 
دهه نودی هستند. دهه شصتی ها همچنان در سن بارداری هستند اما این بازه محدود 
اس��ت و پنجره جمعیتی آنها پنج الی ش��ش س��ال بیش��تر باز نیست. باید این امر را مغتنم 
شمرد.وی عنوان کرد: تعداد پسران دهه شصتی ۳00 الی 400 هزار نفر بیش از دختران 
دهه ش��صتی مجرد اس��ت. بخش��ی از این تجردگرایی به مسائل اقتصادی و بخشی به 
مس��ائل فرهنگی باز می گردد چراکه به مس��ئولیت پذیری، دوری از خودگرایی، تک 
گرایی و… معطوف می ش��ود و ما باید در این زمینه کار فرهنگی انجام دهیم.معاون 
امور زنان و خانواده رئیس جمهوری با اشاره به شباهت جمعیت ایران و ترکیه، گفت: 
مقایس��ه بین جمعیت ایران و ترکیه نش��ان می دهد که ترکیه خیلی ش��بیه به ما اس��ت 
و این کش��ور نیز به ش��دت درباره خطرناک بودن ش��رایط جمعیت هش��دار می دهد؛ اما 
ترکیه یک تفاوت کوچک با ما دارد و آن در جمعیت روستایی است. جمعیت روستایی 
ما حدود 2۵ درصد اس��ت اما جمعیت روس��تایی ترکیه ۵ درصد اس��ت. این یک مزیت 
برای ماس��ت.خزعلی تاکید کرد: از این رو باید تلاش کنیم از ش��هر به روس��تا مهاجرت 
معکوس ش��کل گیرد. به دلیل مهاجرت پس��ران روس��تایی به ش��هر تجرد در دختران 
روس��تایی بیش��تر اس��ت اس��ت از این رو ما طرح مهاجرت معکوس را اعلام کردیم و 
زوجین دهه ش��صتی روس��تایی که از امس��ال به بعد ازدواج کنند به جز وام ازدواج عام، 
100 میلیون تومان وام ازدواج، کالا کارت جهیزیه و وام اش��تغال می گیرند. عملیات 
این کار را به تازگی ش��روع کرده ایم.وی بیان داش��ت: س��قط جنین یکی از مس��ائلی 
اس��ت که باید به صورت جدی بر روی آن برنامه ریزی ش��ود چراکه مس��اله جمعیت 
فقط معطوف به تولد نمی ش��ود بلکه به مس��ائل مختلفی از جمله حفظ جان مردم در 
تصادفات، عدم مهاجرت و… باز می گردد که س��قط جنین یکی از این موارد اس��ت و 
ما باید به طور جدی در این مس��اله ورود کنیم.وی همچنین درباره س��قط جنین اظهار 
داشت: آمار سقط جنین در کشور از 2۵0 هزار تا ۵00 هزار عنوان می شود. افراد برای 
این کار دلایل مختلفی از جمله اینکه تحصیل می کنم، بارداری با شغلم منافات دارد 
و… را بیان می کنند. گروه هایی هس��تند که در این راس��تا و برای حفظ جنین فعالیت 
فرهنگی می کنند. دولت باید از این گروه های فرهنگ س��از حمایت کند.معاون امور 
زنان و خانواده رئیس جمهوری، تاکید کرد: اینکه می گوئیم نباید س��قط جنین انجام 
ش��ود منافاتی با مدیریت بر بدن ندارد. گاهی برای س��قط جنین اس��م گذاش��ته می شود 
و به آن »مدیریت بر بدن« یا »پایان خودخواس��ته بارداری« می گویند، این در حالی 
است که شما بر بدن خود می توانید مدیریت داشته باشید اما وقتی آن فرزند آمد، حق 
حیات دارد و ش��ما بر بدن دیگری نمی توانید مدیریت داش��ته باش��ید.خزعلی همچنین 
با اش��اره به س��خنان رئیس جمهور در س��ازمان ملل درباره خانواده خاطر نشان کرد: در 
س��ازمان ملل، رئیس جمهوری خواس��ت که »خانواده محوری« تبدیل به یک مطالبه 
جهانی شود. فرزندآوری یکی از مسائلی است که خانواده را گرم تر و پایدارتر می کند. 
کما اینکه چند س��ال قبل یکی از ش��عارهای س��ازمان ملل این بود که جمعیت، قدرت 
اس��ت. دولت س��یزدهم هم برنامه هایی در حیطه های مختلف برای حمایت از جمعیت 

دارد تا برخی از مشکلات و موانع بر سر راه جمعیت برداشته شود.

دهه شصتی ها یك فرصت برای جامعه هستند
گ�روه ش�هری: مدیرعام��ل س��تاد مراک��ز معاینه فنی 
خودروه��ای ش��هر تهران از آغاز ب��ه کار معاینه فنی از 
مقابل منازل خبر داد و گفت: امس��ال با اضافه ش��دن 
هشت خط تعداد خطوط ارائه خدمات سیار به 1۵ خط 
افزایش یافت.به گزارش تجارت از ایرنا، شادی مالکی 
اظهارداشت: در ۶ ماهه دوم امسال پرتابل های معاینه 
فنی در منازل راه اندازی می ش��ود.وی ادامه داد: این 
اقدام برای نخس��تین بار انجام می ش��ود و به همین 
جهت ما با کارخانجات سازنده وارد مذاکره شدیم تا در 

۶ ماهه دوم امس��ال ش��اهد فعالیت یک تا 2 دس��تگاه پرتابل معاینه فنی از مقابل منازل 
باش��یم. مالکی در خصوص تعرفه پرتابل های معاینه فنی در منازل گفت: براس��اس 
برنامه ریزی انجام ش��ده این پورتابل ها به صورت کوتاه مدت در برج های مس��کونی 
واحدهای متمرکز و ارگان های دولتی استقرار پیدا می کنند، تعرفه آنها نیز مشخص 
است به طوری که در حال حاضر تعرفه معاینه فنی خودروهای سبک 92 هزار تومان 
و خودروهای س��نگین 119 هزار تومان محاس��به می ش��ود که در طرح معاینه فنی در 
من��ازل هزین��ه ای نی��ز بابت جابجایی پرتابل های معاینه فنی از ش��هروندان و مراجعه 
کنندگان اخذ خواهد ش��د. مدیرعامل ش��رکت س��تاد معاینه فنی خودروهای تهران در 
اولی��ن همای��ش مل��ی معاین��ه فنی خودرو نیز گفت: معاینه فن��ی در دنیا دارای قدمتی 
معادل یک قرن  و در کش��ور ما س��ابقه پنجاه س��اله دارد. اولین الزامات معاینه فنی در 
س��ال 1۳4۷ در کش��ور برقرار ش��د، البته در آن زمان تجهیزات به  صورت امروز نبود و 
به صورت چش��می انجام می ش��د. وی افزود: در س��ال ۷4 برای اولین بار س��تاد معاینه 
فنی ذیل شهرداری تهران تعدادی از تعمیرگاه های شهر را مجهز به تجهیزات معاینه 
فنی کرد و در س��نوات بعد مطالعاتی انجام ش��د که مهم ترین دس��تاورد آن طرح جامع 
کاهش آلودگی هوای تهران است. مالکی ادامه داد: در دهه هشتاد ما روند رو به رشد 
صنعت معاینه فنی را در تهران داریم متاس��فانه وضعیت معاینه فنی موتورس��یکلت ها 

خیلی ساماندهی نشده است. امروز به راحتی می توانیم 
پذیرای حدود س��ه میلیون خودرویی باش��یم که پلاک 
تهران هستند. به عبارتی به لحاظ کمی در این صنعت 
موفق عمل کردیم. مدیرعامل شرکت ستاد معاینه فنی 
خودروهای تهران با بیان اینکه در سال های گذشته به 
تامین نیازها پرداخته می ش��د و امروز بر مس��ائل کیفی 
تاکید می شود، گفت: توجه مراکز علمی هم به این مهم 
جلب ش��ده اس��ت. به طوری که امروز مطالعات اثبات 
ک��رده ک��ه معاینه فنی علاوه بر نقش��ی که در کاهش 
آلودگی هوا دارد، در کاهش ترافیک هم تاثیر گذار اس��ت. مالکی ادامه داد: در س��ال 
گذشته ۳00 هزار خودرویی که در مراکز پذیرش شدند، دارای نقص منجر به آلودگی 
هوا بودند، البته در سال جاری از حدود 900 هزار دستگاه پذیرش شده ۷0 درصدشان 
در مراجعه اول گواهی معاینه فنی را دریافت کردند. در بین این ارقام تقریبا 10 درصد 
از مردودی ها نقص ترمز خودرو را داش��تند؛ به عبارتی تقریبا ۳۵0 هزار خودرو و این 
به معنای کاهش تصادفات اس��ت. وی با اش��اره به اینکه نقش معاینه فنی در س��لامت 
شهروندان غیرقابل انکار است، تاکید کرد: البته مواردی مثل آموزش و فرهنگ سازی، 
استفاده از ناوگان حمل و نقل عمومی، کاهش ترددهای غیرضروری، کیفیت سوخت 
و … نیز در کاهش آلاینده ها و س��لامت ش��هروندان تاثیرگذار هس��تند. مالکی با بیان 
اینکه باتوجه به اهمیت معاینه فنی بر آن شدیم تا این همایش را با خرد جمعی برگزار 
کنیم و مش��کلات مراکز معاینه فنی در اینجا برای رس��یدن به راهکارهایی برای حل 
مس��اله مطرح بش��ود خاطرنش��ان کرد: یکی از موارد مهم پایش مستمر خودروهاست. 
تقریبا نیمی از خودروهای مشمول معاینه فنی در کشور نسبت به دریافت گواهی اقدام 
نمی کنند. وی افزود: یکی دیگر از موضوعات مدت زمان دوره معافیت اس��ت، برخی 
خودروها که مش��مول معاینه فنی نیس��تند اما در مراجعه به مراکز متوجه می ش��ویم که 

آمار خرابی این خودروها با دیگر خودروها تفاوت چندانی ندارد. 

آغاز به كار معاینه فنی خودروها از منازل

گروه س�امت: یک پزش��ک متخصص ضمن هشدار در 
خصوص افزایش پنجره جمعیتی در کشور گفت: در سال 
1۳۶0 به ازای هر 4 زن بارور یک نوزاد در کش��ور وجود 
داشته اما در حال حاضر با وجود افزایش قابل توجه جمعیت 
زنان در کشور به ازای هر 1۸ زن یک نوزاد در کشور وجود 
دارد. به گزارش تجارت از ایسنا، دکتر سید سعید کسائیان 
با بیان اینکه مدت زمان پنجره جمعیتی در کش��ور به ۷ 
الی 10 سال رسیده اظهار کرد: پنجره جمعیتی به معنای 
مدت زمانی اس��ت که افراد در س��نن باروری قرار دارند و 
فرصت باردار شدن دارند؛ اکنون بین هفت تا 10 سال مدت 
زمان پنجره جمعیتی کشور است که اگر این زمان بگذرد 
باروری افراد دچار مش��کل می ش��ود و حتی دیر می شود و 
دیگر بچه دار نخواهند شد.معاون بهداشتی دانشگاه علوم 
پزش��کی اس��تان س��منان ادامه داد: در سال 1۳۶0 شمار 
زنان با توانایی باروری در جامعه به 10 و نیم میلیون نفر 
می رسید و کشور از 2 و نیم میلیون نوزاد برخوردار بود، به 
گونه ای که به ازای هر چهار زن یک فرزند وجود داشت. 
در حال حاضر علی رغم وجود 2۵ میلیون زن، یک میلیون 
و 400 ه��زار ن��وزاد داری��م و به ازای هر 1۸ زن، یک فرزند 
وجود دارد.وی افزود: میانگین س��ن بارداری در کش��ور از 

س��ال 1۳۵۵ تا 1۳99 حدود 10 س��ال افزایش یافت و از 
22 س��ال به ۳0 س��ال رسیده است.رئیس مرکز بهداشت 
استان سمنان تصریح کرد: ناباروری در بیشتر موارد قابل 
درمان اس��ت و پوش��ش بیمه های مناسبی نیز در پرداخت 
هزینه وجود دارد.این پزشک متخصص خاطرنشان کرد: 
طبق آمارهای رس��می، س��قط جنین در کش��ور بالا است 
و باید برای جوانی جمعیت این مس��اله مورد توجه ویژه 
قرار گیرد.معاون بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی استان 
تاکید کرد: باید اعمال س��خت گیری در س��قط غیرقانونی 
جنین بیش از پیش مورد توجه قرار بگیرد.دکتر کسائیان 
با بیان اینکه تولد نوزاد نارس سهم زیادی در تولدها دارد 
اظه��ار ک��رد: تول��د فرزند نارس احتمال مرگ دارد و پدر و 
مادرها سختی های زیادی رامتحمل می شوند که موجب 

می شود والدین دیگر تمایل به فرزندآوری در نوبت های 
دوم و سوم نداشته باشند، پیشنهاد می شود مراقبت های 
دوران ب��ارداری بی��ش از پیش مورد توجه قرار بگیرد.وی 
با تاکید بر اینکه نازایی مش��کل اساس��ی در فرزندآوری 
نیس��ت، گفت:نازایی مش��کل فرزندآوری نیست چرا که 
در زمان حاضر س��هم قابل توجهی از هزینه های درمان 
ناباروری به وس��یله بیمه ها پرداخت ولی اقتصاد خانواده 
ها، مش��کلات جوانان در مس��یر ازدواج و ازدواج نکردن، 
هر کدام از موانع فرزندآوری اس��ت.دکتر کسائیان اضافه 
کرد: فرزندآوری نیازمند فرهنگ سازی و ارزش گذاری در 
جامعه اس��ت. اکنون در زمینه ارزش گذاری برای داش��تن 
فرزند در حد مطلوب کار نشده. جوانها دیر ازدواج می کنند، 
دیر بچه دار می شوند، فاصله بین تولد فرزندان خانواده ها 
زیاد است و گاه افراد از سن باروری خارج می شوند و داشتن 
فرزند برایش��ان ارزش و اولویت نیس��ت.معاون بهداشتی 
دانشگاه علوم پزشکی استان گفت: اگر می خواهیم جامعه 
به فرزندآوری ترغیب شود باید در زمینه ی اهمیت داشتن 
فرزند ،ارزش گذاری و فرهنگ سازی کنیم، فرهنگ سازی 
یک  ش��به رخ نمی دهد و باید کار مس��تمر در این زمینه 

انجام شود. 

مخاطرات افزایش سن بارداری در ایران 
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 پیشنهاد وسوسه انگیز
 هسته ای ایران به ریاض

روزنامه عرب زبان رای الیوم به نقل از منابع دیپلماتیک غربی 
مدعی پیشنهاد هسته ای ایران به عربستان و وجه تمایز آن با 
پیشنهادات واشنگتن به ریاض شد. روزنامه عرب زبان رای الیوم 
به نقل از منابع دیپلماتیک غربی بدون ذکر نام، از پیشنهاد ایران 
به عربستان در زمینه کمک برای آموزش نیروهای متخصص 
سعودی در زمینه هسته ای در راستای بهره برداری این کشور 
از ان��رژی صلح آمیز هس��ته ای خب��ر داد. رای الیوم در گزارش 
خود به نقل از منابع دیپلماتیک غربی، ماهیت پیشنهاد ایران را 
وسوسه انگیز توصیف کرده است. طبق گزارش این منابع غربی، 
ایرانی ها در جزئیات پروژه هس��ته ای در داخل عربس��تان ورود 
نمی کنند. همچنین طبق این پیشنهاد، ایران می تواند میزبان 
۶00 نفر از کارشناسان ، دانشمندان و پرسنل سعودی به شکل 
رایگان باش��د و آنها در زمینه نحوه احداث مراکز و تاسیس��ات 
هسته ای و دیگر جزئیات مربوطه برای چند ماه آموزش دهد. 
ای��ن منب��ع دیپلماتی��ک غربی تاکید کرده اس��ت که طبق این 
پیشنهاد هیچ پرسنل، مشاور یا ناظر ایرانی )در پروژه هسته ای 
احتمالی عربس��تان( حضور نخواهند داش��ت و دخالتی در پروژه 
و مدیریت آن به هیچ نحوی نخواهند داشت و خود سعودی ها 

پس از آموزش های مذکور، عهده دار پروژه هستند.

 کاهش رشد نقدینگی 
به ۲۶ درصد در دولت سیزدهم

رئیس جمهور در دوازدهمین اجلاسیه مجلس خبرگان رهبری 
گفت: رش��د نقدینگی در زمانی که دولت س��یزدهم مستقر شد 
42 درصد بود و اکنون 22 تا 2۶ درصد است و پیش بینی می 
کنیم تا آخر س��ال این عدد روی 2۵ درصد تثبیت ش��ود. س��ید 
ابراهی��م رئیس��ی رئیس جمهور که ب��ه عنوان مهمان روز اول 
دوازدهمین اجلاس��یه مجلس خبرگان رهبری در دوره پنجم 
س��خنرانی ک��رد، گف��ت: از خداوند برای ش��هدا، علو درجات و 
برای جانبازان، عافیت و س��لامت کامل را مس��الت می کنم. 
رئیس��ی افزود: ش��رط قدس��یت در همه عرصه ها این است که 
هر س��ه جهت فوق در آن دیده ش��ده باش��د و این س��ه جهت را 
قانون اساسی جمهوری اسلامی ایران، تضمین کرده است. و 
بایدها و نبایدهای قانون و انطباق با ش��رع را ش��ورای نگهبان 
دارد. وی ادام��ه داد: در رأس نظ��ام ه��م در ابتدای انقلاب امام 
راح��ل )ره( و ام��روز هم مقام معظم رهبری»مدظله العالی« را 
داریم که خداوند طول عمر با عزت به ایش��ان عنایت فرماید؛ 
این بزرگواران هم به بایدها و نبایدهای وحیانی توجه داشته و 

هم نیاز جامعه را می شناسند.

 استقرار جنگنده های 
»اف-16« آمریکا در مجاورت سوریه

منابع خبری سه شنبه به وقت تهران گزارش کردند که پنتاگون 
)وزارت دفاع آمریکا(  شماری جنگنده »اف- 1۶« خود را برای 
محافظت از حریم هوایی ناتو در رومانی مستقر کرده است. به 
گزارش وبگاه »تایمز ایندیا« پنتاگون این جنگند های اف-1۶ 
را با ادعای تامین امنیت حریم هوایی رومانی و از بیم حملات 
موشکی و پهپادی روسیه به این کشور واقع در اروپای شرقی 
اعزام کرده است. ناتو مدعی است که این جنگنده های اف-1۶ 
گشت هوایی ناتو در دریای سیاه را تقویت می کنند.  این اقدام 
پس از حملات هوایی اخیر روس��یه به بنادر وز یر س��اخت های 
اوکرای��ن انج��ام ش��د. اخیرا نیز رومانی از ایج��اد منطقه پرواز 
ممنوع در مرزهای شرقی خود خبر داد. این چهار فروند جنگنده  
اف-1۶ بلاک پنتاگون در پایگاه هوایی »فتس��تی« در ش��رق 
رومانی مس��تقر ش��ده اند.این جت ها به موشک  های  »آمرام«  و 
مخازرن س��وخت اضافی مجهز هس��تند. استقرار جنگنده های 
غربی در اروپای شرقی ا نگرانی هایی را در مورد احتمال اشتباه 
محاس��باتی ی��ا تصادفی که می توان��د به درگیری بزرگ تر بین 
روسیه و ایالات متحده تبدیل شود، افزایش داده است. هر دو 
طرف خواستار گفت وگو و ارتباط بیشتر برای جلوگیری از چنین 

حوادثی در آینده شده اند. 

 چراغ سبز کشورهای عربی 
برای بازگشت سوریه به اتحادیه عرب

»انور قرقاش«، مشاور امور دیپلماتیک رئیس امارات تاکید کرد 
که بازگشت سوریه به اتحادیه عرب تصمیم درستی است، اما 
دمش��ق باید به مس��ائل مورد اهتمام همسایگان خود رسیدگی 
کند. قرقاش در نشس��تی با عنوان »منطقه عربی: س��ناریو و 
آین��ده« تاکی��د کرد که عنوان سیاس��ت خارجی امارات، ثبات 
برای همه اس��ت. همکاری در همه زمینه ها باید افزایش یابد. 
وی افزود: »همه کش��ورها از ش��کوفایی مشترک نفع می برند 
و امارات اولین محرک اس��ت و بدون ش��رکا اقدام نمی کند،  ما 
خلاقیت و ابتکار داریم اما همیشه به دنبال شرکایی برای خود 
هستیم و این اعتقاد بسیار مهم است«. قرقاش درباره مسائل 
جهان عرب نیز با بیان اینکه بازگشت سوریه به اتحادیه عرب 
تصمیم درس��تی اس��ت، اما دمشق باید این تصمیم کشورهای 
عربی را تسهیل کند، تاکید کرد: » فرمول همکاری عربی باید 

به دور از فرمول قبلی بازبینی شود«.

روسیه 23 فرد و نهاد انگلیسی را تحریم کرد
وزارت خارجه روس��یه با صدور بیانیه ای از اعمال تحریمهای 
جدی��د علی��ه انگلی��س در پاس��خ به اقدمات ضد روس��ی لندن 
علیه مس��کو خبر داد. براس��اس گزارش خبرگزاری تاس، اقدام 
تحریمی تلافی جویانه روسیه 2۳ شهروند بریتانیایی را هدف 
قرار داده اس��ت. در این بیانیه آمده اس��ت؛ در راس��تای اقدامات 
ض��د روس��ی لن��دن و حمای��ت همه جانبه این کش��ور از رژیم 
نئونازی در کی یف، مس��کو تصمیم به گس��ترده کردن لیس��ت 
تحریمهای خود با اضافه کردن افراد و مقامات سیاسی، نظامی، 
رسانه ای و جامعه علمی بریتانیا گرفته است که مجموعا شامل 

2۳ نفر می شود.  

سياسي

گروه سياس�ی: طی بيش از یك هفته گذش�ته و متعاقب دور 
جدی�د حمله ارت�ش جمهوری آذربایجان ب�ه منطقه قره باغ 
كوهس�تانی بار دیگر موضوع احتمال گس�ترش حملات باكو 
به ارمنس�تان به موضوعی گرم در ميان سياس�يون و رسانه ها 
تبدیل شده است. در نتيجه دور جدید حمله باكو، گزارش ها 
از آواره شدن قریب به 10 هزار نفر از ارامنه ساكن قره باغ و در 

معرض كوچ اجباری بودن 120 هزار نفر حکایت دارند. 
به گزارش »تجارت«، همزمان با برجسته شدن وخامت اوضاع 
ارامنه س��اکن قره باغ که تمایلی به س��کونت در خانه های خود 
تحت سلطه باکو ندارد، در چند روز گذشته رجب طیب اردوغان، 
رئیس جمهور ترکیه و رسانه های این کشور، در جریان سفر او به 
منطقه نخجوان، موضوع ایجاد کریدور زنگزور را به طور جدی 
پیش کشیده اند. در واقع، اکنون مجادله بر سر طرح بلندپروزانه 
اردوغان و علی اف برای ایجاد »دالان تورانی« از طریق کریدور 
زنگزور – لاچین است. منطقه زنگزور در شرق ارمنستان و در 
محدوده استان »سیونیک« یعنی کانون حملات جدید ارتش 
آذربایجان قرار دارد. اساس��ا س��یونیک از شرق توسط جمهوری 
آذربایجان و از غرب توس��ط نخجوان احاطه ش��ده است و فقط 
مرز 44 کیلومتری از جنوب با جمهوری اس��لامی ایران دارد. 
ای��ن منطق��ه ن��ه تنها برای باکو و ایروان بلکه برای ایران دارای 
اهمیت استراتژیک ویژه است. همین امر طی ماههای گذشته 
حساسیت و هشدار ویژه تهران را در قبال هر گونه زیاده خواهی 
باک��و ب��ه همراه داش��ته بود. با ای��ن وجود، فراتر از تهران به نظر 
می رس��د این بار جبهه کش��ورهای غربی بر خلاف سال 2020 
ک��ه موض��وع انفع��ال را در پیش گرفتن��د، این بار به طور جدی 
می خواهند از جاه طلبی علی اف و اردوغان در جنوب ارمنستان 

ممانعت به عمل بیاورند. 

ورود جدی پاریس به منازعه � 
دول��ت فرانس��ه در چن��د وق��ت اخیر به وضوح نش��ان داده که 
با حساس��یت وی��ژه موضوع تنش میان جمه��وری آذربایجان 
و ارمنس��تان را پ��ی گیری می کند. اخی��را نیز امانوئل ماکرون، 
رئیس جمهوری فرانسه نسبت به امکان از دست رفتن تمامیت 
ارضی ارمنستان هشدار داده بود. پاریس در جدیدترین اقدام خود 
پا را فراتر گذاش��ته و به نظر می رس��د در اقدامی جدی آمادگی 
خود را برای ورود به ماجرا اعلام کرده اس��ت. در همین راس��تا 
ش��اهد هس��تیم که کاترین کولونا، وزیر امور خارجه فرانس��ه در 
نشست پرسش و پاسخ در پارلمان کشورش اظهار کرد: پاریس 

به زودی یک دفتر کنسولی را در استان 
س��یونیک در جنوب ارمنستان نزدیک 
به مرز این کشور تاسیس خواهد کرد، 
و هفت میلیون یورو کمک دیگر را به 
ارمنس��تان و حوزه قره باغ کوهستانی 
اختصاص خواهد داد. وزیر امور خارجه 
فرانسه گفت: هیچ کشوری، حتی یک 
کش��ور نیست که به اندازه کشور ما در 
کنار ارمنستان ایستاده باشد و شما این 
را به خوبی می دانید. او اضافه کرد: همه 
نشست های ش��ورای امنیت سازمان 
ملل در س��طح دیپلماتیک بدون هیچ 

اس��تثنایی با ابتکار عمل فرانس��ه برگزار ش��دند. این مقام ارشد 
دولت فرانس��ه بیان داش��ت: همچنین همانطور که گفتم، یک 
هیات دیده بانی نیز به ابتکار فرانسه در ارمنستان استقرار پیدا 
کرد. در سطح بشردوستانه هم اقداماتی انجام گرفت. وزارتخانه 
ما از ابتدای س��ال جاری میلادی بیش از پنج میلیون یورو به 
مردم ارمنی در ارمنس��تان و قره باغ کوهس��تانی اختصاص داده 
است. من با در نظر گرفتن رخدادهای چند روز گذشته، تصمیم 

گرفت��ه ام ای��ن کمک ها را ب��ه هفت میلیون 
ی��وروی دیگر افزایش دهم. وزیر امور خارجه 
فرانس��ه همچنین اظه��ار کرد، پاریس روابط 
نظامی را با ارمنس��تان تقویت کرده اس��ت. او 
بیان داشت: وابسته نظامی در سفارت فرانسه 
در شهر ایروان حضور پیدا خواهد کرد. سپس 
به زودی ما یک دفتر کنس��ولی را در اس��تان 
سیونیک در نزدیکی مرز افتتاح خواهیم کرد. 
بنا براین فکر می کنم، اینها اس��ناد و مدارکی 
ملم��وس ک��ه ایس��تادن محکم فرانس��ه در 
کنار ارمنس��تان را نش��ان می دهند محسوب 
می شوند. مجموع این اظهارات و اقدام دولت 
فرانسه را می توان پیامی صریح به دولت باکو ارزیابی کرد. پیامی 
با این مضمون که هر گونه حمله نظامی باکو به شمال ارمنستان، 

مداخله مستقیم پاریس را به همراه خواهد داشت. 

ورود آلمان به مناطعه با حمایت از ایده اس���تقرار  � 
ناظران بین المللی در قره باغ

ع��لاوه بر فرانس��ه دول��ت آلمان نیز با مضمونی دیگر نس��بت 

ب��ه تح��ولات منطقه قره ب��اغ و افایش موج درگیری ها واکنش 
نش��ان داده اس��ت »آنالن��ا بربوک«، وزیر خارج��ه آلمان دیروز 
–چهارشنبه- با اعلام حمایت از ایده استقرار ناظران بین المللی 

در منطق��ه ق��ره باغ تاکید کرد که کش��ورش بودجه کمیته بین 
الملل��ی صلیب س��رخ را از دو میلی��ون یورو به پنج میلیون یورو 
افزایش می دهد. بربوک گفت: »تحولات اخیر در قره باغ را با 
نگرانی شدید دنبال می کنیم«. وی افزود: »آنچه اکنون ضروری 
است، شفافیت و توجه بین المللی به وقایع میدانی است. تا حد 
امکان با ش��رکای خود برای اعزام ناظران در س��ریع ترین زمان 
ممک��ن هم��کاری خواهیم کرد«. وی افزود: »همچنان پس از 
ماه ها محاصره و پس از انجام نخستین عملیات انتقال از طریق 
کری��دور لاچی��ن همچنان در بس��یاری از منابع ضروری برای 
زندگ��ی عزتمندان��ه از جمله غذا، دارو و لوازم بهداش��تی کمبود 
وجود دارد. کمک ها نباید به طور جداگانه به مردم برسد، بلکه 

باید با اطمینان خاطر و در هر زمانی در دسترس باشند«. 

روی برگردان���دن ای���روان به س���وی آمریکا با حضور  � 
نامحسوس سیا

علاوه بر فرانسه و آلمان به نظر می رسد ایالات متحده آمریکا 
نیز دیگر نمی خواهد در قبال زیاده خواهی های باکو مس��کوت 
بماند. از نگاه آمریکا و کشورهای اروپایی و البته نیکول پاشینیان 
نخس��ت وزیر ارمنس��تان، روسیه ایروان را رها کرده و همدست 
در عملیات های نظامی جمهوری آذربایجان شده است. همین 
امر موجب ش��ده که اخیرا پاش��ینیان با انتقاد از مسکو، نیروهای 
حافظ صلح روسیه را به شکست در جلوگیری از حمله جمهوری 
آذربایجان به قره باغ متهم کند. همین امر موجب شده که اخیرا 
فعالیت های آمریکا نیز در قره باغ دوچندان ش��ود.  یوری کیم 
دستیار وزیر خارجه آمریکا در امور اوراسیا و اروپا روز دوشنبه به 
ایروان سفر کرد. بر اساس بیانیه وزارت خارجه آمریکا، این سفر 
بمنظور تاکید بر »حمایت آمریکا از حاکمیت، استقلال، تمامیت 
ارضی و دموکراسی و رسیدگی به نیازهای بشر دوستانه ناشی 
از خش��ونت اخیر در قره باغ انجام گرفته اس��ت.« طبق گزارش 
تارنمای آژانس توسعه جهانی آمریکا، سال گذشته این آژانس 
۳۳.۷ میلیون دلار برای ارمنستان هزینه کرده است. تقریبا نیمی 
از ای��ن می��زان برای دولت و پروژه ه��ای جامعه مدنی بود. این 
آژانس اعلام کرد که قصد دارد انتقال راهبردی ارمنس��تان به 
یک جامعه فراگیرتر، دموکراتیک و به لحاظ اقتصادی منعطف 

را تسریع کند. 

درگزارشتحلیلی»تجارت«بررسیشد؛

»نه« بزرگ غرب به جاه طلبی های علی اف 

اخبار كوتاه

گروه سیاس�ی: س��خنگوی وزارت امور خارجه آمریکا در یک 
نشست خبری به سوالاتی درباره روند احیای توافق هسته ای، 
ازسرگیری مذاکرات غیرمستقیم با ایران در این زمینه و دیگر 
موضوع��ات مرتب��ط با ایران پاس��خ داد. متیو میلر، س��خنگوی 
وزارت امور خارجه آمریکا در نشستی خبری که مشروح آن در 
وبگاه وزارت امور خارجه آمریکا منتشر شده است، در پاسخ به 
این سوال که آیا طبق اظهارات وزیر امور خارجه ایران مبنی بر 
این که ژاپن طرحی را برای ازسرگیری مذاکرات احیای توافق 
هسته ای ارائه داده، آمریکا از این طرح باخبر است یا نه، گفت: 
من از این ابتکار بخصوص اطلاعی ندارم. نمی دانم این اظهارات 
به چه چیزی اشاره دارد. همان طور که قبلا گفته ایم، دیپلماسی 
بهترین راه اطمینان یافتن از این است که ایران هیچ گاه به یک 
س��لاح هس��ته ای دست پیدا نکند. تغییری در این موضع ایجاد 
نش��ده اس��ت. واکنش میلر در پی این مطرح می شود که حسین 
امیرعبداللهی��ان، وزی��ر امور خارجه ایران، اخیرا در گفت وگویی 

با خبرگزاری کیودو اظهار کرد که ژاپن 
ابتکاری را برای از س��رگیری مذاکرات 
هس��ته ای ارائه داده اس��ت. او در ادامه 
تاکی��د ک��رد که هرگونه ابتکار ژاپن که 
با »منافع ایران« همسو باشد، از سوی 
تهران مثبت تلقی خواهد شد.   وزیر امور 
خارج��ه ای��ران جزئیاتی از این ابتکار را 
ارائه نکرد اما گفت، زمانی که در ماه اوت 
به توکیو سفر و با فومیو کیشیدا، نخست 
وزیر و س��پس یوشیماسا هایاشی، وزیر 

امورخارجه ژاپن دیدار کرده بود، این پیش��نهاد را از دولت ژاپن 
دریافت کرد. توافق هسته ای ایران و قدرت های جهانی، شامل 
چین، روسیه، انگلیس، فرانسه، آلمان و ایالات متحده با هدف 
محدود کردن برنامه هس��ته ای ایران در ازای لغو تحریم های 

اقتصادی این کشور در سال 201۵ به دست آمد.

 � همواره از دیپلماس���ی با ایران 
استقبال می کنیم

میل��ر در ادام��ه این نشس��ت خبری در 
پاسخ به این که با توجه به تمایل برخی 
کشورهای منطقه، از جمله قطر و عمان 
برای میانجیگ��ری در زمینه مذاکرات 
توافق هس��ته ای و کشورهای دیگری 
مانند ژاپن که به آن اشاره شد، آیا تمام 
تکه ه��ای پازل برای آغ��از مذاکراتی 
درباره احیای برجام )توافق هس��ته ای( 
کن��ار ه��م قرار نگرفته ان��د، بیان کرد: ما هم��واره گفته ایم که 
نس��بت به اطمینان یابی از دس��ت نیافتن ایران به یک س��لاح 
هسته ای متعهدیم و ترجیح می دهیم که نگرانی هایمان درباره 
برنامه هسته ای ایران را از طریق دیپلماسی بیان کنیم. ترجیح 
می دهیم که نگرانی هایمان درباره برنامه هس��ته ای ایران را از 

طریق دیپلماس��ی بیان کنیماو با ادعاهایی علیه عملکرد ایران 
در رون��د احی��ای توافق هس��ته ای افزود: اگرچه، همان طور که 
وزیر امور خارجه بلینکن گفت، ایران باید برای کاهش تنش ها 
و ایجاد فضایی برای دیپلماس��ی، اقدامات تنش زدایی را انجام 
دهد. تا به حال نش��انه ای جز این اظهارات علنی ندیده ایم که 
بیانگر جدیت ایران در رس��یدگی به نگرانی هایی باش��د که ما و 

دیگر کشورها داریم. 
در هفته ه��ای اخیر، ش��اهد این بوده ای��م که ایران گام هایی در 
جه��ت تضعی��ف توان آژانس بین الملل��ی انرژی اتمی در انجام 
دادن فعالیت هایش برداش��ته اس��ت. بنابراین، اگر ایران درباره 
انجام دادم اقدامات تنش زدا جدی است، اولین کاری که می تواند 
انجام دهد، همکاری با آژانس است. شاهد نبوده ایم که این کار 
را کامل انجام دهند. اگر ایران درباره انجام دادم اقدامات تنش زدا 
جدی اس��ت، اولین کاری که می تواند انجام دهد، همکاری با 

آژانس است. 

وعدهدولتبرایساماندهیمهاجرانافغانستانیتمرکزدستگاههایاجراییبررویبهبودمعیشتمردم
رئیس جمهور با اش��اره به نرخ رش��د اقتصادی قابل ملاحظه س��ه ماهه ابتدایی 
امس��ال از همه دس��تگاه های اجرایی و مس��ئول خواس��ت همه توان خود را برای 
اثرگذاری بهبود نرخ رش��د اقتصادی بر وضعیت عمومی اقتصاد کش��ور و بهبود 
معیشت اقشار مختلف، به ویژه دهک های پایین بکار گیرند. سید ابراهیم رئیسی 
صبح دیروز چهارش��نبه در جلس��ه هیئت دولت با اش��اره به گزارش های مرکز آمار 
ایران و بانک مرکزی از نرخ رشد اقتصادی قابل ملاحظه سه ماهه ابتدایی امسال، 
ضمن قدردانی از همه بخش هایی که در دستیابی به آن تلاش داشته اند، تاکید 

کرد: اگر چه افزایش نرخ رشد اقتصادی مهم است، اما مهم تر از آن حفظ، تداوم و ارتقای این روند است. رئیس 
جمهور از همه دستگاه های اجرایی و مسئول خواست همه توان خود را برای اثرگذاری بهبود نرخ رشد اقتصادی 
بر وضعیت عمومی اقتصاد کش��ور و بهبود معیش��ت اقش��ار مختلف، به ویژه دهک های پایین به کار گیرند. در این 
جلس��ه  کیومرث هاش��می دس��تور رئیس جمهور برای س��اخت یک ورزشگاه مناسب در تهران را زمینه ساز افزایش 

نشاط جوانان دانست و از شروع مقدمات مطالعاتی و جایابی محل احداث این ورزشگاه خبر داد.

وزیر کشور ادعای حمله به مراکز نظامی در خرم آباد را تکذیب کرد و لرزش ایجاد شده 
را ناشی از زلزله در عمق کم دانست. احمد وحیدی در حاشیه جلسه هیات دولت در 
جمع خبرنگاران درباره تعداد مهاجرین خارجی در کشور، اظهار کرد: وزارت کشور در 
تلاش برای ساماندهی امور مهاجرین است اما آنچه در رسانه ها گفته می شود ممکن 
اس��ت مبالغه هایی باش��د که هیچ مرجع رس��می این اعداد را تایید نمی کند اما کاملا 
مشخص است که براساس یک برنامه طراحی شده نسبت به ساماندهی اتباع خارجی 
اقدام خواهد شدو اتباع غیرمجاز باید برگردانده شوند. کسانی هم که مجوز حضور 

دارند، باید ساماندهی شوند. وی در خصوص تعداد مهاجرین افغانستانی در ایران، تصریح کرد: آنچه ما می توانیم تایید 
کنیم ۵ میلیون نفر است. البته تعداد مهاجرین رسمی کمتر است. به نظر می رسد اظهارات غیرکارشناسانه و آمارهای 
ساختگی درباره تعداد مهاجرین بیان می شود. وحیدی همچنین درباره ادعای حمله اسرائیل به مراکز نظامی در خرم آباد، 
گفت: این مساله تکذیب می شود. براساس اعلام مراجع رسمی، این لرزش بوسیله زلزله انجام شده بود و براساس نظر 

متخصصین، علت میزان زیاد لرزه، عمق کم زمین لرزه بوده است. علت صدا هم تکانه و لرزش بوده است.

میلر: از طرح ژاپن برای احیای برجام اطاعی نداریم

واکنش واشنگتن به احتمال میانجی گری توکیو 

گروه سیاس�ی: در ادامه روند رو به رش��د و ایجابی ایران و 
مصر برای ورود به فاز عادی س��ازی مناس��بات، دیروز – 
چهارشنبه- حنیف جبالی رئیس مجلس مصر با محمدباقر 
قالیباف رئیس مجلس شورای اسلامی در حاشیه برگزاری 
نهمی��ن مجم��ع پارلمانی گروه بریکس در ژوهانس��بورگ 
پایتخت اقتصادی آفریقای جنوبی دیدار و گفت و گو کرد. 
به گزارش »تجارت«، این دیدار در شرایط انجام می شود 
ک��ه در ماه ه��ای اخیر زمزمه ها و تحرکات دیپلماتیک برای 
ارتقای روابط دو کش��ور پس از چندین دهه افزایش یافته 
است و رهبر معظم انقلاب اسلامی نیز در خرداد ماه در دیدار 
»هیثم بن طارق آل سعید« سلطان عمان و هیات همراه با 
ایشان با اشاره به اظهارات سلطان عمان مبنی بر تمایل مصر 
برای از س��رگیری روابط با جمهوری اس��لامی ایران، تاکید 
کرده بودند: »ما از این موضع استقبال می کنیم و مشکلی در 

ای��ن زمینه نداریم.«  رئیس مجلس 
ش��ورای اسلامی در این دیدار مهم 
پارلمان��ی گفت: از ملاقات با ش��ما 
ب��ه عن��وان رئیس مجلس مصر  که 
یک کش��ور بزرگ اس��لامی است 
خوش��حالم، مصر همواره در تاریخ 
اس��لام کش��وری تاثیرگذار بوده و 
باید تلاش کنیم ارتباط کش��ورهای 

اس��لامی را در منطقه غرب آس��یا و ش��مال آفریقا را توسعه 
دهیم. وی ادامه داد: مجمع پارلمانی گروه بریکس فرصت 
خوبی برای کشورهای اسلامی از جمله ایران مصر به عنوان 
دو کش��ور ب��زرگ منطقه در جهت تقوی��ت روابط دوجانبه 
و همکاری های منطقه ای اس��ت. رئیس مجلس ش��ورای 
اس��لامی افزود: همکاری های پارلمانی که نمایندگان دو 

ملت هستند، در توسعه پایدار روابط 
کش��ورهای ش��مال آفریقا و منطقه 
غرب آس��یا و همکاری حل مسایل 
مختلف منطقه می تواند بسیار موثر 
باش��د و اگر این همکاری ها محقق 
شود، چشم انداز روشنی پیش روی 
آینده دو کشور در راستای ارتقا روابط 
وج��ود دارد. رئیس مجلس مصر نیز 
در ای��ن دی��دار با ابراز خوش��حالی از دیدار با رئیس مجلس 
و هیات عالی رتبه پارلمانی کش��ورمان گفت : خوش��حالم 
از اینکه برادران عزیزم در جمهوری اس��لامی ایران را در 
حاش��یه مجم��ع پارلمانی بریک��س ملاقات میکنم . رئیس 
مجل��س مص��ر اضاف��ه کرد: ش��ما در صحبت های خود به 
تمامی موصوعاتی که بنده مد نظرم بود اشاره کردید و این 

نشان دهنده بینش عمیق شماست. بنده معتقدم با حضور 
در گروه بریکس در مس��یر درس��تی برای توس��عه دو کشور 
قرار گرفته ایم و باید تلاش کنیم تا روابط و همکاری های 
دوکشور در موضوعات مختلف، افزایش یابد. وی همچنین 
با اشاره به اشتراکات فرهنگی و سنی دو کشور اظهارکرد: 
مردم مصر دوستداران اهل بیت )ع( هستند و در مناسبات 
مختلف اهل بیت را گرامی می دارند و به صورت مشخص 
برای امام حس��ین )ع( و حضرت زینب )س( احترام زیادی 
قائل هس��تند و در روز میلادش��ان جش��نی در مصر برگزار 
می شود. در پایان این دیدار، رئیس مجلس مصر از رئیس 
مجلس شورای اسلامی برای حضور در قاهره در راستای 
توسعه روابط دو کشور دعوت کرد و  قالیباف نیز از همتای 
مص��ری خ��ود دعوت کرد تا برای ارتق��ای روابط پارلمانی 

دوکشور، به تهران سفر کند.

قاليباف: چشم انداز روشنی در ارتقای روابط ایران و مصر وجود دارد

گام های رو به جلو تهران و قاهره برای عادی سازی مناسبات

طی ماههای گذشته طرح جاه طلبانه ایجاد 
کریدور زنگزور، حساسیت و هشدار ویژه 

تهران را در قبال هر گونه زیاده خواهی باکو 
به همراه داشته بود. با این وجود، فراتر 
از ایران به نظر می رسد این بار جبهه 

کشورهای غربی بر خاف سال ۲0۲0 که 
موضوع انفعال را در پیش گرفتند، این بار 

به طور جدی می خواهند از جاه طلبی علی اف 
و اردوغان در جنوب ارمنستان ممانعت به 

عمل بیاورند
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 سياستگذار اقتصاد در تله ارزی
ادامه از صفحه یک...  بازارهای دارایی در ایران ماه هاس��ت با 
ثبات نس��بی همراه با کاهش قیمت مواجه ش��ده است؛پیشران 
بازارها،نرخ ارز است که با میخکوب شدن دستوری روی نرخ 
49 هزارتومان،رکود را حاکم بر بازارهای طلا،مسکن،خودرو و 
زمین کرده است.از طرف دیگر،پمپاژ اخبار سیاسی مثبت نظیر 
آزادس��ازی دارایی های بلوکه شده،دس��ت کم این نوید را می 
ده��د ک��ه تا پایان 1402 رون��د  حرکتی باثبات قیمت ارز حفظ 
ش��ود؛اکنون ش��رایط به این شکل اس��ت که تنها نرخ ارز روی 
ع��دد ثابتی باقی مان��ده اما کالاهای خوراکی و نیازمندی های 
روزان��ه مردم رکورده��ای قیمتی جدیدی ثبت میکنند که این 

مورد سندی از دستکاری دستوری نرخ ارز است.
در باب اوضاع کنونی اقتصاد ایران باید اذعان کرد که سیاستگذار 
اقتصاد در همان تله ای افتاده است که دولت های پیشین هم 
گرفتار آن شدند. علم اقتصاد به ما این درس را داده است که نرخ 
ارز تابعی از تفاضل نرخ تورم و رشد اقتصادی است،اگر تورم در 
حوالی 40 درصد است و نرخ رشد اقتصادی در حالت خوشبینانه 
تک رقمی مانده، پس تردیدی باقی نمی ماند که سیاس��تگذار 
محترم برای کنترل فضای روانی جامعه،دست به ارزان فروشی 
ارز زده است. این سیاست از پیش محکوم به شکست، در کوتاه 
مدت و میان مدت دو پیامد منفی و مهلک خواهد داش��ت:اولا 
روند خروج س��رمایه از کش��ور با ش��دت ادامه پیدا خواهد کرد 
چرا که صاحبان ثروت و افرادی که به منابع بانکی دسترس��ی 
دارن��د ب��ا دریافت ریال و تبدیل آن به ارز،به راحتی با اس��تفاده 
از سیاس��تگذاری غلط فرآیند تهی ش��دن اقتصاد از س��رمایه را 
سرعت می دهند که همین موضوع در آینده چالش های بزرگی 
در مقابل تصمیم گیران دولت قرار خواهد داد.دوما،تجربه نشان 
داده بدلیل دلاریزه ش��دن اقتصاد ایران،در زمان رها ش��دن فنر 
نرخ ارز،شوک تورمی جدیدی در انتظار اقتصاد ایران خواهد بود 
که تمام تلاش های فعلی سیاستگذار محترم در جهت برقراری 
آرامش اقتصادی بر باد خواهد داد. نکته بعدی آن است زمانی 
سیاس��ت س��رکوب نرخ ارز می تواند فوائد مثبت برای  کشور به 
همراه داش��ته باش��د که سرمایه گذاری در کشورجان بگیرد.در 
فضای فعلی که سرنوش��ت پرونده پرماجرا و فرسایش��ی رفع 
تحریم در ابهام مطلق قرار دارد و اساس��ا اقتصاد رنگ رونق را 
به خود ندیده اس��ت میتوان به این مس��ئله خوش��بین بود که با 
تورم 40 درصدی،نرخ ارز روی عدد فعلی ثابت بماند؟ آیا بهتر 
نیس��ت در زمانی که اقتصاد رنجور ایران با مش��کلات بزرگی 
نظیر منفی شدن نرخ تشکیل سرمایه روبرو است،با واقعی کردن 
نرخ ارز مانع از بروز رخدادهای بدتر ش��د؟ بنابراین بهتر اس��ت 
هرچه زودتر سیاستگذار اقتصاد با پرهیز از رفتارهای هیجانی 
و درس گرفتن از اتفاقات تلخ گذشته،متوجه این موضوع مهم 
باش��د که هماهنگ کردن نرخ ارز با نرخ تورم و واقعی ش��دن 
تدریجی قیمت ها به مراتب بهتر از شوک های یکباره است.به 
زبان س��اده تر:کنترل دس��توری بازار برای مردم منفعتی ندارد 
چرا که آنها بر س��ر س��فره آب رفته خود بهتر از تصمیم س��ازان 

دولت،واقعیات اقتصادی را درک می کنند!

آرزوی تورم 30 درصدی
ادامه از صفحه یک... که متاس��فانه س��یگنال ها نش��انی از کاهش 
نرخ تورم ندارند.دولت با سیاس��تگذاری های اش��تباه به حدی مانع 
در س��رمایه گذاری و توس��عه در کش��ور ایجاد کرده است که حتی 
رفع مشکلات خارجی عامل بهبود شرایط نیست، اگر تحریم هم 
برداش��ته ش��ود، ما باز با تورم بالا روبرو هس��تیم چرا که بنیان های 
اقتصادی ما در راستای توسعه نیست و هیچ اتفاقی در کوتاه مدت 
نمی تواند نرخ تورم را در حدود 10 درصد در ایران کاهش دهد . در 
ضمن مقاماتی که به تورم ۳9.۵ درصدی و چهل درصدی افتخار 
می کنند باید بدانند این نوع تورم ها در جهان بسیار کمیاب است 
و کش��ورهای در دوره های کوتاه با چنین فجایع اقتصادی مواجه 
شده اند اما حالا می بینیم تورم در این محدوده مانده و چشم اندازی 
برای کاهش نیز ندارد. این دولت به دلیل آنکه در برابر طرفداران خود 
نیز سرشکسته شده است، نشان داده تمایل زیادی به دستاوردسازی 
دارد و نه تنها آمارهایی را نشر می دهد که مقبولش است، بلکه نسبت 
به تفسیرهای خوشبینانه و عجیب از آمارها اقدام می کند تا افکار 
عمومی را راضی کند که اوضاع بهبود یافته است.کاهش سرعت 
تورم، البته ممکن است به دلیل رکود شدید بازارها رخ بدهد، بازار 
مسکن، ارز و سکه و خودرو و ... راکد است و همین رکود تا حدی 
آهنگ رشد تورم را کند می کند اما کافی است سری به فروشگاه ها 
مواد غذایی بزنید تا ببینید نرخ تورم مواد غذایی با چه سرعتی در 
حال افزایش است و هزینه اجاره مسکن چطور به خانوارها فشار 
وارد می کند . سهم هزینه خوراک و مسکن در سبد خانوار ایرانی 
ش��بیه کش��ورهای در حال توسعه و توسعه یافته نیست، متاسفانه 
تورم ریزش ش��دید طبقاتی را در ایران رقم زده اس��ت؛ طوری که 
طبقات متوس��ط تنها قادر به تامین هزینه خوراک و مس��کن خود 
هستند و نمی توانند فرهنگ و تفریح ... را در سبد خود قرار دهند 
و طبقات فقیر نیز درگیر فقر ش��دیدتر ش��ده اند . بررس��ی ها نشان 
می دهد شش دهک درآمدی در ایران دچار فقر هستند، این بدان 
معنی است که بیش از نیمی از جمعیت ایران فقیر تلقی می شوند. 
از این شش دهک البته سه دهک در فقر مطلق و بسیار ناگواری 
به سر می برند. دولت لازم است تمام حمایت خود را از دهک های 
کم درآمد و متوسط در حوزه ی غذا و معیشت متمرکز کند و بی تردید 
پرداخت یارانه ی نقدی به این صورت طرح خنده داری بیش نیست 
. با کمال تاسف باید بگویم حتی در زمان جنگ وضعیت معیشتی 
خانواره��ای ایران��ی بهتر از حالا بوده و دولت وقت با توزیع کوپنی 
اجن��اس، حداق��ل کالری مورد نیاز تمامی طبقات را تامین می کرد 
اما حالا با پرداخت پول نقدی که ارزش واقعی آن هر روز بیش��تر 
از گذش��ته آب می رود، مدعی حمایت از طبقات فقیر اس��ت.   تورم 
بالاتر از ۳۷ درصد برای غذا تنها مختص دوره های جنگی در دیگر 
کشورها است در حالی که ما اکنون با تورم به این محدوده در بخش 
غذا و مسکن روبرو هستیم و دولت به جای انکه تمرکزش بر کاهش 
نرخ تورم در این بخش ها باشد، به استناد تورم عمومی تلاش دارد 

بگوید وضعیت خوب است.

اقتصاد كلان

گ�روه اقتص�اد كلان: در ح�ای ك�ه خ�ود بان�ك مرك�زی 
سياس�ت هایی را در راس�تای ش�فافيت بانکداری در كشور 
اتخاذ كرده از جمله دسته بندی فعاليت بانك ها و یا نظارات 
بر اعتبارت بانکی از طرف دیگر مجلس نيز سعی دارد با ایجاد 
سامانه املاک و مستغلات شبکه بانکی دارایی های بانکی را 
در مسير شفافيت قرار دهد.   به گزارش »تجارت«، نظارت بر 
شبکه بانکی در یکی دو سال اخیر به صورت جدی مورد توجه 
دولت و مجلس قرار گرفته است. بسیاری از کارشناسان و حتی 
مقامات اقتصادی کشور بر این عقیده هستند که بخشی از ریشه 
تورم در کش��ور از مس��یر ناترازی بانک ها ایجاد می ش��ود که در 
نهایت خود را در قالب اضافه براشت بانک ها از بانک مرکزی و 
رشد پایه پولی نشان می دهد. آمارهای اخیر مربوط به رشد پایه 
پولی در کش��ور خود گویای این مس��ئله است. اکنون در شرایط 
کنون��ی ه��م خود بانک مرکزی و هم مجلس در قالب تصویب 
قوانین سعی دارند که روی فعالیت بانک ها نظارات داشته باشند 

و تا جای ممکن آنها را اصلاح و ساماندهی کنند. 

شفافیت بانکی از مسیر بانک مرکزی � 
  بان��ک مرک��زی ب��ه عنوان بالاترین نهاد تنظیم پولی کش��ور 
وظایفی را برای تنظیم بانکداری در کشور و اصلاح ناترازی ها 
تعریف کرده است. این مسیر قرار است از طریق سه مرحله به 
انجام برس��د. گام اول انحلال مؤسس��ات ناس��الم و ناتراز است 
که دیگر امکانی برای اصلاح آنها باقی نمانده است. قرار است 
بانک مرکزی در پایان مهرماه مجمع انحلال س��ه مؤسس��ه 
مالی را برگزار کند. گام دوم اصلاح بانک هایی اس��ت که هم 
ناتراز هستند و هم ناسالم اما قابلیت ساماندهی دارند و در گام 
سوم سیاست گذاری درباره بانک ها و مؤسساتی است که ناتراز 
هستند اما ساختار سالمی دارند. اما برنامه بانک مرکزی تنها به 
همین امر خلاصه نمی شود بلکه یکی دیگر اسیاست هایی که 
قرار است در پیش گرفته شود نظارت دقیق بر مصرف اعتبارت 
بانکی است. همان طور که رئیس بانک مرکزی نیز خاطرنشان 
ساخته در شرایط کنونی نظارتی بر تسهیلات پرداختی بانک ها 
وج��ود ن��دارد به طوری که در برخی موارد تس��هیلات دریافتی 
صرف مواردی غیر از هدف تس��هیلات می ش��ود. این هدف در 
واقع در راستای هدایت سپرده ها به سمت فعالیت های مشخص 
و بخش واقعی اقتصاد اجرایی خواهد شد. اما مسئله دیرگی که 
بانک مرکزی در نظر دارد در راس��تای س��اماندهی شبکه بانکی 
به کار بگیرد بحث دس��ته بندی فعالیت های بانکی اس��ت با این 

هدف که نظارت بانکی دقیق تر شود.  با این هدف بانک مرکزی 
قص��د دارد ک��ه فعالیت بانک ه��ا در قالب تخصصی بانک های 
توس��عه ای، بانک های تجاری و قرض الحسنه دسته بندی کند 
تا روند نظارتی آنها دقیق تر، تخصصی تر و شفاف تر شود. بانک 
مرکزی امیدوار اس��ت که از طریق این فعالیت های چندگانه و 
همچنین نظارت بر موارد انتصابی هیئت مدیره بانک ها بتواند 
ناترازی بانک ها را کنترل کند. البته مجلس نیز قانونی را تصویب 
ک��رده مبن��ی ب��ر اینکه بانک مرکزی موظف اس��ت بانک ها و 
مؤسسات اعتباری »غیرقابل احیا« را پس از تأیید شورای پول 
و اعتبار با استفاده از اختیارات مذکور در این قانون وارد فرایند 
گزیر کند یعنی به تعبیری نظام حقوقی ورشکس��تگی بانکی را 

بر آنها اعمال کند. 

کاهش اموال مازاد بانک ها؛ هدف مشترک دولت  � 
و مجلس

 به طور خلاصه ش��رایط تورمی در کش��ور و همچنین ناترازی 
بانک ها و عدم درآمدزایی از فعالیت های غیرمشاع و ... باعث شده 
که بانک ها به سمت فعالیت  های سودآور از جمله بنگاهداری و 
خری��د ام��لاک روی بیاروند.  خود رئیس بانک مرکزی موضوع 

بنگاهداری را از جمله مش��کلات بزرگ بانکداری در کش��ور 
توصی��ف کرده اس��ت. مدی��ر اداره ارزیابی س��لامت بانکی در 
س��خنانی عن��وان کرد بر مبن��ای ارزش دفتری بانک ها، ارزش 
سهام بانک ها چیزی بالغ بر 240 هزار یعنی بین 200 هزار میلیارد 
الی 240 هزار میلیارد اس��ت که بخش��ی از این ها س��هام بانکی 
اس��ت، حدود 40 هزار میلیارد س��هام بانکی است و مابقی سهام 
غیربانکی است که بانک ها قاعدتاً باید واگذار کنند. وی در ادامه 
گفت در ارتباط با اموال مازاد هم حدود ۳0 هزار میلیارد است، این 
هم بانک ها باید واگذار کنند. مجلس شورای اسلامی در جلسه 
علنی دیروز تکالیف بانک ها و مؤسسات اعتباری غیربانکی برای 
واگذاری دارایی های مازاد خود حداکثر تا پایان سال دوم برنامه 
هفتم توس��عه را اعلام کرد. راهکار مجلس به منظور ش��فافیت 
فعالیت بانک ها و مؤسسات اعتباری غیربانکی اصلاح ترازنامه 
؟آنها و گس��ترش اش��راف اطلاعاتی بانک مرکزی بر ش��بکه 
بانکی کشور مکلف کردن بانک مرکزی تصویب دستورالعمل 
»س��امانه املاک و مس��تغلات شبکه بانکی کشور« و »سامانه 
سهامداری« ظرف یک ماه پس از لامز الاجرا شدن قانون برنامه 
هفتم توس��عه اس��ت. بر اس��اس قانون مجلس شورای اسلامی 
بانک ها و مؤسسات اعتباری غیربانکی موظفند اطلاعات مرتبط 

با املاک و مستغلات تحت تملک خود یا املاک و مستغلاتی 
که مدعی مالکیت بر آنها هستند را به ترتیبی که بانک مرکزی 
اعلام می کند، در »سامانه املاک و مستغلات شبکه بانکی« 
درج کنن��د. همچنین بانک ها و مؤسس��ات اعتباری غیربانکی 
موظفند اطلاعات مرتبط با سهامداری خود در شرکت ها، اعم 
از شرکت های بورسی و غیربورسی و اطلاعات مرتبط با سایر 
سهامداران، املاک، مستغلات، سهام و سایر دارایی های متعلق 
ب��ه ش��رکت های مزب��ور را به ترتیبی ک��ه بانک مرکزی اعلام 
می کند در »سامانه سهامداری شبکه بانکی« درج کنند. مجلس 
همچنین در صورت ناتوانی در واگذاری اموال مازاد قانون گذاری 
کرده است. بر اساس قانون مجلس شورای اسلامی و در راستای 
واگذاری املاک مازاد، در صورتی که بانک یا مؤسسه اعتباری 
غیربانکی به هر دلیل از جمله عدم وجود خریدار، امکان واگذاری 
املاک، مستغلات و سهام مازاد را نداشته باشد، می تواند دارایی 
های مزبور را به شرکت مدیریت دارایی های شبکه بانکی واگذار 
کند. ش��رکت مدیریت دارایی های ش��بکه بانکی موظف است 
درصورت درخواس��ت بانک ها و مؤسسات اعتباری غیربانکی، 
املاک، مس��تغلات و س��هام متعلق به آنها را با قیمت های زیر 
خریداری کند: سهام بورسی که قیمت تابلو فعال دارند، حداکثر 
به قیمت تابلو،  سهام غیربورسی، حداکثر به قیمت دفتری منهای 
پانزده درصد،   املاک و مس��تغلات، حداکثر به قیمت دفتری 
منهای پانزده درصد. تأس��یس »ش��رکت مدیریت دارایی های 
بانکی« یکی از موضوعات مهم لایحه برنامه هفتم توس��عه و 
تکلیف مجلس به بانک مرکزی اس��ت. در طرح بانکداری در 
مورد شرکت مدیریت دارایی های بانکی گفته شده که »وظیفه 
روشمندس��ازی و واگذاری دارایی های مؤسس��ات اعتباری را 
برعهده دارد«. البته به گفته برخی از کارشناسان تأسیس چنین 
شرکتی با توجه به اینکه صلاحیت قانونی آن صرفا محدود به 
دارایی های غیرقابل احیای بانک نیست بلکه دارایی های سالم 
و دارایی های قابل احیا را نیز در بر می گیرد به معنای مس��لوب 
اختیار شدن مدیران و مجمع عمومی صاحبان سهام بانک ها و 
مؤسسات اعتباری ناتراز خواهد بود. تمامی موارد فوق حاکی از 
این است که در آینده احتمالا بانک ها شرایط سخت گیرانه ای 
را تجربه کنند و روند وام دهی و تسهیلات دهی آنها دیگر مانند 
روال قبل نخواهد بود. حتی همین اکنون نیز طبق گزارش های 
منتش��ر ش��ده روند وام دهی بانک ها تا حدودی متوقف ش��ده به 
طوری که این توقف ش��امل تس��هیلات مربوط به س��رمایه در 

گردش واحدهای تولیدی نیز می شود. 

»تجارت«ازقانونگذاریدولتومجلسدرراستایشفافیتبانکیگزارشمیدهد؛

مسیر سخت  ساماندهی بانک ها

سرمقاله

وزیر اقتصاد در حاشیه جلسه هیئت دولت تشریح کرد؛

پایان حاشیه خروج احتمالی سیمان از بورس کالا 
 گروه اقتصاد کان: خاندوزی در حاشیه جلسه هیئت دولت در 
پاس��خ به س��والی درباره خروج س��یمان از بورس کالا گفت: با 
توجه به اینکه مس��اله بورس کالا به عنوان بس��تر ش��فاف نظام 
توزیع کالاهای اساس��ی یا کالاهای پایه انجام می ش��ود و جزو 
دس��تاوردهایی اس��ت که ما در  پایان دهه های  ۸0 و 90 نس��بت 
به عبور از مسیر پر از رانت و فسادی که پیش از آن وجود داشت 
به نظام بورس کالا  منتقل شدیم ،  دولت فعلا  هیچ تصمیمی 
در این زمینه ندارد. وی افزود: ما به عنوان وزارت اقتصاد و امور 
دارایی و وزارت صمت و بسیاری از  دستگاه های اقتصادی هم  
مدافع این هس��تند که اگر  رویه موجود  نیاز به اصلاحی دارد 
در چارچ��وب ب��ورس کالا اصلاحات صورت گیرد. وزیر اقتصاد 

با اشاره به اینکه اراده جدی دولت بر این است کلیه بنگاه های 
غیر مرتبط با فعالیت های بانکی باید واگذار شوند، گفت: برنامه 
کاملا دقیقی در این راس��تا تهیه ش��ده اس��ت. در یک سال و نیم 
دولت ، بیش از 4 سال دولت قبل واگذاری دارایی های بانک ها 
را ش��اهد بودی��م. خان��دوزی در ادامه درباره دی��دار خود با وزیر 
اقتصاد مصر، گفت: بعد از س��ال ها وزرای اقتصاد ایران و مصر 

با یکدیگر مذاکره کردند.
 اس��تقبال خیلی گرمی از س��وی وزیر اقتصاد مصر انجام ش��د و 
تقریبا با تمامی پیش��نهادهای ما برای احیای روابط اقتصادی 
دو کش��ور موافقت کرد و کمیته مش��ترکی بین وزارت اقتصاد 
ایران و مالیه مصر تش��کیل ش��د. یک بانک مش��ترک دو کشور 

از گذش��ته وجود داش��ت که هیات مدیره ایرانی به دلیلی فقدان 
هماهنگی ه��ا م��ورد تایی��د قرار نگرفته بودن��د که با صحبت با 
مدیرعام��ل ای��ن بانک، بنا ش��د اعضای هی��ات مدیره ایرانی 
تعری��ف ش��وند و مورد تایید ق��رار بگیرند تا ما بتوانیم از فرصت 
سهامداری در لایه مدیریتی بانک استفاده کنیم. همچنین ۳۷ 
میلیون یورو معادل انباش��ت س��ود ایران در س��ال های گذشته 
وجود داشت به عنوان افزایش سرمایه ایران در این بانک مورد 
تایید قرار گرفت. وی ادامه داد: از ظرفیت بانک های مشترک 
 برای تامین مالی پروژه های مدنظر کشورها استفاده می کنیم
 که متاس��فانه به دلیل فعال نبودن دیپلماس��ی اقتصادی، از این 
ظرفیت به درستی استفاده نمی شد. خاندوزی با اشاره به حضور 

خود در  نشست سالانه در بانک توسعه زیرساخت آسیایی ، افزود: 
با وجود اینکه ایران نقش موس��س در بانک توس��عه زیرساخت 
آسیایی داشته و سهامدار است اما  به دلیل کارشکنی  کشورهای 
ثالث نتوانس��ته اس��ت که از مزایای این بانک استفاده کند.120 
کش��ور در این بانک حضور دارند. مذاکرات خوبی با رئیس این 
بانک انجام دادیم تا عقب افتادگی استفاده ایران برای تسهیلات 
تامین مالی پروژه ها تامین شود که رئیس بانک رویکرد مثبتی 
داش��ت و قرار ش��د معاون وی به ایران س��فر کند. قرار ش��د سه 
پروژه ای که مستندات ان برای استفاده از تسهبلات این بانک 
آماده اس��ت را با معاون بانک به توافق برس��یم و رس��ما ش��روع 

به فعالیت شود.

برداشتدومیلیارددلاریازصندوقتوسعهملیبرایتأمینمالیمسکنافزایشچشمگیردرآمدهایمالیاتیدردولتسیزدهم
 رئیس کل س��ازمان امور مالیاتی کش��ور اعلام کرد: در ش��ش ماه اول سال جاری 
درآمده��ای مالیات��ی ب��ه بیش از دو برابر درآمدهای نفتی رس��یده اس��ت. س��ید 
محمدهادی س��بحانیان در صفحه ش��خصی خود در فضای مجازی نوش��ت: این 
دستاورد بزرگ دولت سیزدهم در راستای کاهش وابستگی به نفت و تأمین مالی 
پایدار و غیرتورمی با تمرکز بر مالیات س��تانی از دانه درش��ت ها و مبارزه جدی با 
فراریان مالیاتی رقم خورده است. گفتنی است وصول درآمدهای مالیاتی با تکیه 
بر اطلاعات ش��فاف، دقیق و بدون فش��ار بر مؤدیان کنونی و از طریق شناس��ایی 

مؤدی��ان جدی��د، تمرک��ز ب��ر پایه های جدید مالیاتی و مقابله بیش از پیش با فرار مالیاتی با تکیه بر هوشمندس��ازی 
نظام مالیاتی صورت می گیرد. بر این اس��اس رش��د درآمدهای مالیاتی بدون وارد آمدن فش��ار به بخش مش��اغل 
صورت گرفته اس��ت به طوری که در س��ال جاری حدود ۵0 درصد از مش��اغل، مالیات صفر و حدود 40 درصد نیز 
مالیات زیر بیس��ت میلیون تومان پرداخت کرده اند. همچنین طی دو س��ال گذش��ته از بار مالیاتی بخش تولید نیز 

به میزان ۷ درصد کاسته شده است.

رئی��س س��ازمان برنام��ه و بودجه در گفت وگ��و با ایرنا، درب��اره »مأموریت ویژه 
رئیس جمهور برای تأمین مالی س��اخت مس��کن و برخورد با بانک های متخلف« 
تصریح کرد: کمیته تأمین مالی مسکن زیر نظر معاون اول رئیس جمهور جلسات 
خود را به طور منظم برگزار می کند از تمامی روش های تأمین مالی استفاده خواهیم 
کرد تا وعده دولت برای س��اخت یک میلیون مس��کن در س��ال محقق ش��ود. داود 
منظور  با اشاره به تلاش دولت برای برداشت دو میلیارد دلاری از صندوق توسعه 
ملی برای تأمین منابع مورد نیاز در حوزه مسکن گفت: تلاش می کنیم بخشی از 

منابع صندوق توسعه ملی را به تأمین مالی انبوه سازی مسکن اختصاص دهیم  که مقدمات این کار فراهم شده و 
جزئیات آن به زودی از سوی وزیر راه وشهرسازی اعلام خواهد شد .منظور با بیان اینکه مبلغ برداشتی از صندوق 
توسعه ملی به صورت تسهیلات برای ساخت مسکن در اختیار وزارت راه وشهرسازی قرار می گیرد، تصریح کرد: 
صندوق پروژه های مس��کن در بازار س��رمایه در در جهت تأمین مالی مس��کن آس��تانه فعال سازی است. وی متذکر 
شد: صندوق ملی مسکن که منابع آن از بخش های مختلف از جمله مالیات مستغلات تأمین می شود، یکی دیگر 

از منابع تأمین مالی مسکن است که به تدریج تزریق می شوند.

گ�روه اقتص�اد کان: در دی��دار مش��ترک رئیس کل بانک 
مرک��زی ای��ران و رئیس بانک مرکزی قطر، توافقات لازم 
در خصوص شروع عملیات بانکی به منظور استفاده از منابع 
ارزی منتقل ش��ده به ۶ بانک ایرانی در قطر به عمل آمد. 
در دی��دار »محمدرض��ا فرزی��ن« رئیس کل بانک مرکزی 
کشورمان با شیخ »بندر بن محمد آل ثانی« رئیس کل بانک 
مرکزی قطر، همچنین راهکارهای توس��عه روابط مالی و 
بانکی دو کش��ور را مورد بحث و گفت وگو قرار گرفت. در 

این نشست که معاونین و مدیران 
کل ارزی این دو بانک نیز حضور 
داش��تند رؤس��ای کل بانک های 
مرکزی جمهوری اسلامی ایران 
و قطر با اش��اره ب��ه ظرفیت های 
بی ش��مار اقتصادی و زمینه های 
متنوع همکاری های تجاری بین 
ایران و قطر، بر ضرورت افزایش 

همکاری های پولی، بانکی و مالی 
دو کش��ور تاکید کردند. بیس��ت و 
هفت��م ش��هریورماه رئیس بانک 
مرکزی از واریز ۵ میلیارد و ۵۷۳ 
میلیون یورو از منابع بلوکه ش��ده 
ای��ران به حس��اب ۶ بانک ایرانی 
در دو بان��ک الاهلی و الدخان در 
قط��ر خب��ر داد . ب��ه گفته فرزین 

بانک های کشاورزی، سامان، پاسارگاد، گردشگری، شهر 
و کارآفری��ن در 2 بان��ک قط��ری الدوخان و الاهلی افتتاح 
حساب داشتند و طبق توافقات انجام شده تمام پرداخت ها 
توس��ط کارگزاران بانک های قطری و همچنین س��وئیفت 
صورت گرفت. رئیس کل بانک مرکزی پیشتر و در 1۵ دی 
ماه س��ال گذش��ته هم برای پیشبرد هرچه بهتر دیپلماسی 
ارزی و پولی کش��ور، راهی قطر ش��ده بود و مقدمات انتقال 

منابع ارزی فراهم شده بود. 

با دیدار روسای بانك مركزی ایران و قطر رخ داد؛

 عمليات بانکی برای استفاده از منابع ارزی منتقل شده به قطر آغاز شد

یادداشت

گروه اقتصاد کان: شاخص کل بورس تهران در پایان معاملات دیروز )چهارشنبه، پنجم 
مهر ماه( 2۵0 واحد افزایش در ارتفاع 2 میلیون و 9۷ هزار و 9۷۷ واحدی ایستاد. شاخص 
هم وزن با 12۳۸ واحد افزایش به ۷1۸ هزار و ۶24 واحد و شاخص قیمت با ۷0۳ واحد رشد 
به 40۸ هزار و ۳۳4 واحد رسید. دیروز در معاملات بورس تهران، بیش از ۷ میلیارد و ۵۳1 
میلیون سهم، حق تقدم و اوراق بهادار به ارزش 4۷ هزار و 2۶۳ میلیارد ریال معامله شد. 

شرکت های سرمایه گذاری نفت و گاز و پتروشیمی تأمین )تاپیکو( با 9۵۳ واحد، سرمایه 
گذاری صدرتامین )تاصیکو( با ۶91 واحد، بانک ملت )وبملت( با ۶۳۳ واحد، کشتیرانی 
جمهوری اس��لامی ایران )حکش��تی( 29۵ واحد و پالایش نفت اصفهان )ش��پنا( با 2۵9 
واحد بیشتر اثر مثبت را بر شاخص بورس داشتند. شرکت های معدنی و صنعتی گل گهر 
)کگل( ب��ا ۷۵1 واح��د، ف��ولاد مبارکه اصفهان )فولاد( با 4۵۵ واحد، س��رمایه گذاری ملی 

ایران  )ونیکی( با ۳۵۸ واحد، شرکت ملی صنایع  مس  ایران  )فملی( با ۳41 واحد و صنایع 
پتروشیمی خلیج فارس )فارس( با 2۷۸ واحد بیشترین تاثیر منفی بر شاخص بورس داشتند. 
تامین سرمایه کاردان )تکاردان(، زامیاد )خزامیا(، سیمان اصفهان )سصفها(، ایران خودرو 
)خودرو(، سرمایه گذاری تامین اجتماعی )شستا(، سرمایه گذاری صنعت بیمه )وبیمه( و 

صنایع شیمیایی سینا )شسینا( در نمادهای پُرتراکنش قرار داشتند.

در جلسه معاملاتی دیروز اتفاق افتاد؛
افت ناچیز بورس در آخرین جلسه معاملاتی هفته 
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 افزایش ۱.۷ درصدی تولید
 انرژی در نیروگاه شهید رجایی 

قریش��ی - تجارت: مدیرعامل نیروگاه ش��هید رجایی قزوین 
گف��ت: ۶ میلی��ارد و ۷4۸ میلیون و ۸1۷ هزار کیلووات س��اعت 
انرژی الکتریکی خالص در نیمه نخست سال جاری تولید شده 
که این میزان نس��بت به مدت مش��ابه س��ال گذشته 1.۷ درصد 
افزایش داش��ته اس��ت. روابط عمومی نیروگاه ش��هید رجایی، 
ابوالفض��ل موت��اب ه��ا افزود: این میزان تولی��د انرژی خالص 
در واحدهای بخاری و س��یکل ترکیبی این نیروگاه تولید و به 
شبکه سراسری انتقال برق تحویل شده است. وی اضافه کرد: 
س��ه میلیارد و ۷۷ میلیون و 9۶0 هزار کیلووات س��اعت انرژی 
از مجم��وع ب��رق تولیدی در واحدهای 9 گانه نیروگاه س��یکل 
ترکیب��ی و س��ه میلی��ارد و ۶۷0 میلی��ون و ۸۵۷ هزار کیلووات 
س��اعت انرژی در چهار واحد 2۵0 مگاواتی نیروگاه بخار تولید 
شده است. موتاب ها بیان کرد: نیروگاه شهید رجایی متشکل 
از سیزده واحد بخاری و سیکل ترکیبی است که سالانه بیش 
از 12 میلی��ارد کیلووات س��اعت ان��رژی برق را تولید می کند و 
توانس��ته نقش مهمی در پایداری انرژی کش��ور برعهده بگیرد. 
به گفته این مس��وول، خوش��بختانه با حضور نیروهای جوان و 
مس��تعد و به همراه متخصصان با تجربه در نیروگاه توانس��تیم 
بخش اعظمی از نیازهای خود را در داخل استان و استان های 
همجوار تامین کنیم. نیروگاه برق ش��هید رجایی ۳.۵ درصد از 

انرژی کل کشور را تامین می کند.

بهره برداری از چاه شماره 25 اسدآباد
مدیرعام��ل ش��رکت آب و فاض��لاب اس��تان هم��دان از آغاز 
بهره برداری از چاه ش��ماره 2۵ اس��د آباد با حضور فرماندار این 
شهرس��تان خبر داد.به گزارش روابط عمومی، فرهاد بختیاری 
فر با اعلام این خبر گفت: با توجه به ضرورت تامین بخشی از 
کمبود آب ش��رب ش��هر اس��د آباد چاه شماره 2۵ در منطقه قزله 
شهر اسدآباد با اعتباری بالغ بر 4۵  میلیارد ریال از محل اعتبارات 
عمرانی حفاری، تجهیز و وارد مدار بهره برداری شد.وی افزود: 
عمق چاه حفاری ش��ده یکصد و ۷0 متر با لوله جدار 1۶ اینچ 
می باش��د که آب اس��تحصالی از این چاه توس��ط 4۵0 متر خط 
انتقال لوله چدن داکتیل وارد ش��بکه توزیع آب ش��رب ش��هر 
اس��د آباد می ش��ود.بختیاری فر با اشاره به عملیات تجهیز و راه 
ان��دازی ای��ن چ��اه گفت: برای بهره برداری از این چاه ۵00 متر 
خط انتقال برق اجرا و یک دستگاه ترانس KWA یکصد و 2۵ 
نیز نصب ش��ده اس��ت.مدیرعامل آبفای استان همدان گفت: با 
بهره برداری از این چاه بیش از ۳0 لیتر در ثانیه به ظرفیت آبی 
این شهر اضافه شده که امیدواریم مشکل قطعی آب در سطح 

شهر اسدآباد در طول روز مرتفع گردد.

افتتاح ۲ واحد گردشگری و خدماتی در رشت
رش��ت - مدیرکل میراث فرهنگی، صنایع دس��تی و گردشگری 
گیلان گفت: همزمان با هفته گردش��گری 2 واحد گردش��گری 
و خدمات��ی در رش��ت ب��ه بهره برداری رس��ید.ولی جهانی کرد: 
توسعه صنعت گردشگری و شکوفایی اقتصادی در این بخش با 
تقویت زیرساخت ها امکان پذیر است.مدیرکل میراث فرهنگی، 
گردش��گری و صنایع دس��تی گیلان افزود: حوزه گردش��گری 
گیلان با توجه به وجود قابلیت ها و توانمندی های مختلف شاهد 
ش��کوفایی اقتصادی در این بخش اس��ت.وی از افتتاح 2 واحد 
گردشگری و خدماتی در رشت خبر داد و افزود: این مجموعه ها 
با حدود ۷ میلیارد تومان اعتبار راه اندازی شده و برای 14 نفر هم 
شغل ایجاد شده است.جهانی با تاکید بر لزوم تسهیل بخشی سفر 
به گیلان و گیلان گردی، بیان کرد: دفاتر گردشگری دسترسی 
گردشگران به نقاط بکر و دیدنی گیلان را سهولت می بخشند و 
از این رو باید مورد توجه و حمایت قرار گیرند. وی با اشاره به راه 
اندازی مراکز گردشگری و اقامتی گیلان افزود: اداره کل میراث 
فرهنگی گیلان آمادگی دارد برای گسترش تعداد اقامتگاه ها در 

استان شرایط را برای سرمایه گذاران فراهم کند.

 ورود اولین گردشگران
 روسی بدون روادید به ایران

  بابلسر- مدیرکل دفتر بازاریابی و توسعه گردشگری خارجی 
وزارت میراث فرهنگی از ورود اولین گروه گردش��گران روس��ی 

پس از عقد قرارداد حذف روادید به ایران خبر داد.
 لیلا اژدری  در حاشیه آغاز همایش ملی گردشگری گفت: اولین 
گردشگران روسی پس از انعقاد قرارداد ایران با روسیه مبنی بر 

لغو روادید گردشگری دو طرفه به کشور سفر کردند.
وی افزود: لغو روادید سفرهای توریستی به این صورت است که 
ما بین ۵ تا ۵0 نفر را پذیرش می کنیم که بدون ویزا می توانند 
وارد ایران ش��ود و بالعکس گردش��گران ایرانی می توانند بدون 

روادید از جاذبه های روسیه بازدید کنند.
مدیر کل دفتر بازاریابی و توس��عه گردش��گری خارجی وزارت 
می��راث فرهنگ��ی تصری��ح کرد: در این س��فر دو گروه دولتی و 
غیر دولتی به ایران آمدند که گروهی از س��وی وزارت توس��عه 
اقتصادی هستند و بخش گردشگری نیز زیر نظر این وزارتخانه 
فعالیت می کند و گروه دیگر هم تعدادی از رؤسای آژانس های 
مسافرتی روسیه را شامل می شود.اژدری ادامه داد:. این گروه 
روس��ی میهمان اس��تان مازندران هس��تند که بلافاصله پس از 
خروج از فرودگاه راهی شهر بابلسر می شوند و در هتل میزبان 
استقرار می یابند.وی با اعلام اینکه برنامه های بسیار متنوعی 
را همکاران ما در استان مازندران طراحی کرده اند، با اشاره به 
روز جهانی گردش��گری گفت: به همین مناس��بت برنامه ای با 
ش��کوه و بس��یار خوب در هتل میزبان بابلس��ر برگزار می شود و 
افتتاح نمایشگاه بین المللی گردشگری، برگزاری فستیوال غذا 
و تورهای آشنایی با نقاط مختلف استان مازندران از مهم ترین 
هاس��ت.مدیر کل دفتر بازاریابی و توس��عه گردشگری خارجی 
وزارت میراث فرهنگی افزود: این برنامه ها تا شنبه ادامه خواهد 
داشت و با اتمام این سفر، آنها از طریق فرودگاه امام تهران به 

روسیه باز می گردند.

اخبار كوتاه

شهرستان 

خطآهن»آنکارا-وان-تهران«بازسازیمیشودحرکتدرمسیرشهدارمزوحدتجامعهاست
قم- نائب رئیس ش��ورای اس��لامی ش��هر قم گفت: حرکت در مسیر شهدا و عمل 
ب��ه آموزه ه��ای دف��اع مقدس، بهترین روش برای ایجاد وحدت در جامعه اس��ت.
حسن طلایی در حاشیه مراسم غبارروبی و عطرافشانی مزار شهدای مدافع حرم 
که در آرامس��تان بهش��ت معصومه برگزار ش��د، در گفتگو با خبرنگاران اظهار کرد: 
حرکت در مس��یر ش��هدا و عمل به آموزه های دفاع مقدس بهترین روش برای 
دوری جستن از تفرقه و وحدت آفرینی است.وی با اشاره به اینکه جامعه امروز به 
وحدت نیاز دارد افزود: شهدا به دلیل سیره و سلوک دردمندانه و فداکارانه بهترین 

نماد برای وحدت میان اقشار جامعه هستند.نایب رئیس شورای اسلامی شهر قم با اشاره به اینکه در سیره شهدا 
منیت، طایفه گرایی و جناح گرایی جایی ندارد خاطرنش��ان کرد: ش��هدا به ما آموختند کار اگر برای مردم و با نیت 
الهی باش��د، اثربخش و ماندگار می ش��ود.وی گفت: مدیریت ش��هری در هر دوره ای پاسداش��ت یاد ش��هدا و ترویج 
س��یره آنان را وظیفه خود می داند و هفته دفاع مقدس فرصت خوبی برای این امر ارزش��مند اس��ت.طلایی با اش��اره 
به حمایت ش��هرداری قم از هیئت ها و مؤسس��ات فعال در حوزه ترویج فرهنگ ایثار و ش��هادت افزود: در کمیته 
حمایت از مساجد و مراکز فرهنگی به این مسئله توجه ویژه می شود چراکه این قبیل اقدامات نقش بی بدیلی در 

تربیت نسل های آینده خواهد داشت.

ارومیه-اس��تاندار آذربایجان غربی از بازس��ازی خط آهن آنکارا- وان –تهران و 
افزایش دو برابری ترانزیت کالا بین ایران و ترکیه خبر داد.

محمدص��ادق معتمدی��ان در حاش��یه مراس��م امضای تفاهم نام��ه ۳0 بندی در 
نشس��ت همکاری های اس��تان های مرزی ایران و ترکیه گفت: با عزم راس��خ 
مسئولان ششمین نشست را با موفقیت پشت سر گذاشتیم کمیته های تخصصی 
نشست های خوبی برگزار کردند این پیش نویس که بامداد امروز در ۳0 بند تنظیم 
شد بیانیه پایانی این نشست است.استاندار آذربایجان غربی افزود: امیدواریم پس 

از ۸ س��ال رکود فصل نوینی در روابط دو کش��ور آغاز ش��ود و توس��عه مراودات در بخش اقتصادی بس��یار مهم است 
می خواهیم این توافقات در قالب توافق نامه اجرایی شود.معتمدیان با اشاره به اینکه 22 بند اقتصادی در این توافق 
نامه امضا شده است افزود: توسعه همکاریهای گمرکی -بازگشایی مرزهای جدید - ایجاد مرز جدید ترانزیتی در 
رازی و توس��عه همکاری ریلی باری و مس��افری در دس��تور کار قرار دارد.وی در بخش دیگری از س��خنانش گفت: 
تا س��ال آینده مبادلات تجاری از ۷00 را به 1٫۵ میلیون تن خواهیم رس��اند و بازس��ازی خط راه آهن آنکارا- وان 
-تهران و گردش��گری ورزش��ی را توس��عه خواهیم داد.معتمدیان افزود: اظهار رضایت داریم از تلاش دو طرف و 

امیدواریم نظارت بیشتری از دو طرف برای اجرا شدن داشته باشیم.

توزیع 47 میلیون لیتر بنزین و 99 هزار کیلوگرم گاز مایع 
مدیر شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی منطقه استان مرکزی از سوخت رسانی مطلوب 
در ایام اربعین خبر داد و گفت: این ش��رکت در این ایام 4۷ میلیون لیتر بنزین و 99 هزار 
کیلوگرم گاز مایع توزیع کرد. به گزارش تجارت به نقل از روابط عمومی شرکت ملی پخش 
فرآورده های نفتی منطقه استان مرکزی، سعید جمشیدی ضمن اشاره به مطلب فوق اظهار 
کرد: از آغاز شهریور 1402 الی 20 شهریور ماه هیچ خودرویی در راه های مواصلاتی استان 
بدون سوخت نمانده است. جمشیدی به تأمین گاز مایع برای مردم به ویژه موکب داران 
و هیأت های مذهبی اش��اره کرد و افزود: با توجه به برگزاری جلس��ات متعدد در منطقه و 

حضور در جلسات شهرستانی و استانی و همچنین اطلاع رسانی های متعدد از طریق صدا 
و سیما و رسانه های داخلی و محلی، این مقدار گاز مایع با بیش از 11 هزار و ۵00 تراکنش 
الکترونیکی از طریق ثبت در سامانه سدف توزیع شده است. وی به نقش انبار نفت سردار 
شهید رحیم آنجفی نیز اشاره کرد و افزود: این شرکت در طی حدود 20 روز اخیر به سایر 
استان های دیگر از جمله ایلام، کرمانشاه، خوزستان، لرستان، کردستان، همدان و قم نیز 
سوخت توزیع کرده است. این مقام مسئول، ضمن اشاره به تردد بیش از 1۳ میلیون خودرو 
در ایام اربعین در این استان، آن  را یکی از راه های مواصلاتی پرتردد ذکر کرد و افزود: این 

ش��رکت با برنامه ریزی های مس��متر و مدون و بازدیدهای به عمل آمده از مجاری عرضه 
سوخت و نمازخانه های بین راهی و همچنین مشارکت در استقرار موکب صنایع وابسته 
به پایگاه بسیج شهید بختیاری برای ارائه خدمت به زوار اربعین خدمت کرد. مدیر منطقه 
استان مرکزی از تمامی کارکنان خدوم و فعال منطقه در واحدهای مختلف، شرکت های 
حمل و نقل فرآورده های نفتی، جایگاه داران، اعضاء ستاد اربعین استان و همچنین همراهی 
مراجعان و مردم و زوار عزیزی که از راه های مواصلاتی استان مرکزی برای زیارت قبور 

مطهر ائمه اطهار )ع( در کشور عراق عبور کردند، تقدیر و تشکر کرد.

مدیرعامل ش��رکت مخابرات ایران گفت: سرمایه لازم 
برای اجرای طرح نهضت جهادی توسعه فیبرنوری کشور 
)نجما (۵۷ هزار میلیارد ریال اس��ت. مجید س��لطانی در 
آیین بهره برداری از مرحله اول نهضت جهادی توس��عه 
فیبرنوری ش��رکت مخابرات ایران ) نجما( و طرح های 
مخابراتی استان مرکزی در اراک، افزود: شرکت مخابرات 
از سال 94 توسعه دسترسی به فیبرنوری را آغاز کرد اما این 
اقدام با کندی مواجه شد و طرح نهضت جهادی توسعه 
فیبرنوری، از خردادماه سال گذشته کلید خورد.وی بیان 
کرد: برای هر استان کشور در راستای اجرای این مهم، 
12 طرح انتخاب که از بین آنها، بهترین  گزینه برای اجرا 
انتخاب شده است.مدیرعامل شرکت مخابرات ایران با 
بیان اینکه، این شرکت با جدیت به دنبال ادامه این طرح 

است، اظهار کرد: در راستای اجرای طرح نهضت توسعه 
فیبرنوری، همه اطلاعات طرح های استان ها به صورت 
هفتگی رصد می شود و در این خصوص مدیر کنترل پروژه 
وجود دارد.سلطانی عنوان کرد: استان مرکزی در راستای 
اجرای طرح نهضت فیبرنوری جزو اس��تان های موفق 
اس��ت که اقدامات صورت گرفت��ه جای تقدیر دارد.وی 
گفت: امسال با عنوان »مهار تورم؛ رشد تولید« نامگذاری 
ش��د و رهب��ر معظ��م انقلاب در نشس��ت فروردین ماه با 
مس��ئولان کش��ور، الزاماتی را بیان فرمودند که کمک 
دس��تگاه های مختل��ف به یکدیگر یک��ی از این الزامات 
بود و امروز همکاری بین دس��تگاهی در اس��تان مرکزی 
برای اجرای طرح نهضت توسعه فیبرنوری مشهود است.
مدیرعامل ش��رکت مخابرات ایران افزود: اگر بخواهیم 
توس��عه زیرس��اخت ها به خوبی محقق شود و شکوفایی 
اقتصادی در جامعه رخ دهد باید همه پای کار باش��ند و 
بخش های مختلف به یکدیگر کمک دهند. س��لطانی 
بیان کرد: ثبات در سیاست ها و هزینه های اقتصادی از 
دیگر الزمات مطرح شده بود و در این راستا، سیاست ها و 
تصمیماتی که در صنعت ارتباطات و فناوری اطلاعات 
اتخاذ می شود باید علاوه بر پیوست های مختلف، پیوست 

اقتصادی نیز داشته باشد. 

ش��هره حق��ی – تجارت: مدیرکل بن��ادر و دریانوردی 
امیرآباد گفت در ۶ ماهه نخست سال جاری بیش از 2 
میلیون و ۳9۶ هزار تن کالا در بنادر امیرآباد و نکا تخلیه 
و بارگیری ش��ده اس��ت. به گزارش روابط عمومی اداره 
کل بنادر و دریانوردی امیرآباد؛ محمدعلی موسی پور با 
بیان این مطلب اظهار داشت ، میزان تخلیه و بارگیری 
کالا در ۶ ماهه نخس��ت س��ال جاری بیش از 2 میلیون 
و ۳9۶ هزار تن بوده ، که در مقایس��ه با مدت مش��ابه 
س��ال قبل 4۶ درصد رش��د داشته است. وی همچنین 
از رشد دو شاخص "تخلیه " و "بارگیری" کالا در این 
مدت خبر داد که بر این اس��اس میزان تخلیه با رش��د 
۵۳ درص��دی ب��ه بی��ش از یک میلیون و ۷۶ هزار تن و 
میزان بارگیری نیز با رشد ۳۳ درصدی به حدود ۵۶0 
هزار تن رسیده است. موسی پور به برنامه ریزی های 
بندرامیرآباد در حوزه صادرات محصولات باغی استان 
با تشکیل کارگروه های ویژه اشاره کرد و از بسیج تمام 
امکانات این بندر در جهت فعال کردن مسیر ترانزیت و 
صادرات کالاهای کانتینری با محوریت میوه و مرکبات 
خب��ر داد ک��ه می تواند جهش زیادی را در حوزه تخلیه 
و بارگیری کالای بندرامیرآباد به همراه داش��ته باش��د. 
مدی��رکل بندرامیرآباد در ادامه میزان صادرات کالا به 

کش��ورهای حوزه CIS را در ۶ ماهه نخس��ت س��ال را 
بیش از ۶۶1 هزار تن اعلام کرد که در همس��نجی با 
تراز موجود در سال گذشته ۳۳ درصد رشد را نشان می 
دهد. موس��ی پور همچنین در تبیین عملکرد ۶ ماهه 
بندرامیرآباد ، میزان واردات کالا را یک میلیون و ۶22 
هزار تن برش��مرد که در مقایس��ه با یک میلیون و 20 
هزار تن مدت مش��ابه س��ال قبل  ، رش��د ۵9 درصدی 
در ای��ن زمین��ه رقم خورده اس��ت. مدیرکل بزرگترین 
بندر شمال کشور از سهم ۵۸ درصدی بندرامیرآباد در 
تخلیه و بارگیری کالا در میان بنادر شمالی کشور خبر 
داد و ابراز امیدواری کرد با تداوم رشد عملیات بندری 
بندرامیرآباد ، رکورد تازه ای در تخلیه و بارگیری کالای 

این بندر در سال 1402 به ثبت برسد..

رشد 33 درصدی صادرات كالا از بندراميرآباد نهضت جهادی توسعه فيبرنوری و طرح های مخابراتی استان مركزی 

در س��ال گذش��ته میلادی، ایران با تولید ۳2 میلیون و 900 هزار 
تن آهن اس��فنجی، رتبه دوم تولیدکننده جهانی آهن اس��فنجی 
را ب��ه خ��ود اختص��اص داده که گروه فولاد مبارکه س��هم ۳2.2 
درصدی از این میزان تولید را به خود اختصاص داده است. معاون 
بهره برداری فولاد مبارکه گفت: ایران در س��ال گذش��ته میلادی 
)از 11 دی 1400 ت��ا 10 دی 1401( ۳2 میلی��ون و 900 ه��زار تن 
آهن اسفنجی تولید کرد که از این میزان گروه فولاد مبارکه )۶ 
م��دول و 2 مگام��دول احیا مس��تقیم فولاد مبارکه، 2 مدول احیا 
مس��تقیم فولاد هرمزگان و مدول های احیا مس��تقیم فولاد سبا 
و ش��رکت فولاد سفیددش��ت( در بازه زمانی یادش��ده با تولید 10 
میلیون و ۵9۷ هزار تن آهن اس��فنجی س��هم ۳2.2 درصدی از 
کل آهن اس��فنجی تولیدش��ده در کشور را به خود اختصاص داده 
 اس��ت.غلامرضا س��لیمی افزود: تولید آهن اسفنجی گروه فولاد 
مبارکه در سال 2021 میلادی به میزان 10 میلیون و 4۷۳ هزار 
تن و تولید این نهاده در کل کش��ور ۳1 میلیون و ۸۵0 هزار تن 
بوده است.به گفته معاون بهره برداری فولاد مبارکه از مهم ترین 
دلایل افزایش سهم فولاد مبارکه در تولید آهن اسفنجی کشور 
می توان به این موارد اش��اره کرد: افزایش ظرفیت به دلیل انجام 
بهینه س��ازی در بخش های ریفورمر و فن های مکنده؛ افزایش 
راندم��ان کاتالیس��ت ها؛ افزایش ظرفی��ت گاز فرایند با افزایش 
ظرفیت کمپرسور؛ بهبود پارامترهای کیفی فرایند تولید؛ کنترل 
و بهبود پارامترهای کیفی گندله تولیدی.وی در همین زمینه افزود: 

این رش��د تولید در حالی رقم خورده اس��ت که محدودیت گاز در 
فصل سرما باعث توقف تولید شده است. محدودیت گاز در سال 
گذشته نسبت به مدت مشابه سال قبل به مراتب بیشتر اعمال شده 

و در سال گذشته میلادی باعث از دست رفتن 9۸2 هزار تن تولید 
شده است؛ اما در فولاد مبارکه، استفاده حداکثری از ظرفیت ها، 
مدیریت و کاهش توقف ها، اعتماد به س��رمایه های انس��انی و 

اعتماد و اراده همکاران به اهداف ش��رکت از عواملی بوده اس��ت 
که علی رغم محدودیت های موجود در مصرف گاز، به موفقیت 
شرکت در تولید آهن اسفنجی و حفظ سهم گروه فولاد مبارکه 
منجر ش��ده اس��ت. گفتنی اس��ت به نقل از چیلان و بنا بر گزارش 
مطالعاتی که شرکت ملی فولاد ایران و سازمان توسعه و نوسازی 
معادن و صنایع معدنی ایران )ایمیدرو( تدوین کرده اند، داده های 
مطالعات طرح جامع فولاد کشور )پایش سال 1401( حاکی از آن 
است که ایران با فاصله چشمگیر از دیگر کشورها رتبه دوم تولید 
آهن اس��فنجی را در جهان دارد.بنابراین گزارش، ایران در س��ال 
گذشته میلادی ۳2 میلیون و 900 هزار تن آهن اسفنجی تولید 
کرد. رتبه نخست تولید جهانی آهن اسفنجی به هند اختصاص 
دارد و این کشور با تولید 42 میلیون و ۳00 هزار تن در سال گذشته 
بزرگ ترین تولیدکننده آهن اس��فنجی جهان بود.همچنین بنابر 
این گزارش، روسیه، عربستان سعودی، مصر، مکزیک، آمریکا، 
ام��ارات متح��ده عربی و الجزیره دیگر تولیدکنندگان بزرگ آهن 
اس��فنجی جهان در س��ال 2022 میلادی محسوب می شوند.در 
این س��ال روس��یه ۷ میلیون و ۷00 هزار تن، عربس��تان ۶ میلیون 
و ۷00 ه��زار ت��ن، مص��ر ۶ میلیون تن، مکزیک ۵ میلیون و ۸00 
هزار تن، آمریکا ۵ میلیون تن، امارات ۳ میلیون و 400 هزار تن 
و الجزیره ۳ میلیون و 100 هزار تن آهن اسفنجی تولید کردند.

کل تولید آهن اس��فنجی جهان در س��ال گذشته میلادی از یک 
میلیارد و ۳01 میلیون تن فراتر رفت.

طیسالگذشتهمیلادیانجامشد؛

افزایش سهم گروه فولاد مباركه از تولید آهن اسفنجی كشور 

پهلودهی یک فروند کشتی غول پیکر گندم در بندر شهید رجایی
 ش��اکرمی – تج��ارت: مدیرکل بن��ادر و دریانوردی هرمزگان از 
پهلودهی یک فروند کشتی غول پیکر حامل ۶۶ هزار تُن گندم 
در بندر ش��هید رجایی خبرداد. حس��ین عباس نژاد افزود: گفت: در 
راستای تسریع در امر پهلودهی و تخلیه این محموله گندم، کشتی 
در حال حاضر به روش حمل مس��تقیم پذیرش ش��ده اس��ت. وی 
ادام��ه داد: ب��ه مح��ض تکمیل رویه گمرکی و بندری و همچنین 
ام��کان خروج کالا از س��وی صاح��ب کالا این محموله گندم به 
روش حمل یکس��ره از بندر خارج می ش��ود. به گفته مدیر منطقه 
ویژه اقتصادی بندر شهید رجایی؛ برای تخلیه این محموله گندم 
از مکنده ه��ای تخلی��ه غلات ب��ا ظرفیت های ۳00 و ۶00 تن بر 

س��اعت با تکنولوژی پنوماتیک که س��ال گذشته 
توس��ط بخش خصوصی خریداری شده، استفاده 
می شود. عباس نژاد، تسریع و ارتقا نرم عملیاتی در 
تخلیه انواع کالای اساسی، ارتقا سطح سلامت و 
امنیت غذایی مصرف  کنندگان و همچنین تجهیز 
زیرس��اخت های بندری به دس��تگاه های مدرن 

تخلیه کالای فله خشک در بندر شهید رجایی را از اهداف مهم 
این مکنده ها عنوان کرد.وی در بخش دیگری از س��خنان خود 
بیان کرد: بامداد روز دوش��نبه س��وم مهرماه جاری، یک فروند 
کش��تی ۸1 ه��زار تُن��ی صادرات مواد معدن��ی بارگیری و از بندر 

شهید رجایی به مقصد هدف خارج شد. مدیرکل 
بنادر و دریانوردی هرمزگان افزود: آخرین کشتی 
صادراتی مواد معدنی )سنگ آهن صادراتی( که در 
در اسکله ۳2 بندر شهید رجایی پهلودهی شده بود، 
یک کشتی ۷2 هزار تُنی بود بوده است. عباس نژاد 
خاطرنش��ان ک��رد: اما با پذی��رش و بارگیری این 
کشتی ۸1 هزار تُنی در واقع رکورد پذیرش کشتی های صادراتی در 
بندر شهید رجایی شکسته شد که خود یک امتیاز ویژه در پذیرش 
کشتی های غول پیکر در بزرگترین بندر تجاری کشور محسوب 
می ش��ود.مدیرکل بنادر و دریانوردی هرمزگان 11 ش��هریور ماه 

امس��ال از کاهش انتظار نوبت کش��تی های بزرگ و اس��تاندارد 
از متوس��ط ۵۶ س��اعت در فروردین س��ال جاری به متوس��ط 4۸ 
ساعت در شهریور امسال خبرداده بود.بندر شهید رجایی به عنوان 
بزرگ ترین بندر تجاری ایران ظرفیت 100 میلیون تن کالای فله 
و ۵٫۷ میلیون تن کالای کانتینری دارد. بندر شهید رجایی تنها 
یک بندر کانتینری نیست، این بندر بزرگ ترین و پیشرفته ترین 
پایانه های کانتینری کش��ور را در اختیار دارد و حجم گس��ترده ای 
از عملیات جابه جایی کالاهای عمومی به خصوص محصولات 
فولادی، فله خش��ک)غله و س��نگ آهن(، فله مایع)روغن های 

خوراکی( و فرآورده های نفت خام در این بندر انجام می گیرد.

 مدیرعامل شرکت گاز ایلام گفت: مردم استان با تکیه بر اعتقادات و 
ولایتمداری بدون هیچ چش��م داش��تی در برابر دشمنان این مرز و بوم 
ایس��تادند. محمود کش��اورز در مراس��م غبار رویی مزار شهدای گمنام 
ش��هر ایلام بمناس��بت هفته دفاع مقدس با بیان اینکه دفاع مقدس 
برکات و دس��تاوردهای خوبی برای مردم اس��تان ایلام داش��ت، اظهار 
داش��ت: دفاع مقدس برکات و دس��تاورد های قابل توجهی برای ملت 

ایران به ارمغان آورد که مهمترین آن جهاد و شهادت مردمان با ایمان 
و مخلص این سرزمین بود که ستون های نظام اسلامی را مستحکم 
کرد. وی با اش��اره به اینکه جوانان باید با فرهنگ دفاع مقدس آش��نا 
شوند و این مقوله های مهم را سرلوحه زندگی خود قرار دهند، افزود: 
ام��روز بای��د جوانان و نوجوانان بیش��تر با مقول��ه دفاع و جبهه و جنگ 
آشنا شوند چرا که با گذشت سال ها از دوران دفاع مقدس نسل امروز 

ب��ه راحت��ی بتوانند دلاورمردی های رزمندگان اس��لام را در آن دوران 
به خوبی لمس کنند.مدیرعامل ش��رکت گاز اس��تان با اش��اره به اینکه 
امنیت امروز ما مدیون جانفشانی و از خود گذشتگی شهدای والامقام 
اس��ت، افزود: ش��هدا با نثار جان خود، درخت تنومند انقلاب اسلامی را 
آبیاری کردند و امروز به درخت تنومندی تبدیل شده است که دشمنان 

از سایه آن وحشت دارند.

ایستادگی مردم ایلام در 
زمان  دفاع مقدس زبانزد 

عام و خاص است
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آغاز صادرات گاز ترکیه به رومانی
 شرکت دولتی بوتاش ترکیه، قراردادی را برای تامین حداکثر 
1.۵ میلیارد متر مکعب گاز طبیعی با شرکت »او ام وی پتروم« 
رومانی، امضا کرد. به گزارش ایسنا، ترکیه منابع گازی اندکی 
دارد ام��ا زیرس��اخت واردات گاز طبیع��ی گس��ترده ای دارد ت��ا 
تامین کنن��ده جایگزین برای بازارهای گاز کوچک تر در جنوب 

شرقی اروپا شود. 
ش��رکت بوتاش در بیانیه ای اعلام کرد این ش��رکت، مشارکت 
خود در امنیت و تنوع تامین انرژی در بازارهای همس��ایه و در 
اروپا را افزایش داده است. صادرات گاز از ترکیه به رومانی، از 
اول اکتبر آغاز می ش��ود و حداکثر چهار میلیون متر مکعب در 
روز معادل 1.۵ میلیارد متر مکعب در س��ال اس��ت. این توافق 
تا س��ه ماهه نخس��ت س��ال 202۵ ادامه خواهد داش��ت. ترکیه 
امس��ال قراردادهای تامین گاز با بلغارس��تان و مجارستان امضا 

کرده است. 
ب��ر اس��اس گزارش رویترز، با قرارداد اخی��ر، تعهدات صادرات 
بوت��اش ب��ه حداکث��ر ۳.۳ میلیارد متر مکعب خواهد رس��ید که 
تقریبا ظرفیت کامل مس��یر صادرات ش��مالی این کشور است. 
آنکارا می گوید ظرفیت این مسیر با سرمایه گذاری همسایگان 

اروپایی، می تواند دو برابر شود.

 نخستین محموله گاز مایع 
روسیه به پاکستان رسید

 پاکس��تان نخس��تین محموله گاز مایع )ال پی جی( را از روسیه 
دریافت کرد. به گزارش ایس��نا، س��فارت روس��یه در اسلام آباد 
اعلام کرده که این محموله با کمک ایران، به پاکستان تحویل 
داده ش��د. این محموله پس از ارس��ال نخس��تین محموله نفت 
خام روسیه به پاکستان تحت توافق میان دو کشور، صادر شده 
اس��ت. س��فارت روسیه در پستی در شبکه اجتماعی اعلام کرد: 
روسیه 100 هزار تن گاز مایع را از طریق منطقه اقتصادی ویژه 
س��رخس ایران، به پاکس��تان تحویل داده اس��ت. رایزنی برای 
ارس��ال محموله دوم، در حال انجام اس��ت اما س��فارت روسیه 
جزئیات بیش��تری درباره مش��ارکت ایران ارائه نکرد و قیمت 
این محموله یا تخفیف آن معلوم نیست. پاکستان اعلام کرده 
اس��ت پول نفت روس��یه را به ارز چین پرداخت کرده اس��ت اما 
ارزش این قرارداد هرگز فاش نش��د. بر اس��اس گزارش رویترز، 
واردات ان��رژی، بخش عمده پرداخت های خارجی پاکس��تان 
را تش��کیل می دهد و واردات تخفیف دار از روس��یه، از بار مالی 
پاکس��تان که با بحران اقتصادی و مش��کل حاد تراز پرداخت 

روبروست، کم می کند 

اخبار كوتاه

انرژی

سهمنفتوگازازرشداقتصادی۱۶.۴درصداستنقشمحوریصنعتنفتدرتقویتمنافعمشترکاقتصادیایرانوعربستان
 وزیر نفت گفت: ایران و عربستان دو قدرت بزرگ منطقه ای به شمار می آیند که 
همکاری آنها در گسترش امنیت، رونق اقتصادی و شکوفایی فرهنگی و اجتماعی 
جهان اس��لام و ش��کل دهی به همکاری های بین المللی و انرژی اثرگذار خواهد 
ب��ود و در ای��ن راه صنع��ت نفت می تواند نقش محوری در تقویت منافع مش��ترک 
اقتصادی دو ملت ایفا کند. به گزارش ایسنا، جواد اوجی گفت: جمهوری اسلامی 
ایران و پادشاهی عربستان سعودی دو قدرت بزرگ منطقه ای به شمار می روند که 
همکاری آنها در گسترش امنیت، رونق اقتصادی و شکوفایی فرهنگی و اجتماعی 

جهان اس��لام و ش��کل دهی به تعاملات بین المللی و انرژی اثرگذار خواهد بود و در این راه صنعت نفت می تواند 
نقش محوری در تقویت منافع مشترک اقتصادی دو ملت ایفا کند. وزیر نفت با بیان اینکه خوشبختانه مناسبات 
جمهوری اس��لامی ایران و عربس��تان  در حال طی کردن روند رو به رش��د و مثبتی اس��ت، اظهار کرد: ظرفیت های 
فراوان همکاری نزد مقام ها و مسئولان دو کشور در تهران و ریاض در حال نمایان شدن است. اوجی با اشاره به 
اینکه مقام های عالی دو کشور دعوت های متقابلی برای دیدار به عمل آورده اند، اظهار کرد: ما در حال برداشتن 
گام هایی رو به آینده هستیم تا پیش از انجام سفر مقام های عالی دو کشور، شاهد دستاوردهای ملموس باشیم.

مدیرعامل ش��رکت ملی نفت ایران گفت: بانک مرکزی س��هم نفت و گاز را در 
رش��د اقتصادی 1۶.4 اعلام کرده اس��ت. به گزارش ایلنا، محس��ن خجسته مهر با 
بیان اینکه تولید نفت و گاز از ش��اخص های مؤثر بر رش��د اقتصادی اس��ت، افزود: 
رشد تولید در حوزه اقتصادی مهم ترین کاری است که باید در کشور انجام شود، 
همان طور که رهبر معظم انقلاب نیز امسال را سال رشد تولید نامگذاری کردند. 
مدیرعامل ش��رکت ملی نفت ایران با بیان اینکه بانک مرکزی س��هم نفت و گاز 
را در رش��د اقتصادی 1۶.4 اعلام کرده اس��ت، اظهار کرد: این موضوع در ش��رایط 

یک جنگ تمام عیار اقتصادی محقق ش��ده که بیانگر اقتداری اقتصادی برای ایران اس��ت. خجس��ته مهر گفت: در 
ابتدای نیمه دوم س��ال 1400 تولید نفت خام  2 میلیون و 2۵0 هزار بش��که در روز بود که هم اکنون به ۳ میلیون 
و ۳00 هزار بش��که در روز رس��یده و این یعنی بیش از 40 درصد رش��د داش��ته که با تلاش رزمندگان جبهه و جهاد 
اقتصادی جمهوری اسلامی به دست آمده است. وی افزود: هم اکنون ۵0 میلیارد دلار پروژه مهم و اولویت دار در 
ش��رکت ملی نفت ایران در حال اجراس��ت و روزانه بیش از یک میلیارد مترمکعب گاز تولید می کنیم که هم رش��د 

اقتصادی است و هم برای مردم رفاه می آورد.

راه و مسکن 

اخبار كوتاه
درگفتوگوی»تجارت«بایککارشناسمسکنمطرحشد؛

مسکن ملی در انتظار یاری بانک ها
 گروه راه و مس�کن: در حالی كه س�اخت دو ميليون مس�کن مهر بعد از گذش�ت 20 
س�ال هنوز به اتمام نرس�يده و تکميل حدود 140  هزار واحد از این پروژه   های در 
كش�ور باقی مانده؛ تحقق وعده س�اخت س�الانه یك ميليون مسکن ملی در دولت 
فعل�ی امکان پذی�ر اس�ت؟ ب��ه گزارش»تجارت«، یکی از معضلات بخش مس��کن، 
پروژه های نیمه تمام بر زمین مانده از س��الیان گذش��ته اس��ت و یا ساخت شهرک هایی 
اس��ت که حداقل امکانات لازم برای س��کونت و زندگی را ندارند. بر اس��اس جدیدترین 
آماری که وزارت راه و شهرسازی از واحدهای باقیمانده مسکن مهر در کشور را اعلام 
کرده اس��ت، 140  هزار واحد مس��کن مهر نیمه تمام همچنان در کش��ور وجود دارد که 

اتمام آن نیازمند تامین اعتبار است. 

وجود۱۴۰ �  هزار مسکن مهر ناتمام
طبق گفته رس��لان مالکی مدیرعامل س��ازمان ملی زمین و مس��کن، بیش از 100  هزار 
واحد مس��کن مهر در دولت س��یزدهم تکمیل ش��ده اس��ت و حدود 140  هزار واحد از 
پروژه   های مسکن مهر در کشور باقی مانده  است. او گفته است بر اساس قانون بودجه 
س��ال 1402 هرگونه کمکی برای اتمام طرح مس��کن مهر صرفا باید از طریق گردش 
کار صندوق ملی مسکن انجام شود. البته مهرداد بذرپاش، وزیر راه و شهرسازی، یکم 
مهرماه در س��فر به ش��هر جدید پرند گفت که تعداد باقیمانده واحدهای مس��کن مهر را 
تا پایان سال به اتمام می رسانیم. حالا در شرایطی که طرح مسکن مهر بعد از گذشت 
20 سال هنوز به اتمام نرسیده و دو دولت رحانی و حالا ابراهیم رئیسی میراث دار این 
ط��رح حمایت��ی از محم��ود احم��دی نژاد بودند و اکنون بی��ش از 140 هزار واحد از این 
پروژه در انتظار تامین اعتبار است، دولت سیزدهم درصدد اجرای طرح انتخاباتی خود 

یعنی نهضت ملی مسکن است. 
رئیس��ی وعده داده بود که س��الی یک میلیون مس��کن می س��ازد اما با آغاز کار دولت 
سیزدهم و با کمبود اعتبارات مالی مشخص شد عملی شدن این برنامه به آسانی میسر 
نیس��ت.  براس��اس اظهارات مس��ئولان وزارت راه وشهرسازی تنها بانک مسکن حدود 
۳0 هزار میلیارد تومان تس��هیلات به طرح نهضت ملی اعطا کرده و مش��ارکت س��ایر 
بانک ها عمدتا مربوط به قراردادهای منعقده اس��ت. حال در این ش��رایط این پرس��ش 
مطرح است در حالی که ساخت دو میلیون مسکن مهر بعد از گذشت 20 سال هنوز به 
اتمام نرس��یده و تکمیل حدود 140  هزار واحد از این پروژه   های در کش��ور باقی مانده؛ 
تحقق وعده ساخت سالانه یک میلیون مسکن ملی در دولت فعلی امکان پذیر است؟ 

چه آینده ای در انتظار این طرح حمایتی است؟

ساخت دو میلیون مسکن مهر طی 20 � سال!
در همین زمینه » منصور غیبی«- کارش��ناس اقتصاد مس��کن- به خبرنگار روزنامه 
»تجارت« گفت:» عموما دولت های بعد از احمدی نژاد هیچ تعهدی نس��بت به اتمام 

مس��کن مهر نداش��تند و اتمام این مس��کن ها به حال خود رها ش��دند، دولت های قبلی 
تمایلی نداش��تند که عملکرد س��اخت مس��کن به پای دولت قبل نوشته شود درحالی که 

هیچ راهی جز اتمام پروژه مسکن مهر ندارد. « 
غیب��ی ب��ا بی��ان اینکه چرایی تعلل 20 س��اله در س��اخت 2 میلیون واحد مس��کن مهر 
نی��از ب��ه واکاوی دارد، تصری��ح ک��رد:» ق��رارداد پروژه های مس��کن مه��ر به صورت 
س��ه جانب��ه می��ان دول��ت، بانک و آورده متقاضی بود. که ش��اید تعل��ل در تامین اعتبار 
ای��ن س��ه بخ��ش عامل��ی برای نا تم��ام ماندن این طرح ش��د.« او افزود:» متاس��فانه 
 سوءمدیریت های حاکم بر جریان پروژه مسکن مهر باعث شد که ساخت 2 میلیون واحد
 مس��کن مهر با گذش��ت قریب به 20 س��ال، هنوز تمام نش��ده و دو دولت درگیر اتمام 

این طرح کهنه شدند.«

مردم با تصمیم های احساسی خانه دار نمی شوند � 
این کارش��ناس اقتصاد مس��کن با اعتقاد به اینکه مردم با تصمیم های احساس��ی و یک 
ش��به خانه دار نمی ش��وند، گفت:» مس��کن مهر های س��اخته شده طی این 20 سال به 
دس��ت مصرف کننده واقعی نرس��یده و عموما ش��اید ۸0 درصد این واحدهای س��اخته 
ش��ده دس��ت دلالان اس��ت؛ اجرای این طرح نه تنها نتوانس��ت بخشی از بحران کمبود 
مس��کن را رف��ع کن��د بلک��ه اجرای غیر اصولی آن در بیاب��ان و به دور از خدمات رفاهی 
خود موجب بحران های اجتماعی و شهرس��ازی ش��د.« غیبی تصریح کرد:» مس��اله 
تامین اعتبار یکی از معضلات جدی اتمام واحدهای نیمه تمام مس��کن مهر اس��ت و 
جای تاس��ف اس��ت که هنوز بعد از 20 س��ال س��اخت دو میلیون واحد لنگ مساله تامین 
اعتبار اس��ت و حالا دراین ش��رایط س��اخت س��الی یک میلیون مس��کن ملی با علامت 

سوال هایی رو به روست.«

 � تامین مصالح مسکن ملی از جیب مردم؟!
غیبی با اشاره به وعده وزیر راه و شهرسازی برای تسریع ساخت مسکن ملی با حذف 
سیمان و فولاد از بورس کالا به خبرنگار روزنامه »تجارت« گفت: »پیشنهادم به وزیر 
راه و شهرسازی این است که مشاوران مسکن خود را تغییر داده و دیدگاهش را کمی 
نس��بت به س��اخت مس��کن تغییر دهد چرا که این پیشنهاد کاملا غیر منطقی است.« او 
تاکید کرد:» اولا دستکاری نظام بازار سرمایه آن هم برای خرید سیمان و فولاد نتایج 
بس��یار س��همگینی برای اقتصاد به دنبال دارد؛ دوما، س��هام فولاد و سیمان برای مردم 
است و دولت برای اجرای پروژه دولتی خود که در حوزه تامین فولاد و سیمان مشکل 

دارد نباید دست در جیب مردم کند.«

عواقب حذف فروش بورسی سیمان و فولاد � 
او ب��ا تاکی��د ب��ر اینک��ه اع��لام ع��دد س��اخت 4 میلیون مس��کن ملی از س��وی دولت 
کام��لا غیرمنطق��ی ب��ود، اف��زود:» تامی��ن مصال��ح از جمله س��یمان و ف��ولاد برای 
س��اخت 4 میلی��ون مس��کن ن��ه تنه��ا ب��ا ح��ذف ف��روش آن در ب��ورس کالا محقق 
نمی ش��ود بلک��ه ای��ن احتم��ال وج��ود دارد ک��ه م��ا را ب��ه واردات مصال��ح از خارج از 
 کش��ور ه��م محت��اج کن��د.« غیبی با بیان اینکه هزینه تمام ش��ده مس��کن ملی برای 
م��ردم گ��ران تم��ام می ش��ود، تصری��ح کرد:» با کمب��ود اعتبار منابع مال��ی و افزایش 
هزین��ه س��اخت ای��ن طرح، دول��ت به دنبال راه��ی برای تعدیل قیمت های مس��کن 
مل��ی از طری��ق تامی��ن مصال��ح از بازار س��رمایه اس��ت که این خ��ود در اقتصاد کلان 
 کش��ور تبع��ات منف��ی دارد ک��ه خوش��بختانه اج��رای آن ب��ا مخالف��ت وزرای صمت

 و اقتصاد رو به رو شد.«

سرانجام طرح نهضت ملی مسکن � 
این کارشناس اقتصاد مسکن به شرایط مسکن ملی دولت سیزدهم اشاره کرد و گفت:» 
اکنون اجرای مس��کن ملی در لایه های اداری درحال رش��د اس��ت و به لحاظ فیزیکی 
این خانه ها در آینده خود را نش��ان خواهند داد اما این امر در دراز مدت محقق ش��ده 
و ب��رای متقاضی��ان گران تمام خواهند ش��د.« غیب��ی تصریح کرد:» این احتمال وجود 
دارد که س��رانجام مس��کن ملی دولت س��یزدهم هم همانند مسکن ملی احمدی نژاد به 
لح��اظ فیزیک��ی رویت ش��وند اما نیمه تمام و در مراح��ل نازک کاری باقی بمانند و این 
ب��رای متقاضی��ان دوب��اره هزین��ه اضافی به بار دارد. « او در پایان با بیان اینکه بهتر بود 
دولت برای وعده س��اخت مس��کن حمایتی، عدد مش��خصی تعیین نمی کرد و وعده 
س��اخت 4 میلیون مس��کن را نمی داد، گفت:» با توجه به ش��رایط موجود آینده ای  که 
می توان برای مس��کن ملی متصور بود، ش��رایط امروز مس��کن مهر بعد از گذش��ت 20 
 سال است که تکمیل آن به دولت های دیگر رسیده و باری بر دوش دیگر پروژه های

 ناتمام کشور است.«

مدیرکل راه و شهرسازی استان تهران گفت: هفته آینده در قالب طرح پویش پیامبر رحمت )ص( به 2۵00 خانواده دارای سه فرزند و بیشتر در 
اس��تان تهران زمین رایگان اهدا می ش��ود. به گزارش تجارت از ایس��نا، حس��ین جنتی اظهار کرد: هفته آینده همزمان با میلاد پیامبر اکرم )ص( 
در ط��رح واگ��ذاری 20 ه��زار قطع��ه زمی��ن به متقاضیان در سراس��ر کش��ور تحت عنوان پویش پیامبر رحمت، تع��داد 10۷2 قطعه زمین به 2۵00 
خانوار واجد شرایط طرح نهضت ملی مسکن در استان تهران واگذار می شود.وی افزود: این زمین ها در شهرهای پرند، رباط کریم، اسلامشهر، 
فیروزکوه، دماوند، پاکدشت و پیشوا تحویل متقاضیان خواهد شد. فرآیند اختصاص این زمین ها بر اساس ارزش قطعات است. بدین صورت که 

برخی قطعات به یک خانواده، دو خانواده یا سه خانواده واگذار می شود. 

مدیرعامل س��ازمان ملی زمین و مس��کن از رفع تعرض ۸۳۶هکتار زمین دولتی در نیمه نخس��ت امس��ال خبر داد و گفت : بیش��ترین آمار وقوع و 
رفع تعرض مربوط به فارس، تهران و ایرانش��هر بوده اس��ت. به گزارش تجارت از تس��نیم، ارس��لان مالکی با اش��اره به اینکه از ابتدای س��ال تا پایان 
شهریور امسال، حدود 241 مورد حکم قطعی در خصوص زمین های تصرفی به نفع دولت توسط یگان حفاظت سازمان ملی زمین و مسکن در 
کشور اجرا شده است، اظهار کرد: براساس آن بیش از 19۶ هکتار زمین دولتی به بیت المال بازگشته است. وی افزود: در نیمه نخست امسال از 
حدود 2 هزار و 2۵0 فقره تعرض به زمین های دولتی با مس��احت بیش از ۸۳۶ هکتار به صورت فوری توس��ط یگان حفاظت س��ازمان ملی زمین 

و مسکن رفع تعرض شده است.

رفع تعرض ۸۳۶هکتار زمین دولتی اهدا زمین رایگان به ۲۵۰۰ خانوار تهرانی 

اکثر آگهی های فروش املاک جعلی است
عض��و هی��أت مدیره اتحادیه مش��اوران ام��لاک تهران گفت: 
ش��هروندان پیش از انعقاد قرار داد دردفاتر مش��اور املاک باید 
جواز کسب آنها رو رؤیت کنند و آدرس درج شده بر روی جواز 
کس��ب را ب��ا آدرس فعلی مطابقت دهن��د. به گزارش تجارت، 
سعید لطفی عضو هیأت مدیره اتحادیه صنف مشاوران املاک 
تهران در گفت و گو با رادیواقتصاد اظهار داشت: فروش سهامی 
مس��کن وجود ندارد ش��رکت های تعاونی امتیاز مسکن خود را 
واگ��ذار می کنن��د. لطفی تاکی��د کرد: هر نوع معامله ای از جمله 
معامل��ه در حوزه مس��کن باید تم��ام مدارک مطالعه و با حضور 
یک متخصص منعقد شود. وی افزود: عدم نظارت بر عملکرد 
مش��اوران املاک تبعات بس��یار زیادی به همراه خواهد داشت. 
لطفی تصریح کرد: شهروندان پیش از انعقاد قرار داد در دفاتر 
مش��اور املاک باید جواز کس��ب آنها رو رؤیت کنند و آدرس 
درج ش��ده بر روی جواز کس��ب را با آدرس فعلی دفتر املاک 
مطابق��ت دهن��د. همچنین تاریخ انقضا جواز را مش��اهده کنند. 
عضو هیأت مدیره اتحادیه صنف مشاوران املاک تهران یادآور 
ش��د: ش��هروندان هنگام امضا قرار داد اجاره و یا خرید ملک در 
دفاتر املاک، توجه داش��ته باش��ند که مباش��ر دفتر و یا صاحب 
ج��واز بای��د آن را امض��ا کنند در غیر این صورت ش��هروندان به 

هیچ وجه قرارداد را امضا نکنند. 

 امضای قرارداد بلندمدت 
بهره برداری چابهار با هندی ها 

وزی��ر راه و شهرس��ازی ب��ا تأکی��د براینکه ق��رارداد بلندمدت 
بهره ب��رداری بن��در چابهار با هندی ها به زودی امضا می ش��ود، 
گفت: حاضریم ظرفیت های بنادر را طبق مقررات به بخش های 
داخل��ی و خارج��ی خصوصی واگذار کنیم.به گزارش تجارت از 
فارس، مهرداد بذرپاش در مراس��م روز جهانی دریانوردی که 
در مرکز آموزش دریانوردی سازمان بنادر و دریانوردی برگزار 
ش��د، اظهار داش��ت: 1۸00 کیلومتر س��احل در جنوب کشور به 
غیر از جزایر داریم که چهار اس��تان را در بر می گیرد  اما درآمد 
ارزی مرتب��ط ب��ا این میزان س��احل نداریم و از ظرفیت اقتصاد 
دریا کم بهره برده ایم.وی افزود: ایران س��رزمین  فرصت های 
لجس��تیکی و ترانزیتی اس��ت. در واقع ایران »ایران راه« است. 

برای ترانزیت دنیا ایران هم راه است و هم راه حل.

گ�روه ان�رژی: به گفته یك كارش�ناس ح�وزه انرژی، هرخط 
ان�رژی ك�ه بدون حضور ای�ران احداث می ش�ود؛ در واقع به 
نفع كش�ور ما نيس�ت و متضرر می ش�ویم، چون قراردادهای 
صادرات گاز بلندمدت است و اگر ما از خط لوله صادرات گاز 
كنار گذاشته شویم اینگونه نيست كه دوباره بتوانيم مشاركت 
كنيم چون پروژه تمام ش�ده و مش�تریان یك ش�ریك جدید 

را نمی پذیرند.
به گزارش تجارت، نخجوان یک جمهوری خودمختار اس��ت و 
مجموعه ای است که مرتبط به جمهوری آذربایجان بوده اما به 
واسطه جنگ هایی که بین آذربایجان و ارمنستان وجود داشته، این 
منطقه از سرزمین اصلی فاصله افتاده و تحت حمایت اذربایجان 
هست اما مرز مشترک با این کشور ندارد. به همین دلیل آذربایجان 
برای اینکه منابع انرژی را به نخجوان برساند قراردادی در سال 
2004 با ایران منعقد کرد. طبق این قرارداد ایران مقداری گاز به 
نخجوان س��وآپ می کند. یعنی ما از منطقه آس��تارا در آذربایجان 
گاز تحویل می گیریم و در منطقه نخجوان به این منطقه تحویل 
می دهیم. این قرارداد 20 ساله است و از سال 200۵ اجرایی شده و 
تا 202۵ ادامه دارد. در این قرارداد سالانه ۳۵0 میلیون متر مکعب 
گاز به نخجوان معادل روزی یک میلیون متر مکعب سوآپ توسط 
ایران سوآپ میشد. برای این توافق سوآپ گازی ایران 1۵ درصد 
گاز صادراتی آذربایجان را به عنوان کارمزد انتقال برمی دارد. اما 
ترکیه در سال های اخیر برنامه ریزی کرده است تا منابع واردات 
گازی خود را متنوع کند و در حال تبدیل شدن به هاب گازی در 
منطقه است. در این راستا یکی از پروژه این کشور این است که 
جای ایران را در سوآپ گاز به نخجوان بگیرد. با اجرایی شدن خط 
لوله تاناپ، ترکیه عملا توانس��ته وابس��تگی به ایران برای تامین 
گازی شرق کشور خود را از بین ببرد و حتی در این منطقه با مازاد 
گاز مواجه ش��ود. در نتیجه ترکیه برنامه دارد این مازاد گاز را به 

نخجوان سوآپ کند. ترکیه هم مثل ما با نخجوان مرز مشترک 
دارد و می تواند این س��وآپ را انجام دهد. ترکیه قصد دارد که در 
۵ سال آینده که قرارداد سوآپ ایران به نخجوان تمام می شود با 

احداث خط لوله به نخجوان بتواند جای ایران را بگیرد.

تاثیر احداث خط لوله گاز بر صادرات ایران � 
 در این راس��تا میرقاس��م مومنی در گفت وگو با ایلنا، درباره پروژه 
اح��داث خ��ط لوله صادرات گاز  آذربایجان-نخجوان با همکاری 
ترکیه و تاثیر آن بر برنامه های صادرات گاز ایران اظهار داشت: 

پروژه خط لوله انرژی شامل نفت و گاز و ترانزیت زمینی و ریلی؛ 
پروژه ای اس��ت که ترکیه طی یک دهه گذش��ته به ش��دت دنبال 
اجرایی کردن آن بوده و در این بین مشکل اصلی قره باغ بود که 
تکلیف آن مشخص نشده بود. در سال 2020 آذری ها توانستند 
بخش های بزرگی از قره باغ را آزاد کنند و اخیرا هم در توافقی که 
با ساکنین قره باغ داشته اند کل این منطقه که درواقع 20 درصد 
از خاک آذربایجان را ش��امل می ش��د دوباره به آذربایجان الحاق 
می شود و این کشور اراضی آزاد شده را دوباره تحت حاکمیت خود 
قرار می دهد و این قدم بزرگی برای تحقق پروژه انرژی بوده است. 

وی افزود: این کشورها طرحی بنام ترانس خزر را دنبال می کنند 
که بتوانند از بستر خزر انرژی آسیای میانه شامل ترکمنستان و 
قزاقستان را به خط لوله آذربایجان متصل کنند و از طریق خاک 
منطقه زنگزور، ارمنستان و نخجوان به ترکیه و در نهایت به دیگر 
کش��ورهای جهان وصل ش��وند و این برای ترکیه حیاتی اس��ت، 
چون این کشور در قراردادهای گازی که قبلا با ایران، روسیه و 
آذربایجان منعقد کرده در نظر دارد نقش مهمی در حوزه انرژی 
جهان��ی ایف��ا کند، به همین جهت آذری ها بعد از تثبیت موقعیت 
خود در قره باغ و تصرف منطقه؛ مسئله زنگزور را در اولویت خود 
قرار دادند و حاضرند به خاطر آن نیز جنگ کنند. در شرایطی که 
ارمنس��تان هم در وضعیت زرد قرار گرفته تصور بنده این اس��ت 
که اگر روی پیش��نهاد اردوغان مبنی بر ائتلاف چهارجانبه بین 
روسیه-ارمنستان آذربایجان-ترکیه توافق صورت گیرد و مسیر 
زنگزور برای عبور خط لوله آذربایجان از ارمنس��تان باز ش��ود این 
گزینه محتمل اس��ت؛ زیرا نه ارمنس��تان به خاطر ضعف و از بین 
رفتن روحیه ملی توان جنگ دارد و نه اینکه آذربایجان و ترکیه 
علاقمندند که در این شرایط یک جنگ جدید آغاز شده و ایران 
هم در این میان به نوعی مشارکت داشته باشد، زیرا ایران مرزهای 
منطقه ای را خط قرمز خود اعلام کرده اس��ت. این کارش��ناس 
حوزه انرژی تصریح کرد: اگر این خط اجرایی شود ما از بسیاری 
از مس��یرهای ترانزیتی کنار گذاش��ته خواهیم ش��د و اگر ایران در 
این خط مشارکت داده نشود، از نظر امنیتی نیز به زیان ما خواهد 
بود، اما اگر ایران به عنوان گزینه پنجم حضور داش��ته و احقاق 
حقوق کند، می تواند برای کشور ما مفید باشد. چراکه می توانیم 
از ظرفیت های این خط اس��تفاده کنیم اما واقع امر اینکه در این 
خط انرژی شرکت های اسرائیلی نقش دارند و این با مسائل ایران 
منافات دارد به همین دلیل در شرایط فعلی باید روی این مسئله 

مطالعه صورت گیرد.  

»تجارت«گزارشمیدهد؛

فرصت سوخته صادرات گاز برای ایران
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 اخذ مالیات علی الحساب
از صادرات مواد خام و نیمه خام ابلاغ شد

گم��رک ای��ران، اخذ مالیات علی الحس��اب از ص��ادرات مواد 
و محص��ولات معدن��ی موض��وع بند ز تبص��ره ۶ قانون بودجه 
س��ال 1402 از ابت��دای مهرماه را اب��لاغ کرد. گمرک ایران در 
بخشنامه ای موضوع اخذ مالیات علی الحساب از صادرات مواد 
خام و نیمه خام را ابلاغ کرد. در این بخشنامه آمده است: پیرو 
بخش��نامه ش��ماره 1402/ 1۳۶9۵ مورخ 9 فروردین 1402 به 
پیوس��ت تصویر نامه ش��ماره 2/ 9۶492 مورخ 29 مرداد 1402 
وزیر امور اقتصادی و دارایی و تصویر نامه شماره 2/ 10۶21۶ 
مورخ 12 شهریور 1402 مدیرکل دفتر وزارتی وزارتخانه متبوع 
ارسال می گردد. دستور فرمائید از ابتدای مهر ماه سال جاری، 
در زم��ان انج��ام تش��ریفات گمرکی ص��دور قطعی مواد خام و 
نیم��ه خ��ام موض��وع بند ز تبصره ۶ قانون بودجه س��ال 1402 
کل کش��ور )ابلاغ ش��ده طی بخش��نامه پیروی صدر الاشاره(، 
همزمان با وصول عوارض صادراتی موضوع بند اش��اره ش��ده، 
نسبت به وصول علی الحساب مالیات به میزان 2 درصد ارزش 
صادرات��ی و اعم��ال ذیل ردیف درآمدی 110۵1۸ اقدام نمایند. 
همچنین مراتب را به نحو مقتضی به اطلاع کلیه صادرکنندگان 

ذیربط نیز برسانند.
 

 دبی و ترکیه واسطه رسیدن 
کالاهای روسیه به اروپا

آماره��ای گمرکی نش��ان می دهد که اتحادی��ه اروپا همچنان 
در تامین برخی کالاهای اساس��ی به روس��یه وابس��ته است. به 
گ��زارش خبرنگار اقتص��اد بین الملل خبرگزاری فارس به نقل 
از فاینانش��یال تایمز، آمارهای گمرکی و دیگر اس��ناد رس��می 
نش��ان می ده��د که اروپا همچن��ان در حال واردات حجم قابل 
توجهی کالا اساس��ی از روس��یه اس��ت و این محموله ها را از 
کش��ورهای ثالث وارد می کند. گزارش��ات نشان می دهد که به 
عنوان مثال ش��رکت گلنِکور، طی س��ال جاری حداقل ۵ هزار 
تن ورق مسی از روسیه وارد کرده و این محموله ها به واسطه 
ترکیه راهی اروپا ش��ده اند. البته تحریم مش��خصی علیه صنعت 
فلزات روسیه وجود ندارد، اما برخی تجار روس و شرکت های 
تولید فلزات این کش��ور از س��وی اتحادیه اروپا تحریم شده اند. 
به طور مشخص شرکت گلنکور، تحریم های اروپا علیه روسیه 
را                              نقض نکرده، اما ادامه واردات از روس��یه در س��ایه تنش های 
موجود نشان دهنده وابستگی اروپا به روسیه در تامین کالاهای 
اساس��ی اس��ت و در این بین نقش ترکیه به عنوان کشور واسط 
در حال پررنگ تر شدن است. از سوی دیگر شاهد آن هستیم 
که دبی هم به یکی از مراکز انتقال کالاهای روس��یه به اروپا 
تبدیل شده است. آمارهای رسمی همچنین نشان می دهد که 
واردات مس روسیه توسط ترکیه در ۷ ماه نخست امسال نسبت 
به مدت مش��ابه س��ال گذش��ته ۳ برابر ش��ده و به 1۵9 هزار تن 
رسیده است. از سوی دیگر ایتالیا به اصلی ترین مقصد صادراتی 
مس از ترکیه تبدیل ش��ده اس��ت. مقامات اروپایی معتقدند که 
مبادله غیرمستقیم با روسیه با استفاده از کشورهای ثالث نظیر 
ترکیه، چین و امارات در حال کم رنگ تر کردن اثر تحریم های 

غرب علیه این کشور است.
 

 آمادگی اتاق بازرگانی برای 
تدوین سند راهبردی صادرات کیوی

رئی��س ات��اق بازرگانی گیلان، با اش��اره به ع��دم وجود الگوی 
اس��تاندارد برای تولید محصول کیوی ش��امل کاش��ت، داشت، 
برداشت، نگهداری، بسته بندی و صادرات، عنوان کرد: آمادگی 
داریم س��ند راهبردی صادرات کیوی را تدوین کنیم. قاس��م 
رضاییان در جلسه شورای گفت وگوی دولت و بخش خصوصی 
استان گیلان که با محوریت کارگروه صادرات غیر نفتی برگزار 
شد، با بیان اینکه صادرات استان در حال شکوفایی است، اظهار 
کرد: در کنار چای و برنج، تولید کیوی را در دستور کار داریم که 
یکی از محصولات کشاورزی مهم گیلان است. وی با تاکید بر 
لزوم توسعه تولید محصول کیوی با محوریت صادرات، افزود: 
ص��ادرات کیوی را در س��ال جاری آغ��از کردیم و امیدواریم به 
نقطه ایده آل برسیم و تولیدکنندگان و صادرکنندگان را به باور 
برسانیم. رئیس اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی گیلان 
از به روز شدن سایت اتاق بازرگانی استان به صورت بین المللی 
خبر داد و تصریح کرد: این س��ایت در دس��ترس تولیدکنندگان 
و صادرکنن��دگان و واردکنن��دگان داخل��ی و خارجی قرار دارد و 
کلیه درخواست ها را ثبت و به تولیدکنندگان ما اعلام می کند. 
رضاییان، با تاکید بر لزوم بررسی مشکلات پیش روی صادرات 
کیوی، خاطرنش��ان کرد: علاوه بر اوراس��یا، صادرات کیوی به 
هند را نیز در دستور کار داریم؛ در این راستا با عدم برنامه ریزی 
جامع و کامل جهت بهره مندی از ظرفیت ها و پتانس��یل های 
صنعت مواجه هستیم و آمادگی داریم به ارائه این ظرفیت ها و 

پتانسیل ها در بخش های تولید و اشتغال بپردازیم. 

 وصولی های گمرک به ۸۰۵ هزار 
میلیارد ریال رسید

 گم��رک ای��ران اعلام کرد: جم��ع کل وصولی گمرکی و واریز 
به خزانه در نیمه اول امس��ال با ۶۷ درصد رش��د به رقم ۸0۵ 
هزار و 2۷4 میلیارد و ۵00 میلیون رسید. میزان حقوق ورودی 
وصول��ی کالاه��ا در ۶ماهه اول امس��ال ب��ه میزان 2۷2 هزار و 
1۵۸ میلیارد ریال بود که از افزایش ۵۸ درصدی نسبت به مدت 
مش��ابه س��ال قبل برخوردار بود. بنابراین گزارش، میزان حقوق 
ورودی وصولی کالاها به علاوه خودرو، گوش��ی تلفن همراه 
بالای ۶00 دلار و 22 ردیف درآمدی گمرک در مدت یاد شده به 
۳۷2 هزار و 4۶۶ میلیارد و ۵00 میلیون ریال رسید که نسبت به 
مدت مشابه سال قبل ۷0 درصد رشد داشته است. این گزارش 
حاکی اس��ت، همچنین میزان مالیات بر ارزش افزوده وصولی 
گمرک از محل کالاهای وارداتی در ۶ماهه اول س��ال جاری 
به میزان 4۳2 هزار و ۸0۸ میلیارد ریال بود که نسبت به مدت 

مشابه سال قبل ۶۵ درصد افزایش نشان می دهد.

اخبار كوتاه

صنعت و تجارت

سهمبیشاز۵۷درصد۱۰عضوبریکسازتجارتخارجیایرانترخیصکشندههاازگمرکاتکشورتاماهآینده
رئیس س��ازمان توس��عه تجارت ضمن توضیح درباره تصمیمات جدید برای حل 
مش��کل کش��نده ها در گمرک، ابراز امیدواری کرد که با برنامه ریزی های صورت 
گرفت��ه ت��ا م��اه آینده کار ترخیص کش��نده ها انجام می ش��ود. مهدی ضیغمی در 
گفت وگو با ایس��نا، با اش��اره به اینکه از اوایل س��ال گذش��ته متولی واردات کشنده 
راه��داری ب��ود، ام��ا بعد به وزارت صمت منتقل ش��د، گف��ت: بعد از این تغییرات و 
همچنین پیش آمدن بحث های مربوط به اسقاط، سردرگمی هایی برای صاحبان 
کالا ایجاد ش��د و باعث ش��د تعداد قابل توجهی کش��نده وارد گمرکات کشور شود 

که فاقد ثبت س��فارش بود یا اگر هم ثبت س��فارش داش��تند در اصلاح آن دچار چالش ش��دند. وی با بیان اینکه 2۵ 
مرداد ماه مصوبه ای مبنی بر اینکه وزارت صمت، بانک مرکزی و گمرک حداکثر همکاری برای ثبت س��فارش 
و ترخیص کش��نده های دارای اس��تانداردهای لازم را انجام دهند تصویب ش��د، تصریح کرد: بر این اس��اس با توجه 
به دس��تور معاون اول رئیس جمهوری و وزیر صمت و با همکاری بانک مرکزی و گمرک امکان ثبت س��فارش 
طی چند روز آینده برای کش��نده ها فراهم می ش��ود و افرادی که دارای قبض انبار هس��تند می توانند برای ثبت 
سفارش یا اصلاح آن اقدام کنند. همچنین به گفته وی این افراد از سقف و سابقه های اعتباری هم معاف شدند 

که بتوانند به راحتی کالا را ثبت کنند. 

به گفته سخنگوی کمیسیون توسعه تجارت خانه صنعت، معدن و تجارت ایران، در پنج 
ماهه نخست امسال، 10 کشور عضو بریکس ۵۷.۷ درصد کل تجارت خارجی ایران را 
به خود اختصاص داده و سهم این کشورها از کل صادرات غیرنفتی ایران نیز 4۷ درصد 
بوده است. به گزارش ایسنا،  سید روح اله لطیفی با بیان اینکه در پنج ماهه نخست امسال 
نزدیک به 2۷.۷ میلیون تن کالا به ارزش 9.1 میلیارد دلار بین ایران و اعضای فعلی و 
جدید بریکس صادر ش��د که ۵0 درصد وزن و 4۷ درصد کل صادرات ایران را به خود 
اختصاص داده است. سخنگوی کمیسیون روابط بین الملل و توسعه تجارت خانه صمت 

ایران با بیان اینکه واردات ایران از این 10 کشور نیز 9.1 میلیون تن کالا 1۶ میلیارد دلار بوده که ۶۳ درصد وزن و ۶۶ درصد 
ارزش کل واردات ایران را به خود اختصاص داده است. به گفته وی چین با خرید ۵.۶ میلیارد دلار، امارات 2.۳ میلیارد دلار 
و هند ۸4۵ میلیون دلار سه مقصد اول صادرات کالای ایرانی به 10 کشور بریکس پلاس بود. آرژانتین با 41.۳ هزار دلار 
و عربستان 90 هزار دلار خرید از ایران کمترین میزان خرید کالا از ایران را داشتند. لطیفی همچنین با بیان اینکه امارات با 
فروش 2.۷ میلیارد دلار کالا به ایران، چین 1.۷ میلیارد دلار و هند ۸1۳ میلیون دلار سه کشور اول تامین کننده کالای مورد 
نیاز ایران در پنج ماهه امسال در بین اعضای قدیمی و جدید بریکس بودند، گفت: عربستان بدون فروش کالا در این مدت 

و مصر با 2۷9 هزار دلار، کمترین میزان فروش کالا در بین این 10 کشور را به ایران داشتند. 

 گ�روه صنع�ت و تج�ارت: در حالی كه چند ماه از ابلاغ مصوبه 
مجلس در خصوص واردات خودروهای كاركرده گذش�ته اما 
دولت هنوز آیين نامه واردات خودروها را تصویب نکرده است 
و به نظر می رسد مشکلات ارزی یکی از مهمترین موانع بر سر 

راه تنظيم آیين نامه باشد. 
به گزارش »تجارت«، مجلس ش��ورای اس��لامی حدود دو ماه 
پی��ش مصوب��ه واردات خودروهای کارکرده را تصویب و ابلاغ 
کرد. در واقع مجلس اجازه داده که هر فرد با هر کد ملی بدون 
محدودیت سی سی و بدون محدودیت دلاری با عمر زیر پنج 
سال را وارد کشور کند. اما با گذشت دو ماه دولت هنوز نتوانسته 
آیین نام��ه واردات خ��ودرو را تصویب و اب��لاغ کند. نمایندگان 
مجلس بر این عقیده هس��تند که در کش��ور این ظرفیت وجود 
دارد که خودروهای باکیفیت از کش��ورهای حوزه خلیج فارس 
به کش��ور وارد ش��ود اما آیین نامه واردات خودرو در پیچ و خم 
اداری مانده اس��ت. به نظر می رس��د که تخصیص ارز واردات 
خودروه��ای کارک��رده یک��ی از مهمترین موانع موجود بر س��ر 
تنظی��م آیین نام��ه واردات خودرو اس��ت. از ط��رف دیگر حدود 
هفت ماه از آغاز طرح فروش خودروهای وارداتی گذشته است 
و هن��وز متقاضی��ان خودروها بلاتکلیفن��د و حتی نمی دانند چه 
خودرویی ثبت نام کرده اند و قرار است چه زمان و چه خودرویی 

تحویل بگیرند.
 براس��اس اعلام مهدی تقدس��ی، مدیر سامانه یکپارچه فروش 
خودرو، در اس��فند ماه س��ال گذش��ته ۳۳ هزار نفر از 120 هزار 
متقاضی با واریز ۵00 میلیون تومان در طرح فروش خودروهای 
واردات��ی ثبت ن��ام کرده بودند که به عن��وان اولویت اول جهت 
دریافت خودرو انتخاب ش��ده اند. بعد از گذش��ت ۵ ماه قرار بود 
به یک هزار و 10۸ نفر چانگان تحویل داده ش��ود، خودروهایی 
که توسط سایپا وارد شده اند اما هنوز  در اختیار متقاضیان قرار 
نگرفته اس��ت و فقط در هفته دولت به صورت نمادین یک نفر 
صاحب خودروی چانگان شد. حتی در آن مقطع ضیغمی رئیس 
سازمان توسعه تجارت ایران اظهار داشت:  حدود 10 هزار خودرو 
در مرحله تولید و در مرحله بارگیری برای آمدن به ایران است. 
وی افزود: در زمان حاضر بیش از ۷0 هزار خودرو ثبت سفارش 
شده است و واردات این خودروها از محل صادرات غیرنفتی و 
همچنین محل ارزهای خارج از کش��ور از س��وی بانک مرکزی 
به خوب��ی در ح��ال تخصیص به متقاضیان اس��ت و امیدواریم با 
منابعی که فراهم می شود در زمستان امسال بتوانیم در هر ماه 
تا 20 هزار خودرو وارد کشور کنیم. با وجود این اظهارات گویا 

این موضوعات فقط در حد وعده است و عملًا هنوز خودرویی 
به دس��ت مردم نرس��یده است، به نوعی در زمان حاضر ۳1 هزار 
و ۸92 نفر از کس��انی که برای واردات خودرو ثبت نام کرده اند 
هن��وز نمی دانن��د، چه خودرویی ثبت نام کرده اند و موعد تحویل 
کی هست، و مشخص نیست دولت چه تدبیری را برای تعیین 

تکلیف این افراد دارد. 

جدال دولت و مجلس بر سر تخصیص ارز واردات  � 
خودرو 

 چندی پیش محمدرضا پورابراهیمی رئیس کمیسیون اقتصادی 
مجل��س از موافق��ت دولت با تخصی��ص ارز حاصل از صادرات 
محصولات کشاورزی )خشکبار( برای واردات خودرو و قطعات 
خبر داد، سخنی که البته سریعا از جانب بانک مرکزی تکذیب 
ش��د که در نهایت منجر به اخطار کمیس��یون اقتصادی مجلس 
به دولت به ویژه شخص رئیس جمهور نسبت به گستاختی های 
بانک مرکزی ش��د. علیرضا پیمان پاک قائم مقام وزارت جهاد 
کشاورزی در این راستا شفاف سازی کرد و گفت: »هیچگونه ای 

جلس��ه ای در دول��ت با حض��ور معاون اول رئیس جمهور درباره 
تخصیص ارز کشاورزی به واردات خودرو تشکیل نشده است.« 
وی ادامه داد: »معاون اول رئیس جمهوری صرفا دستور بررسی 
چالش های صادرات خشکبار و رسیدگی به دغدغه کشاورزان 
در این حوزه را داده است و جلسه ای مرتبط با واردات خودرو و 
مسائل ارزی در حضور ایشان تشکیل نشده است«. پیمان پاک 
اضاف��ه ک��رد: »در این بین روش های مختلف از جمله تهاتر در 
چندین جلس��ه در بانک مرکزی و س��ازمان توس��عه تجارت و 
وزارت جهاد پیگیری ش��ده، اما هنوز به مرحله تصویب و ابلاغ 
نرس��یده اس��ت«. این مقام اقتصادی همچنین توضیح داد که 
»واردات در مقابل صادرات غیر می تواند خودرو نیز باش��د که 
این مس��ائل را بانک مرکزی بررس��ی و تأیید می کند«. طبق 
گزارش س��ازمان توس��عه تجارت در آن جلسه بیان شد که بین 
10 تا ۵0 میلیون دلار واردات خودرو از این مسیر یعنی صادرات 

غیر انجام می شود. 
امسال قرار بود رقمی معادل دو میلیارد دلار برای واردات خودرو 
تأمین مالی شود، رقمی که البته در لایحه بودجه نبود و صرفا 

طبق گفته وزیر قبلی صمت قرار بود از محل دارایی های ایران 
و یا ارزهای خارج تأمین ش��ود. اما اکنون به نظر می رس��د که 
دولت در تأمین مالی واردات خودرو دچار مش��کل ش��ده چرا که 
دارایی های آزادش��ده ایران قاب��ل تخصیص به واردات خودرو 
نیس��ت. مش��کلات عدم تأمین ارز در نهایت منجر به این ش��د 
ک��ه وزارت صم��ت مجوز واردات قطع��ات خودرو با ارز حاصل 
از صادرات غیر را صادر کند س��خنی که اولین بار دبیر انجمن 

خودروسازان آن را اعلام کرد.
 وی همچنی��ن در گفتگ��و با »تج��ارت« اعلام کرد که واردات 
قطع��ات خ��ودرو از محل ارز حاصل از صادرات می تواند قیمت 
ارز صادراتی را افزایش دهد. آنچه که واضح اس��ت این اس��ت 
که مش��کل اساس��ی عدم ابلاغ آیین نامه واردات خودرو توسط 
دولت با وجود تصویب و ابلاغ مجلس مشکلات ارزی و تأمین 

مالی واردات است. 
»احس��ان خان��دوزی« وزیر اقتص��اد در گفتگوی دیروز خود با 
خبرن��گاران دلایل مش��خص کندی تنظی��م آیین نامه واردات 
خودرو را اعلام کرد. وی گفت: »اجرای کُند آیین نامه واردات 
خودرو در ش��ش ماه اول امس��ال چند دلیل داش��ت؛ یک بخش 
این بود که اولویت های تخصیص و س��رمایه گذاری پیش تر از 
آن مطرح شده بود و بعد از آن، تخصیص ارز به واردات خودرو 
انجام می گرفت.  وی افزود: البته ابلاغ این آیین نامه نیز زمان بر 
شده بود و پیش بینی می کنیم این مسئله در شش ماه دوم سال 
س��ریع تر و بیش��تر انجام بگیرد«. در همین سخنان وزیر اقتصاد 
کاملا مش��خص اس��ت که مس��ئله به تعویق افتادن چندماهه 
آیین نامه واردات خودرو در دولت صرفا مربوط به مسائل اداری 
نیست بلکه مربوط به مسائل تأمین مالی و مشخص شدن منابع 
تأمین ارز اس��ت. در هر صورت بحث خودرو در کش��ور حتی با 
 وجود تصویب مجلس همچنان یکی از مهمترین مباحث صنعت 
کش��ور به ش��مار می رود و بحث ورود خودروهای کارکرده از 
ماه ها پیش توسط خود دولت نیز مطرح شده بود. حال باید دید 
در نهای��ت دول��ت چگونه دولت مس��ائل مربوط به تأمین مالی 

واردات خودرو را حل و فصل خواهد کرد.
 با این وجود و با توجه به مش��کلات ارزی دولت، می توان این 
پرسش را مطرح کرد که آیا این احتمال وجود دارد که واردات 
خودرو در آینده آزاد ش��ود؟ این س��ؤالی اس��ت که برای دریافت 
پاس��خ آن باید منتظر بمانیم که آیا دولت در نهایت دس��ت از 
قیمت گذاری دستوری برخواهد داشت یا همچنان روی فروش 

تجمعی خودرو در سامانه خود اصرار دارد.  

گزارش»تجارت«ازمعضلاتارزیوارداتخودرو؛

تأمین ارز؛ لنگرگاه واردات خودرو 

گ�روه صنع�ت و تجارت: در جلس��ه اخیر اتاق بازرگانی 
تهران با معاون ارزی بانک مرکزی، نمایندگان بخش 
خصوص��ی خواس��تار تک نرخ��ی ک��ردن ارز و حذف 
پیمان س��پاری ارزی برای بخش خصوصی شدند، چرا 
که این موضوع منجر به کاهش صادرات و قدرت رقابت 
در حوزه های مختف شده و از طرف دیگر کل صادرات 
بخ��ش خصوص��ی واقعی حدود 10 تا 12 میلیارد دلار 
است. به گزارش ایسنا، از بهار سال 1۳9۷ و همزمان 
با از س��رگیری تحریم ه��ای آمریکا، دولت اعلام کرد 
که برای تامین نیازهای ارزی، صادرکنندگان موظف 
هس��تند که ارز حاصل از صادرات خود را در چارچوب 
چند روش مشخص به کشور بازگردانند. بر این اساس 
صادرکنندگان برای اس��تفاده از تسهیلات صادراتی و 
البت��ه جلوگی��ری از جرایم اقتصادی، باید ارز خود را در 
قالب تعهد ارزی به کشور بازگردانند. اما در سال های 
اخی��ر انتق��ادات زیادی به این طرح مطرح ش��د. یکی 
از مهم تری��ن انتق��ادات هم به این موضوع اس��ت که 
صادرکنن��دگان مجبورن��د ارز حاصل از صادرات خود 
را ب��ه قیم��ت کمت��ر از نرخ ارز در بازار آزاد بفروش��ند و 
در مقاب��ل در موادی��د مواد اولیه خ��ود در بازار داخل را 
متناسب با نرخ ارز آزاد تهیه کنند. علاوه بر این در برخی 
حوزه ها، به ویژه فرش، پیمان س��پاری ارزی اثر منفی 
بر صادرات داش��ته تا جایی که در بودجه 1402 مقرر 
شد صادرات فرش به جز مواد اولیه، معاف از پرداخت 
تعهد ارزی شوند. هر چند این موضوع نیاز به جدول و 
دستورالعمل داشت که هنوز تهیه نشده و بنابراین این 
موضوع هنوز اجرا نشده است. همچنین طبق گفته های 
نوران��ی،  رئیس اتحادیه ملی محصولات کش��اورزی 

ایران در جلسه اخیر اتاق بازرگانی تهران با معاون ارزی 
بانک مرکزی، بخش��ی از صادرکنندگان محصولات 
کشاوزی از سال 1۳9۷ امکان رفع تعهد ارزی را نیافته 
و کارت های اغلب آنها تعلیق ش��ده اس��ت. این مسائل 
باعث ش��ده صادرات محصولات کش��اورزی با ۳0 الی 
40 درصد افت همراه باشد. عرب، عضو هیئت مدیره 
جامعه مدیران و متخصصین صنعت کفش ایران، هم 
در این جلس��ه با اش��اره به کاهش 2۵ تا ۳0 درصدی 
صادرات کفش به دلیل چالش عرضه ارز صادراتی در 
سامانه نیما، گفته که بازار کفش عراق و افغانستان از 
دست ایران خارج شده و با توجه به اینکه رقابت بسیار 
ش��دید اس��ت، بانک مرکزی می تواند با ایجاد سهولت 
در امر بازگشت ارز صادراتی به افزایش صادرات کمک 
کند. بنابراین درخواست بخش خصوصی برای حذف 
پیمان س��پاری همچنان پابرجاس��ت و این موضوع در 
نخستین نشست صبحانه کاری اتاق بازرگانی تهران 
در دور ده��م ب��ا حضور معاون ارزی بانک مرکزی روز 
گذش��ته نیز مجددا مطرح ش��ده اس��ت. در این جلسه 
نمایندگان بخش خصوصی در اتاق تهران و تشکل ها 
مش��کلات خود در فرآیند دریافت ارز برای واردات و 
بازگردان��دن ارز صادرات��ی را بیان کردند که تک نرخی 
ک��ردن ارز و ح��ذف پیمان س��پاری ارزی برای بخش 
خصوص��ی از جمل��ه مطالبات مطرح و همچنین به این 
موضوع اش��اره ش��د که ۷0 درصد ایس��تایی کالاها در 
گمرکات کشور، به دلیل تعلل و تاخیر در تخصیص ارز 
اس��ت. نمایندگان بخش خصوصی به فرآیند طولانی 
تخصیص ارز و بلوکه کردن منابع ریالی خود تا دریافت 
ارز که معمولا س��ه تا ش��ش ماه زمان می برد نیز انتقاد 
کردن��د و مع��اون ارزی بان��ک مرکزی وعده داد که در 
نیمه دوم سال شرایط تخصیص ارز بهبود یابد.  طبق 
صحبت های نجفی عرب، رئیس اتاق بازرگانی تهران، 
در ای��ن جلس��ه کل ص��ادرات بخش خصوصی واقعی 
ح��دود 10 ت��ا 12 میلیارد دلار اس��ت. بنابراین فعالان 
بخ��ش خصوصی خواهان حذف پیمان س��پاری برای 
بخش خصوصی هس��تند و معتقدند این مس��اله باید در 

مورد صادرات بنگاه های دولتی اجرا شود.

گروه صنعت و تجارت: مجیدرضا حریری در گفت  وگو 
با فارس با اشاره به ادعای رئیس کمیسیون اقتصادی 
مجل��س در موض��وع ارز حاصل از ص��ادرات برخی از 
محص��ولات کش��اورزی و ارز واردات خ��ودرو و تاثیر 
منفی این موضوعات  بر بازار ارز، اظهار داشت: تاکنون 
س��وال هم��ه ای��ن بوده  که چرا بان��ک مرکزی به طور 
کامل از دولت مس��تقل نش��ده است و باید تا حد امکان 
ب��ا اس��تقلال عمل در امور محول��ه، ایفای نقش کند؛ 
حالا در این ش��رایط که همه به دنبال اس��تقلال بانک 
مرکزی از سیاس��ت های دولت هس��تند، چنین ادعایی 
از سوی رئیس کمیسیون اقتصادی کاملا غیرمنطقی 
اس��ت. رئی��س اتاق بازرگانی ای��ران و چین با تاکید بر 
اینکه بانک مرکزی به عنوان خزانه دار باید بتواند فارغ 
از بحث های سیاسی در بلندمدت در امور ارزی و پولی 
کش��ور تصمیم گیری کند، گفت: در واقع کمیس��یون 
اقتص��ادی مجل��س نمی تواند ادعا کند که باید در امور 
ارزی دخالت یا سیاس��ت گذاری کند و به نظر می رس��د 
این ادعا بیشتر یک بحث تبلیغاتی و انتخاباتی شخصی 
است و قطعا هیچ کاربرد و منطق اقتصادی ندارد. وی 
اظهار داش��ت: در دنیا هم اینگونه اس��ت و بانک های 
مرکزی  با اس��تقلال کامل و حتی مس��تقل از دولت ها 
فعالیت می کنند، هر چند در کشور ما هنوز به طور کامل 
 چنین هدفی محقق نشده است، اما دلیل نمی شود که 
برخی افراد از جانب کل مجلس چنین ادعایی عجیب 
را مطرح کنند. حریری با تاکید بر اینکه سیاست ارزی 
و کلید خزانه باید در دست سیاستگذار واحد یعنی بانک 
مرکزی باش��د، افزود: مجلس در ش��ورای پول و اعتبار 
صاحب رای است و در شورای عالی اقتصاد نیز کرسی 
دارد، در نتیجه می تواند نظرات خود را به عنوان عضو 
در این بخش ها اعلام کند، اما در اجرای سیاست های 
ارزی کش��ور، کلید سیاس��ت گذاری باید در دست یک 

فرمانده واحد یعنی بانک مرکزی باشد.
ای��ن فع��ال اقتصادی ادامه داد: واکنش من نس��بت به 
اظه��ارات رئیس کمیس��یون اقتصادی به هیچ عنوان 
شخصی نیست، ولی معتقدم برای اعلام نظر از جانب 
مجلس باید قاعدتا یک جمعی در آن نظردهی حضور 

داش��ته باش��ند و آن موضوع در نهایت، رای اکثریت را 
کس��ب کرده و س��پس مجلس آنرا اعلام و مطرح کند، 
حتی رئیس مجلس هم نمی تواند در مواردی که هنوز 
در مجلس به صورت طرح و پیش��نهاد اس��ت و مصوب 
نش��ده به طور رس��می موضع گیری کند، در واقع نظر 
رس��می و اصلی مجلس، همان نظری اس��ت که همه 
ب��ه آن رای داده ان��د و بعد از رأی گیری تبدیل به قانون 

شده است.
به گزارش فارس روز سوم مهر بود که نامه ای از سوی 
محمدرضا پورابراهیمی، رئیس کمیس��یون اقتصادی 
مجلس خطاب به رئیس جمهور منتشر شد ، طبق آنچه 
پورابراهیم��ی در نامه خ��ود آورده، وی اخیراً به منظور 
تقویت صادرات محصولات کش��اورزی به ویژه پسته، 
جلسه ای در کمیسیون اقتصادی ترتیب داده بود که در 
آن از وزیر اقتصاد، وزیر جهاد کش��اورزی و رئیس کل 
بانک مرکزی هم دعوت کرده بود، با این حال رئیس 
کل بانک مرکزی در این جلسه شرکت نکرده و هیچ 
نماینده ای هم از طرف وی به جلسه مذکور نیامده است. 
پس از برگزاری این جلسه، خبری در فضای رسانه ای 
منتش��ر ش��د با این مضمون که اختصاص ارز ناش��ی از 
صادرات محصولات کشاورزی به واردات خودرو مورد 
توافق قرار گرفته اس��ت، بلافاصله پس از انتش��ار این 
خب��ر، بان��ک مرکزی با صدور اطلاعیه ای، خبر مذکور 
را تکذی��ب ک��رد، به گفته برخی مطلعان، غیبت فرزین 
در جلسه و تکذیب خبر مذکور، موجب شده بود رئیس 
کمیسیون اقتصادی مجلس   در نامه ای به رئیس جمهور 
ضمن زیر سؤال بردن عملکرد فرزین در بانک مرکزی، 

خواستار برخورد رئیس جمهور با وی شود.

در جلسه اخیر اتاق بازرگانی تهران با معاون ارزی بانک مرکزی مطرح شد؛

درخواست حذف پيمان سپاری ارزی برای بخش خصوصی
رئیس اتاق بازرگانی ایران و چین تصریح کرد؛

سياست ارزی و كليد خزانه باید در دست بانك مركزی باشد
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رئیسجمهور:

 بانک مسکن در پرداخت تسهیلات مسکن ملی خوب عمل کرده است
گروه بانك و بيمه:  رئيس جمهور در جلسه شورای عالی مسکن 
با تقدیر از عملکرد خوب بانك مسکن در پرداخت تسهيلات 
طرح نهضت ملی مس�کن خواس�تار تلاش و مشاركت بيشتر 

دیگر بانك ها برای تسریع اجرای این طرح ملی شد.
به گزارش تجارت به نقل از هیبنا؛ تاکیدات دو ماه گذش��ته از 
سوی رئیس جمهور و وزیر امور اقتصادی و دارایی برای سرعت 
دادن به پروژه نهضت ملی مسکن و توجه بانک ها به موضوع 
پرداخت تس��هیلات به نهضت ملی مس��کن نشان می دهد که 
ای��ن پ��روژه ت��ا چه حدُ حائز اهمیت اس��ت و برای اتمام آن باید 
تم��ام بان��ک ه��ا در کنار دولت بوده و تس��هیلات لازم را به این 

پروژه ملی اختصاص بدهند. 

خاندوزی: بانک مسکن، بانکی فراتر از یک بانک  � 
توسعه ای

دکتر س��ید احس��ان خاندوزی وزیر امور اقتصادی و دارایی در 
نشست مجمع عمومی عادی سالانه بانک مسکن در مرداد ماه 
1402 با تاکید بر اینکه بانک مسکن، بانکی فراتر از یک بانک 
توسعه ای و تخصصی در کنار سایر بانک هاست و امیدواریم به 
عنوان یک بانک کارآمد در پیشبرد بخش واقعی اقتصاد، ایجاد 
رضایتمن��دی و عدال��ت اجتماع��ی به طور موثر عمل کند گفته 
ب��ود ک��ه با توجه به اه��داف و برنامه هایی که رییس جمهوری 
محترم در بخش ساخت و ساز مسکن دارند، می طلبد که ضریب 
کارآمدی بانک مسکن ارتقا یابد و شاهد پیشرفت بانک مسکن 

در سال مالی پیش رو و سا ل های آینده باشیم.

بان���ک مس���کن در مس���یر بخ���ش واقع���ی اقتص���اد  � 
حرکت می کند

او با تاکید بر اینکه بانک مسکن در مسیر بخش واقعی اقتصاد 

حرکت می کند و با توجه به نقش ویژه ای که بانک مسکن در 
تامین مالی بخش مسکن دارد، در این راستا باید تنظیم گر نظام 
بانکی در کشور باشد و بانک ها و سازمان های مربوطه به طور 
وی��ژه ای و ب��ا مختص��ات خاصی با این بانک تعامل کنند معتقد 
اس��ت که بانک مس��کن با ابتکار عمل در حوزه های مختلف 
تس��هیلاتی، س��اخت و س��از در شهرهای جدید و ... می تواند به 
عنوان یک بانک فعال عمل کند و در سیاستگذاری تامین مالی 
بخش مس��کن صاحب ایده و ابتکار عمل باش��د و پیش��نهادات 
خود را به س��ازمان ها و وزارت خانه های بالادس��تی ارایه کند. 

این اظهارات حدود س��ه ماه بعد در جلس��ه شورای عالی مسکن 
مجددا با یک ش��دت و نمای دیگری توس��ط رئیس جمهور در 
جلس��ه ش��ورای عالی مس��کن مطرح ش��د. او اگر چه عملکرد 
برخی بانک ها در ارائه تس��هیلات به حوزه مس��کن و نهضت 
ملی مسکن را قابل قبول ندانست اما تاکید کرد که باید بررسی 
عملکرد مدیران بانک ها، از آن دسته از مدیرانی که به وظایف 
قانونی خود عمل کرده اند، تقدیر شود و آنهایی که در این زمینه 
کوتاهی کرده اند، مورد بازخواس��ت قرار گیرند.  رئیس جمهور: 
راهکارهای تس��ریع در تأمین تس��هیلات بانکی ساخت مسکن 

از جمله خط اعتباری ویژه بانک مس��کن بررس��ی ش��ود.  رئیس 
جمهور در آخرین جلس��ه ش��ورای عالی مسکن که در دوم مهر 
ماه جاری برگزار شد تاکید کرد که هیئت ویژه ای که متشکل 
از وزرای راه و شهرس��ازی، کش��ور، امور اقتصادی و دارایی و 
بانک مرکزی اس��ت راهکارهای تس��ریع در تأمین تس��هیلات 
بانکی ساخت مسکن از جمله خط اعتباری ویژه بانک مسکن 
را بررس��ی و اعلام نظر نمایند. این هیئت ویژه  که متش��کل از 
وزرای راه و شهرسازی، کشور، امور اقتصادی و دارایی و بانک 
مرکزی اس��ت عملکرد بانک ها را از حیث پرداخت تس��هیلات 

ساخت مسکن بررسی خواهند کرد.

رئیس���ی: بان���ک مس���کن در پرداخ���ت تس���هیلات  � 
مسکن ملی خوب عمل کرده است

آنچه که رئیس جمهور در این مدت دولت سیزدهم به او گزارش 
ش��ده و به آن واقف اس��ت این اس��ت که بانک مسکن به خوبی 
در پرداخت تسهیلات مسکن به خصوص نهضت ملی مسکن 
انجام وظیفه کرده است. نتیجه این گزارش ها این شد که اخیرا 
رئیسی رئیس محترم جمهوری از عملکرد بانک مسکن تقدیر 
و اعلام کرد که بانک مس��کن در پرداخت تس��هیلات مس��کن 
ملی خوب عمل کرده است. آمارهای جدید نشان می دهد که 
پرداخت تس��هیلات نهضت ملی مس��کن توسط بانک مسکن 
س��رعت خوبی دارد و اگر آمارهای تس��هیلات پرداختی در ۳1 
استان کشور را بررسی کنیم متوجه خواهیم شد که حتی در نقاط 
محروم کش��ور نیز عملکرد مثبتی از بابت پرداخت تس��هیلات 
وجود دارد. به عنوان مثال در سیس��تان و بلوچس��تان که یکی 
از نقاط کم برخوردار محس��وب می ش��ود برای 11 هزار و ۸۶2 
واحد مس��کونی بالغ بر ۳۸ هزار و 14۵ میلیون ریال تس��هیلات 

منعقد شده است. 

اخبار كوتاه

بانك و بيمه

مراسمگرامیداشتهفتهدفاعمقدسدربانکسپهبرگزارشدحضوربیمهملتدردهمیننمایشگاهبینالمللیحملونقلریلیکشور
بیم��ه مل��ت، رک��ورددار توانگ��ری مالی در صنعت بیمه کش��ور، در دهمین دوره 
نمایش��گاه حمل و نقل ریلی، صنایع، تجهیزات و خدمات وابس��ته حضوری فعال 
خواهد داشت. به گزارش تجارت به نقل از روابط عمومی بیمه ملت، این شرکت 
که چهار س��ال پیاپی عنوان توانگرترین ش��رکت بیمه کش��ور را به خود اختصاص 
داده، با هدف حمایت از حمل و نقل ریلی، صنایع، تجهیزات و خدمات وابسته در 
دهمین دوره نمایش��گاه صنعت ریلی حضور دارد. دهمین نمایش��گاه بین المللی 
حمل و نقل ریلی و صنایع وابس��ته  از روز سه ش��نبه 4 لغایت جمعه ۷ مهرماه به 

مدت 4 روز از س��اعت ۸ صبح تا 1۵ میزبان بازدیدکنندگان و علاقه مندان اس��ت و بیمه ملت در س��الن ۷، غرفه ۸ 
میزبان علاقه مندان به این صنعت خواهد بود.

در این نمایشگاه شرکت های فعال داخلی و خارجی حضور دارند و اطلاع رسانی از آخرین دستاوردها و تکنولوژی 
صنعت حمل ونقل ریلی و صنایع وابسته، افزایش و ارتقا تولیدات داخلی، ارائه توانمندی های شرکت های ایرانی، 
بومی سازی صنایع ریلی و آشنایی تولیدکنندگان صنایع ریلی کشور با جدیدترین پیشرفت های روز این صنعت 

در جهان، برخی از اهداف برگزاری این نمایشگاه است.

ویژه برنامه گرامیداشت هفته دفاع مقدس با حضور سردار علیرضا تنگسیری فرمانده 
نیروی دریایی س��پاه پاس��داران انقلاب اسلامی، دکتر آیت اله ابراهیمی مدیرعامل، 
جمعی از خانواده معظم شهدا، اعضای هیات مدیره، مدیران و کارکنان بانک سپه 
برگزار شد. به گزارش تجارت به نقل از بانک سپه، در این مراسم که به همت اداره 
کل روابط عمومی و حوزه مقاومت بسیج شهدای بانک سپه در محل سالن همایش 
های ساختمان شهید سلیمانی بانک برگزار شد، سردار علیرضا تنگسیری فرمانده 
نیروی دریایی سپاه پاسداران ضمن گرامیداشت یاد و خاطره شهدای انقلاب اسلامی، 

جنگ تحمیلی، مدافعان حرم و سلامت و شهدای امنیت، با ابراز خرسندی از حضور در جمع کارکنان بانک انقلابی سپه، 
امنیت و آرامش امروز کشور را مرهون مجاهدت ها و رشادت های شهدا و ایثارگران دانست. سردار تنگسیری با مرور 
خاطرات و وقایع سال های دفاع مقدس، پیروزی رزمندگان اسلام با دست خالی در مقابل ارتش تا دندان مسلح حزب 
بعث را حاصل عنایت خداوند متعال عنوان کرد و گفت: در سال های پایانی جنگ تحمیلی با کشیده شدن جنگ به 
دریا و هدف قرار گرفتن سکوهای نفتی، امریکا عملا وارد جنگ مستقیم با ایران شد که با شجاعت جوانان غیور میهن 
اسلامی ضربه های مهلکی به آنان وارد آمد. فرمانده نیروی دریایی سپاه پاسداران توکل و تکیه بر قدرت لایزال الهی 

را رمز موفقیت و پیروزی ایران اسلامی در تمامی عرصه های حساس و سرنوشت ساز کشور بیان کرد.   

 معرفی مزیت های محصولات 
و خدمات بانک آینده 

در نشس��ت تخصصی هفدهمین نمایش��گاه بین المللی ایران 
پلاست مزیت های محصولات و خدمات بانک آینده در نشست 
تخصصی هفدهمین نمایش��گاه ایران پلاس��ت روز سه ش��نبه 
بیست و هشتم شهریورماه امسال، با حضور نادر خواجه حقوردی 
و دکتر سارا فخریان، معاونان امور شعب و بازاریابی و بانکداری 
ش��رکتی و تجاری، معرفی ش��د.  به گزارش تجارت به نقل از 
روابط عمومی، در این نشس��ت که با موضوع »عرضه اعتباری 
محصولات پتروش��یمی، گامی در جهت فعال سازی واحدهای 
راک��د و زی��ر ظرفیت« و با حضور دکتر قربانی، مش��اور نماینده 
مع��اون اول رئیس جمه��ور و رئیس نهض��ت احیای واحدهای 
اقتصادی، محمدجانی، مدیر اداره تأمین مالی زنجیره تولید بانک 
مرکزی ج.ا.ایران، س��لیمانی، مدیریت پش��تیبانی توسعه منابع 
پایین دستی شرکت ملی صنایع پتروشیمی، جمعی از مسئولان، 
تولیدکنن��دگان، صاحبان صنایع و فعالان صنعت پتروش��یمی 
کشور برگزار شد، حمایت از تولید داخل و تکمیل زنجیره ارزش 
محص��ولات مختل��ف از جمله محصولات پتروش��یمی تا تولید 
محصول نهایی که به عنوان یکی از سیاست های اصلی دولت 
سیزدهم بوده؛ در این راستا حمایت های مختلفی نظیر تغییر در 
سیاس��ت های پولی و اعتباری بانک ها به عنوان بازوی محرکه 
اقتصاد کشور صورت پذیرفته است، معاونان بانک آینده با حضور 
در پان��ل تخصصی این نشس��ت، از آمادگ��ی کامل بانک آینده 
برای تحقق اهداف پیش گفته و ارائه خدمات اعتباری از جمله: 
گش��ایش اعتبارات اس��نادی و صدور انواع ضمانت نامه ها برای 
واحدهای تولیدی پتروشیمی کشور خبر دادند. هم چنین، در این 
نشس��ت به منظور آش��نایی هر چه بیشتر فعالان عرصه صنعت 
پتروشیمی کشور با حوزه های فعالیت بانک آینده، معاونان بانک 
درباره انواع تعهدات )گشایش اعتبار اسنادی داخلی و انواع صدور 
ضمانت نامه( با ش��رایط رقابتی، اعطای تس��هیلات بند »الف« 
تبصره 1۸ و ارائه انواع خدمات اعتباری و مالی به شرکت های 
دانش بنی��ان مطالب��ی را بی��ان کردند. معرفی تس��هیلات ویژه 
کارکنان ش��رکت ها، مزایای کارت های اعتباری، نحوه صدور 
س��فته و ب��رات الکترونیکی و ویژگی ه��ای ایران کارت از دیگر 
مطالبی بود که در این نشست ارائه شد. ارائه خدمات به مشتریان 
حقیقی و حقوقی بانکداری اختصاصی، محصولات س��پرده ای 
و صندوق های سرمایه گذاری بانک آینده از جمله: افتتاح انواع 
حساب ها، صندوق های: گسترش فردای ایرانیان، گنجینه آینده 
روشن و تجربه ایرانیان نیز از دیگر معرفی مزیت های محصولات 
و خدمات بانک آینده بود که در این نشست بدان ها اشاره شد. 
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كشاورزی 

ارزش ۹میلیارد دلاری صادرات گوشت گوسفندی در جهاناخبار كوتاه
گروه کش�اورزی:در حالی که گزارش��ات حاکی اس��ت فروش 
جهانی گوشت گوسفند و بره در سال 2022 بیش از 9 میلیارد دلار 
بوده، کش��ورهای اس��ترالیا، نیوزلند و بریتانیا بیشترین صادرات 
را داش��ته و در جایگاه اول تا س��وم قرار دارند.به گزارش تجارت 
از بازار،  گوشت قرمز از جمله محصولات پرمصرف در سراسر 
جهان است که طی ماه های اخیر بالا رفتن قیمت این محصول 
در کش��ور موجب کاهش مصرف و به تبع افزایش مش��کلات 
دامداران شده است. نکته قابل تامل اینکه چندی پیش در بازار 
قیمت گوش��ت قرمز تا ۵00 هزار تومان هم بالا رفت و با این 
وجود مسئولان مربوطه خبر از توزیع گوشت گوسفندی تنظیم 
بازار خارجی و ایرانی می دهند. به طوری که گفته می شود هر 
کیلوگرم گوش��ت گوس��فندی تنظیم بازاری خارجی و ایرانی به 
صورت ش��قه خارجی با نرخ  های 2۸2 هزار تومان در میادین 
می��وه و ت��ره ب��ار و ۳1۶ هزار تومان در برخی از فروش��گاه  های 
زنجیره  ای)بسته بندی شده( در حال توزیع است.سایت آماری 
تحلیل Topexport: فروش بین المللی گوشت گوسفند و بره 
صادراتی در س��ال 2022 بالغ بر 9.14 میلیارد دلار بوده اس��ت 
که افزایش درآمدی 21 درصدی را نسبت به سال 201۸ نشان 
می دهداین در حالی اس��ت که بازار جهانی گوش��ت گوسفندی 
نیز پویا است. به نحوی که فروش بین المللی گوشت گوسفند 
و بره صادراتی در س��ال 2022 بالغ بر 9.14 میلیارد دلار بوده 
اس��ت که افزایش درآمدی 21 درصدی را برای تمامی ارس��ال 
کنندگان گوش��ت گوس��فند و بره طی دوره پنج س��اله از ۷.۵۶ 
میلیارد دلار در سال 201۸ نشان می دهد. به این ترتیب سال به 

سال، ارزش کلی گوشت صادراتی مربوط به گوسفند و بره 1.۸ 
درصد در مقایس��ه با ۸.9۸ میلیارد دلار در س��ال 2021 افزایش 
یافته اس��ت.در واقع بر اس��اس گزارشی که توسط سایت آماری 
تحلیل Topexport منتشر شده است، در بازار صادراتی گوشت 
گوس��فندی و بره، با ارزش ترین محموله های ارس��الی ش��امل 
گوشت گوسفندی استخوان دار منجمد است که در واقع بیش 
از 40 درصد از کل صادرات در این حوزه مربوط به این بخش 

بوده است. در رتبه دوم ارزشمندی صادراتی نیز لاشه بره تازه 
و نیم لاشه قرار دارد.

اس���ترالیا، نیوزلند، بریتانیا، ایرلند و فرانس���ه؛ پنج  � 
صادر کننده برتر در ۲۰۲۲

از س��وی دیگر در این گزارش آمده اس��ت برترین صادر کننده 
های گوش��ت گوس��فند و بره، در سال 2022 شامل کشورهایی 

همچون استرالیا، نیوزلند بریتانیا و ایرلند است. به عبارت ساده 
تر در س��ال 2022 صادر کننده های اس��ترالیایی صادراتی به 
ارزش ۳.4 میلیارد دلار به بازارهای صادراتی ارس��ال کرده اند 
و به این ترتیب افزایش 2۳ درصدی نس��بت به س��ال 201۸ را 
رقم زده اند. از س��وی دیگر نیوزلند که در جایگاه دوم صادرات 
قرار دارد نیز در مدت نامبرده 2.۸ میلیارد دلار گوشت گوسفند 

و بره راهی بازارهای صادراتی کرده است.
 ای��ن گ��زارش همچنین حاکی از این اس��ت ک��ه بریتانیا نیز در 
جایگاه س��وم صادرات قرار دارد و در س��ال 2022 صادراتی به 
ارزش بی��ش از ۶0۳ میلی��ون دلار داش��ته اس��ت. این در حالی 
اس��ت که ایرلند نیز با به ثبت رس��اندن صادراتی به ارزش 4۵0 
میلیون دلار در رتبه چهارم قرار دارد و پس از آن نیز فرانس��ه 
با رقم زدن ۳۳۸ میلیون دلار رتبه پنجم صادرات را از آن خود 
کرده است. به این ترتیب در حوزه صادرات گوشت گوسفندی 
و بره کش��ورهای »اس��ترالیا، نیوزلند، بریتانیا، ایرلند و فرانسه« 
۵ کشور برتر محسوب می شود.این در شرایطی که کشورهای 
»اس��پانیا ب��ا رقم زدن صادرات��ی به ارزش بیش از 29۶ میلیون 
دلار، هلن��د ب��ا 29۶ میلی��ون دلار، بلژیک با 12۸ میلیون دلار، 
اروگوئ��ه ب��ا 99 میلی��ون دلار و آلمان با ثبت صادراتی به ارزش 
بالغ بر ۷۶ میلیون دلار در س��ال 2022 در رتبه های شش��م تا 
دهم دنیا از منظر ارزش صادراتی قرار دارند.به این ترتیب این 
10 کش��ور نامبرده بیش از 9۳ درصد از کل گوش��ت گوس��فند و 
بره صادراتی را در س��ال 2022 تامین و به بازارهای صادراتی 

ارسال کرده اند.

مع��اون رئیس جمه��ور و رئی��س س��ازمان برنام��ه و بودجه کش��ور ضمن عذرخواهی از گندم کاران اعلام کرد ک��ه مطالبات باقیمانده آن ها تا پایان 
مهرماه پرداخت می ش��ود. به گزارش تجارت از ایرنا، داود منظور روز گذش��ته در حاش��یه جلس��ه هیات دولت در جمع خبرنگاران اظهار داش��ت: در 
تبصره 14 بودجه حدود 104 همت برای خرید گندم پیش بینی شده بود که تاکنون 11۵ همت پرداخت انجام دادیم.خرید زیادی انجام دادیم و 
باید 1۵0 همت پرداخت کنیم که 40 همت باقی مانده است.وی خاطرنشان کرد: قول داده بودیم تا آخر شهریور تسویه کنیم، با توجه به اینکه 
منابع لازم در بودجه پیش بینی نشده بود، مجوزهایی را برای جابجایی منابع و بودجه گرفتیم تا منابع را جابجا و تا آخر مهرماه تمام مطالبات را 

پرداخت کنیم. برای تاخیر در تحقق وعده هم از گندمکاران عذرخواهی می کنیم.

معاون صندوق بیمه کشاورزی گفت: بر اساس دستور وزارت جهاد کشاورزی تولیدات دانه های روغنی، گندم، جو نیز تحت پوشش بیمه کامل 
و فراگیر) اجباری( قرار گرفت.به گزارش تجارت از تس��نیم قدرت الله نوری معاون توس��عه امور بیمه ای صندوق بیمه کش��اورزی اظهار داش��ت: 
خدمات بیمه کشاورزی جنبه حمایتی برای بخش کشاورزی دارد و در بسیاری از موارد تا 10 برابر خسارت دریافتی به کشاورزان به عنوان غرامت 
پرداخت می ش��ود.وی افزود: علاوه بر بیمه های پایه برای کش��اورزان بیمه های ترجیحی نیز در نظر گرفته ش��ده اس��ت به طوری که ۸0 درصد 
خسارات وارده به کشاورزان در این طرح ها جبران می شود.معاون صندوق بیمه کشاورزی ادامه داد: در بیمه ترجیحی علاوه بر حق بیمه بالاتر 

سهم حق بیمه پرداختی کشاورزان نیز بیشتر است اما در عوض در مواقع خسارت تا ۸0 درصد خسارت وارده جبران می شود.

۴ محصول زراعی زیر پوشش بیمه اجباری رفتمطالبات گندمگاران تا پایان مهر پرداخت می شود

 برداشت زودهنگام به کیفیت
 و قیمت زرشک لطمه می زند

رئیس کمیس��یون کش��اورزی اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و 
کش��اورزی بیرجند گفت: برداش��ت زودهنگام زرشک یکی از 
معض��لات مه��م در زمینه کاهش کیفیت محصول اس��ت که 
لطم��ه زی��ادی به بهره برداران وارد می کند. به گزارش تجارت 
از ایس��نا، احس��ان بیکی درباره راهکارهای افزایش کیفیت و 
ارزش افزوده محصول زرشک در آستانه فصل برداشت، اظهار 
کرد: گاهی کشاورزان و بیشتر دلالان برای اینکه زرشک را با 
قیمت بالاتری به فروش برس��انند، محصول را زودتر برداش��ت 
و وارد بازار می کنند.وی افزود: این نوع محصول کیفیت خوبی 
ندارد زیرا ماده موثره زرشک که خواص دارویی آن است، هنور 
نرسیده و نرسیدن ماده موثره زرشک به عنوان خواص دارویی 
آن، باعث می شود زرشک از نظر طعم، خواص دارویی و رنگ 

بی کیفیت باشد. 

 آغاز سرشماری زنبورستان های
 استان تهران از ۱۵ مهر

آمارگیری از زنبورستان ها برای دستیابی به اطلاعات مورد نیاز 
از راندمان تولید کلنی ها و برآورد دقیق تعداد و نوع کندوهای 
زنبور عس��ل از هفته دوم مهر امس��ال آغاز می شود.به گزارش 
تجارت از مهر، برنامه ریزی درست و اجرای بدون خطا منوط 
به جمع آوری داده های درست و دقیق است. امروز رصد تولید 
در حوزه های مختلف کش��اورزی و اس��تخراج آمار دقیق پاشنه 
آش��یل این بخش بوده و هر س��ال با کم بود برخی محصول و 
پیش بود بعضی دیگر مواجه هس��تیم. جبرئیل برادری، رئیس 
سازمان جهاد کشاورزی با بیان اینکه برای دستیابی به اطلاعات 
م��ورد نی��از از راندم��ان تولید کلنی ها و برآورد دقیق تعداد و نوع 
کندوهای زنبور عسل استان و فعالان این بخش آمارگیری از 
زنبورستان های استان به مدت 1۳ روز از 1۵ مهر سال جاری تا 
پایان روز پنج شنبه 2۷ مهر در سطح استان توسط کارشناسان 
پهنه بندی جهاد کش��اورزی و با همکاری اتحادیه زنبورداران 
انجام می گیرد که علاوه بر افزایش درآمد بهره برداران، بس��تر 
مناس��بی برای توس��عه صنعت زنبورداری و ایجاد اش��تغال در 

منطقه خواهد بود.

ایران به عنوان بهترین کشور در توسعه شبکه آبیاری 
دبیر کمیته ملی آبیاری و زهکش��ی ایران گفت: کمیته ملی آبیاری و زهکش��ی ایران 
بار دیگر به عنوان بهترین کمیته ملی کش��ورهای عضو کمیس��یون بین المللی آبیاری 
و زهکش��ی انتخاب ش��د. به گزارش تجارت از ایرنا، مهرزاد احس��انی افزود: بر اس��اس 
ارزیاب��ی عملک��رد کمیته ه��ای ملی عضو که در س��ال 202۳ میلادی برای یک دوره 
سه ساله توسط کمیسیون بین المللی آبیاری و زهکشی انجام شده، کمیته ملی آبیاری 
و زهکش��ی ایران به عنوان بهترین و فعال ترین کمیته ملی از میان ۷۸ کش��ور عضو 

کمیسیون بین المللی آبیاری و زهکشی انتخاب شده است.
وی افزود: کمیسیون بین المللی آبیاری و زهکشی باهدف شناسایی و تقدیر از فعال ترین 
کمیته های ملی عضو، هر سه سال یکبار و هم زمان با برگزاری کنگره های بین المللی، 

اقدام به ارزیابی عملکرد کمیته های ملی عضو می کند.احس��انی ادامه داد: در هفتمین 
دوره ارزیابی عملکرد از س��ال 2020 تا 2022، کمیته ملی آبیاری و زهکش��ی ایران 
برای س��ومین بار در هفت دوره گذش��ته از س��وی داوران بین المللی به عنوان بهترین 

کمیته ملی برگزیده شده است.
دبیر کمیته ملی آبیاری و زهکشی ایران با بیان اینکه برای بررسی عملکرد کمیته های 
ملی، حدود ۵0 شاخص عملکردی، مورد ارزیابی و مقایسه قرار می گیرد، گفت: به منظور 
تجلی��ل از فعالیت ه��ا و عملک��رد کمیته ملی آبیاری و زهکش��ی ایران، مقرر اس��ت در 
مراسم رسمی در بیست و پنجمین کنگره بین المللی آبیاری و زهکشی که در آبان ماه 
س��ال جاری در کش��ور هند برگزار می ش��ود، با اهدای لوح تقدیر و تندیس از نمایندگان 

کمیته ملی ایران تقدیر به عمل آید.احس��انی با اش��اره به پیش��ینه کمیسیون بین المللی 
آبیاری و زهکشی ادامه داد: این کمیسیون در سال 19۵0 باهدف توسعه علوم و فنون 
آبیاری و زهکشی شکل گرفته است. وی خاطرنشان کرد: در حال حاضر دبیرخانه این 
کمیس��یون بین المللی در دهلی نو در کش��ور هند مس��تقر بوده و ۷۸ کشور دنیا عضو این 
کمیس��یون بین المللی هس��تند. کمیته ملی آبیاری و زهکش��ی ایران نیز از سال 1۳4۷ 
تأس��یس ش��ده و در حال فعالیت اس��ت. برگزیدگان بهترین کمیته ملی در ادوار گذشته 
شامل کره جنوبی در سال 2002، مصر در سال 200۵، ایران در سال 200۸، آفریقای 
جنوبی در س��ال 2011، کره جنوبی در س��ال 2014، ایران در س��ال 201۷ و ایران در 

سال 202۳ می شوند
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فوتبال

سه بازیکن تیم فوتبال امید ایران برای ادامه حضور در 
بازی های آسیایی هانگژو وضعیت مبهمی دارند.

 ب��ه گ��زارش ایس��نا، تیم فوتبال امی��د ایران که در 
گروه B رقابت های آس��یایی هانگژو، موفق ش��ده 
به عنوان صدرنشین صعود کند، در اولین دیدار خود 
در مرحل��ه حذف��ی تایلن��د را شکس��ت داد و به یک 
چهارم نهایی رس��ید. در ش��رایطی که تمام تلاش 
کادر فن��ی ای��ن تیم حفظ آرام��ش کنونی در اردوی 
امیدها برای ادامه روند موفقیت آمیزش��ان اس��ت اما 
ی��ک موض��وع تا حدودی این وضعیت را به مخاطره 

انداخته و آنهم اصرار عجیب 
باشگاه پرسپولیس مبنی بر 
بازگشت سه بازیکن این تیم 
یعنی یاسین سلمانی، محمد 
عم��ری و محم��د مهدی 
احم��دی به تهران در پایان 
مسابقه امشب است در حالی 
که بدون ش��ک جدایی این 

نفرات تاثیرگذار می تواند در برنامه های رضا عنایتی 
خلل ایجاد کند، آنهم در ش��رایطی که این بازی ها 

پله به پله دش��وارتر می شود 
و نیاز تیم کش��ورمان به سه 
بازیک��ن موردنظر بیش��تر 

احساس خواهد شد.
 بدیهی اس��ت که باش��گاه 
پرسپولیس به عنوان یکی از 
سه نماینده فوتبال ایران در 
لیگ قهرمانان اراده حضور 
قدرتمندانه تر برابر حریف خود یعنی الدحیل قطر را 
دارد اما  ظاهرا در این مقطع اهمیت و جایگاه تیم امید 

که حکم تیم ملی و نماینده کل فوتبال ایران در بازی 
های آسیایی را دارد مغفول مانده است.

 با توجه به اهمیت بازی های آسیایی هانگژو و تاثیر 
موفقی��ت احتمالی تیم امید بر کل کاروان ورزش��ی 
کشورمان، چشم پوشیدن بر این نفرات که تنها یک 
نفرش��ان )محمد عمری( در بازی قبلی سرخپوشان 
برابر النصر در ترکیب اصلی سرخپوشان قرار داشت، 
اما تا این لحظه با توجه به اصرارها مبنی بر بازگشت 
فوری سه بازیکن یاد شده به ایران در پایان مسابقه 

امشب، کار تیم امید را مختل کرده است.

حوادث

  ب��ه گزارش رس��انه های دولت��یِ عراق در پی وقوع 
حریق در یک تالار عروس��ی در ش��مال این کشور، 
دست کم 100 تن جان باخته و ۵00 تن دیگر زخمی 
شده اند.  به گزارش ایسنا به نقل از آناتولی، »احمد 
حمدان��ی«، معاونت اداره بهداش��ت موصل اعلام 
کرد که در پی وقوع این آتش س��وزی در یک س��الن 
عروسی در شهرستان »حمدانیه« در موصلِ عراق، 
دستکم 100 تن جان باخته و ۵00 تن مجروح شدند.  
جمعیت هلال احمر عراق پیش تر، مجموع کشته و 
زخمی ها را بیش از 4۵0 نفر اعلام کرده بود.  فرماندار 
منطق��ه نی��ز ضمن اعلام ای��ن خبر که زخمی ها به 
بیمارستان های سراسر منطقه نینوا منتقل شده اند، 
گفت: شمار کشته ها و زخمی ها نهایی نیست و ممکن 
اس��ت افزایش یابد.  رئیس گروه رس��انه ای امنیتی 
عراق به ش��بکه الجزیره گفت: 9 متهم در ارتباط با 
آتش سوزی حمدانیه دستگیر شدند.  وی افزود: هیچ 

نشانه ای مبنی بر قصد مجرمانه در این آتش سوزی 
وجود ندارد.  همچنین مدیر رسانه دفاع مدنی در عراق 
به الجزیره گفت: سالن عروسی در حمدانیه فاقد تدابیر 
ایمنی بود و سختی خروج از درب تالار، باعث افزایش 
تعداد قربانیان شد.  رسانه های محلی همچنین اعلام 
کرده اند که عروس و داماد در میان قربانیان هستند.  
علت آتش سوزی هنوز روشن نیست اما گزارش های 
اولیه حاکی از آن است که بعد از روشن کردن وسایل 

آتش بازی، حریق شروع شده است.

آتش سوزی در تالار عروسی در شمال عراق

شهری

مدیرکل مدیریت بحران اس��تان تهران گفت: 
وقوع زلزله در تهران همیش��ه محتمل اس��ت و 
باید برای آن برنامه داش��ته باش��یم.  به گزارش 
ایسنا،   حامد یزدی مهر در حاشیه برگزاری مانور 
لحظه صفر مدیریت بحران در شهرستان پیشوا 
گفت: بر اس��اس دستور اس��تاندار تهران مبنی 
بر آمادگی لازم شهرس��تان های اس��تان برای 
مواجهه و مقابله با حوادث و مخاطرات طبیعی 
امروز مانور لحظه صفر در شهرس��تان پیش��وا 
برگزار شد.  مدیرکل مدیریت بحران استانداری 
تهران با بیان اینکه به دلیل ایجاد آمادگی در برابر 
مخاطرات طبیعی و به طور خاص وقوع زلزله، 
این مانور در شهرک صنعتی پیشوا شبیه سازی 
شد، گفت: بر همین اساس از دستگاه ها خواستیم 
که تجهیزات را در شهرک صنعتی گسیل کنند تا 
این آمادگی و تمرین انجام شود. پس از برگزاری 

جلس��ه و دریافت گزارش اقدامات دستگاه ها و 
پیش نویس تجهیزات ارس��الی، گفت و ش��نود 
در خص��وص مخاط��ره و حوادث و اتفاقات رخ 
داده و ارزیابی دقیق همه دس��تگاه ها از حادثه 
انجام شد و تجهیزات گسیل شده مورد بررسی 
و راستی آزمایی قرار گرفتند و تذکرات لازم در 
این خصوص ارائه و در ادامه تمام اقداماتی که 
در صحنه حادثه توس��ط همه دس��تگاه ها انجام 

شده بود اعلام شد. 

اصرار باشگاه پرسپولیس به بازگشت سه بازیکن از هانگژو!
محيط زیست

جنگل ه��ای باران��ی آم��ازون در برزی��ل ب��ا 
خشکس��الی شدید دست  و پنجه نرم می کنند 
و این شرایط مقامات را بر آن داشته است که تا 
پایان سال 202۳ هشداری در مورد پیامدهای 
احتمالی خشکسالی برای حدود ۵00 هزار نفر 
صادر کنند.  به گزارش ایسنا به نقل از آناتولی، 
مقامات ایالت »آمازوناس« در ش��مال غربی 
برزیل روز گذش��ته )س��ه شنبه( در 1۳ منطقه 
به دلیل خشکسالی شدید وضعیت اضطراری 
اعلام کردند و 1۶ منطقه دیگر نیز در حالت آماده 
باش هس��تند.  پایین آمدن سطح آب رودخانه 
»سولیموئز« باعث شده است تا ساکنان محلی 
برای دسترسی به منابع ضروری مانند غذا و آب 
با مشکل مواجه شوند.  در این منطقه مسیرهای 
آبی به عنوان روش��ی برای حمل و نقل مورد 
استفاده قرار می گیرند اما سطح رودخانه ها به 
پایین ترین سطح تاریخی رسیده است علاوه 
بر این اثرات نامطلوب خشکس��الی در فعالیت 
های ماهیگیری به چش��م می خورد که منبع 

حیات��ی زندگی برای بس��یاری از افراد در کنار 
این رودخانه هاس��ت.  فرمان��دار آمازوناس در 
این باره گفت: مقامات دولتی تدابیری را برای 
حمایت از مردم ساکن در مناطق آسیب دیده 
اندیشیده است.  برای کمک به آسیب دیدگان، 
آژان��س دفاع غیرنظامی ایالتی تلاش هایی را 
ب��رای توزی��ع اقلام ضروری از جمله غذا، آب و 
بسته های بهداشت شخصی آغاز کرده است.  
به گفته کارشناسان، به دلیل پدیده آب و هوایی 
»ال نینو« انتظار می رود خشکسالی طولانی 
تر و شدیدتر باشد چون مانع از تشکیل ابرهای 
بارانی می شود.  آمازون نام بزرگ ترین جنگل 
بارانی جهان است که در شمال آمریکای جنوبی 
قرار گرفته است و بیشتر آن در خاک برزیل و 
پرو جای دارد. بیش از نیمی از همه جنگل های 
بارانی باقی مانده در جهان در آمازون قرار دارد 
اما گرما و خشکسالی که بخشی از پیامدهای 
تغییرات اقلیمی حاصل فعالیت های بشر است 

محدود به این منطقه از زمین نمی شود.

اعلام وضعيت اضطراری در یك ایالت برزیل به دليل 
خشکسالی آمازون

 : وقوع زلزله هميشه محتمل است
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گردشگری

شهره حقی – تجارت:  سید محمدحسین حجازی 
مدیرعام��ل منطق��ه فرهنگ��ی و گردش��گری 
عباس آب��اد، ویژه برنامه های گردش��گری این 
منطقه را همزمان با هفته گردش��گری تش��ریح 
کرد.  به گزارش روابط عمومی منطقه فرهنگی 
و گردش��گری عباس آب��اد؛ حجازی اعلام کرد: 
همزم��ان با )۵ مهرماه( روز گردش��گری، ویژه 

برنامه ه��ای متنوع��ی در منطق��ه فرهنگی و گردش��گری عباس آباد با عنوان 
»خاطره پس انداز کن« برگزار می شود . او افزود: از روز پنجم مهر ماه همایش 
و نمایشگاهی با حضور ۳0 دستگاه کمپر ون در پهنه غربی منطقه فرهنگی و 
گردشگری عباس آباد حد فاصل بوستان آب و آتش تا پل ابریشم برپا می شود 
که تا ۸ مهرماه دایر است. مدیرعامل منطقه فرهنگی و گردشگری در ادامه 
تش��ریح ویژه برنامه های هفته گردش��گری توضیح داد: در هفته گردش��گری 

از کارت گردش��گری و ژورن��ال الکترونی��ک اکو پارک 
عباس آباد رونمایی می شود.

 حجازی همچنین از افتتاح نخستین ایستگاه گردشگری 
هوش��مند در منطقه فرهنگی و گردش��گری عباس آباد 
ط��ی هفته ه��ای آینده خب��ر داد. او همچنین به برپایی 
نمایش��گاه هنری و کارگاه زنده صنایع دس��تی در هفته 
گردش��گری اش��اره کرد و گفت: نمایش��گاه عکسی از 
جاذبه های گردشگری تهران در گالری کوشک باغ هنر به مدت چهار روز از 
۷ الی 10 مهر برگزار می ش��ود. همچنین کارگاه زنده صنایع دس��تی با عنوان 
)هنر قاجار تا امروز( نیز از 9 تا 14 مهرماه از س��اعت 1۶ الی 20 در محل پل 
طبیعت برگزار می ش��ود. مدیرعامل منطقه فرهنگی و گردش��گری عباس آباد 
بیان کرد: در هفته گردش��گری تورهای گردش��گری ویژه منطقه فرهنگی و 

گردشگری عباس آباد طبق سنوات گذشته همچنان برگزار می شود.

برنامه های هفته گردشگری اراضی عباس آباد اعلام شد 

هنر

مجتبی فرآورده که به تازگی مجموعه تلویزیونی 
»س��وران« را در ش��بکه اول به پایان رس��انده، 
معتقد اس��ت: اتفاق��ات دفاع مقدس آن طور که 
باید در آثار تصویری س��ینما و تلویزیون ساخته 
و پرداخته نمی ش��وند و بازنمایی فرهنگ اصلی 
دوران دفاع مقدس در کارها اتفاق نمی افتد. او 
در عین حال تاکید می کند: وقتی بازنمایی دوران 
دفاع مقدس در فیلم و سریال هایمان اتفاق نیفتد 

قطعا مخاطب امروز که آن دوران را ندیده پس می زند و ارتباط نمی گیرد.
 مجتبی فرآورده، تهیه کننده و کارگردان س��ینما و تلویزیون در گفت وگویی 
با ایس��نا ش��رکت کرد و درباره آثار دفاع مقدس در تلویزیون و اینکه طی این 
س��ال ها چقدر در ارائه اینگونه آثار و روایت واقعی دوران دفاع مقدس موفق 
بوده ایم، صحبت کرد.  او ابتدا در توضیح این مسئله که با گذشت بالغ بر سه 
دهه از دفاع مقدس و اینکه بسیاری از مخاطبان آن دوران را ندیده اند، فیلم 
و سریال هایی از این دست باید چقدر نسبت به دهه ۷0 و ۸0 متفاوت باشند تا 
بتوانند با مخاطب ارتباط بگیرند؟ خاطرنشان می کند: دوران هشت ساله دفاع 
مقدس تبلور فرهنگ برآمده از انقلاب اسلامی است و آنچه که در آن دوران 
حادث شد فرهنگی بود که از انقلاب اسلامی منبعث می شد. به نظر می آید با 
توجه به زمان بالغ بر س��ه دهه ای که از آن دوران گذش��ته به جای اینکه مثلًا 
به فیلم های جنگی و پروپاگاندایی از جنس ۶0 و ۷0 بخواهیم بپردازیم، لازم 
اس��ت عملًا فرهنگ آن دوران را بازنمایی کنیم؛ لذا کارمان در دفاع مقدس 
به نظرم بس��یار دش��وارتر خواهد ش��د. اگرچه ممکن است که مبتنی بر ادوات 
نظامی هم باشد اما آنچه که در درجه اول قرار دارد به نظرم بازنمایی فرهنگ 

آن دوران است که متاسفانه در کارها این اتفاق نمی افتد.
  تهیه کننده »سوران« در ادامه همین صحبت هایش تاکید می کند: همچنان 
یک نگاه نهایتاً حماسی در ارائه اینگونه آثار به آن دوران می شود و بازنمایی 

فرهن��گ آن دوران را م��ا در کارهایمان نداریم؛ 
همین می ش��ود که مخاط��ب هم کمتر ارتباط 
می گی��رد. ب��ه عنوان مثال آثاری چون »هور در 
آتش« و »2۳ نفر« و همین س��ریال »عاشورا« 
که در حال حاضر از تلویزیون پخش می شود و 
بسیاری از فیلم و سریال های قابل توجهی از این 
دس��ت که همه به فرهنگ دوران دفاع مقدس 
پرداخته اند و با اس��تقبال از س��وی مخاطب هم 
مواجه شده اند؛ ولی اگر فرضا ما بخواهیم شخصیتی از دوران دفاع مقدس را 
با نگاهی به تعبیر امروزی هالیوودی روایت کنیم قطعاً مخاطب پس می زند 

چون نسخه اصلی اش در هالیوود موجود است.
   وی همچنین در واکنش به این جمله که آیا در س��ریال »س��وران« نکاتی 
که به آن اش��اره کردید رعایت ش��د؟ می گوید: ما تمام تلاش��مان را کردیم که 
اینگونه باش��یم اما اینکه چقدر موفق بوده ایم، باید مخاطب بگوید. ما با این 
رویکرد عمل کردیم. اولًا شخصیت اصلی داستان ما که قهرمان هم بود یک 
ش��خصیت س��نی مذهب بود که برای اولین بار در تلویزیون اتفاق می افتاد؛ 
به اضافه اینکه آنچه ما در »س��وران« دنبال کردیم س��عی کردیم حال و هوا 
و فضای فرهنگی دوران انقلاب را آنگونه که بود ترس��یم کنیم. حال اینکه 

چقدر موفق بودیم را مخاطب باید بگوید.
 او همچنی��ن اظه��ار می کن��د: من همچنان تاکیدم بر این اس��ت که فیلم های 
ام��روز دف��اع مق��دس فقط و فقط باید بازنمایی فرهنگ دوران دفاع مقدس ما 
باش��د که برآمده از انقلاب اس��لامی اس��ت که متاس��فانه بعد از جنگ آرام آرام 

کمرنگ شد که الان این شرایط روز فرهنگ ماست.
 مجتب��ی ف��رآورده در پای��ان درباره کارهای جدیدش ب��رای تلویزیون اعلام 
می کند: بعد از »سوران« فعلًا کار جدیدی ندارم اما مشغول صحبت هستیم 

ان شاءالله در آینده اعلام خواهیم کرد.

شخصيت های دفاع مقدس را نمی توانيم هاليوودی كنيم


